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ΑΦΙΕΡΩΜΑ
Πέρασαν κιόλας 

14 χρόνια 
χωρίς τον Άντη…
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ΘΕΣΗ 

ΟΠρόεδρος δεν 
προέβη απλώς σε 
ανασχηματισμό, 

αλλά έριξε και το καρφί του. 
Είπε στους Υπουργούς του 
να μην ακούν τις Σειρήνες 
της άκριτης κριτικής και να 
επιδοθούν στην εκτέλεση του 
έργου τους. Ποιους εννοεί ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας; 
Γιατί δεν τοποθετείται ευθέ-
ως; Κάποιος θα ήταν δυνατόν  
να πει ότι προεκλογικά και ο 
ίδιος Σειρήνα ήταν!
Συνέχεια στη σελίδα 2

Οι Σειρήνες 
του Προέδρου…
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κι οι εποχές που 

η Αθήνα «έτρωγε» 
Υπουργούς
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Παίρνει φωτιά 
η παγκόσµια 
οικονοµία και 

τρέµει η ναυτιλία 
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Συνεχίζονται 
οι παράνοµες 

εργασίες 
στη ∆ένεια 
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Καταγγελίες 
πολιτών: 

«∆υσεύρετη» 
η Αστυνοµία 

για τα Zώα
ΣΕΛΙ∆Α 1914.01.2024

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ
ΟΙ ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ 
ΑΝΑΘΕΩΡΟΥΝ 
ΤΑ ΠΛΑΝΑ ΤΟΥΣ 
ΣΤΗΝ ΑΝ. ΜΕΣΟΓΕΙΟ
ΣΕΛΙ∆Α 10

Ενώ η Αθήνα απολαµβάνει έναν νέο µήνα του µέλιτος µε την Τουρκία και η Λευκωσία 
αναµένει εναγωνίως την ειδική απεσταλµένη του ΓΓ του ΟΗΕ στο Κυπριακό, ο τουρκικός 
στρατός βρίσκεται στο πόδι, καθότι είναι σε εξέλιξη η διακλαδική άσκηση «Θαλασσόλυκος 

2024», που καλύπτει όλη την περιοχή την οποία η Άγκυρα ονοµάζει ως Γαλάζια Πατρίδα. Από τη 
Μαύρη Θάλασσα, ώς την Ανατολική Μεσόγειο και την Κύπρο, µέσω του Αιγαίου. ΣΕΛΙ∆ΕΣ 2,4-5

ΚΑΤΑΦΥΓΙΑ 
«Ανοχύρωτοι» 

7 στους 10 
πολίτες 

σε περίπτωση 
έκτακτης 
ανάγκης

Ο «Θαλασσόλυκος»
πνίγει την Κύπρο

και η Κυβέρνηση ανακοινώνει 
µονοµερή µέτρα για τους Τ/κ

ΣΥΝ∆ΡΟΜΟ ΕΝΟΧΩΝ ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΡΟΕ∆ΡΟ 

ΥΠΕΣ: Αυξάνονται τα 
καταφύγια και οι χώ-
ροι προστασίας των 

πολιτών µε στόχο την 
κάλυψη του πληθυ-

σµού στο 70%
ΣΕΛΙ∆ΕΣ 16-17 
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Το χρέος της Κυβέρνησης στο Ταµείο Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων έχει ξεπεράσει τα 

10 δις και όσο αυτό δεν καλύπτεται, έστω 
και σταδιακά, το πρόβληµα διογκώνεται 

ΤΚΑ: Να μη σκάσει η φούσκα 
των 10 δις στις επόμενες γενιές

Γαλάζια Πατρίδα διά 
πυρός και σιδήρου: 
Θέτουν την Κύπρο σε 
αποµόνωση και την 
αποκόπτουν από την 
Ελλάδα, κλείνοντας τις 
οδούς ανεφοδιασµού 



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Όταν ο Πρόεδρος 
τοποθετείται, θα πρέπει να 
είναι προσεκτικός. Οφείλει 
να σβήνει τις φωτιές που 
ο ίδιος ανάβει και όχι να 
βάζει νέες. Η αναφορά του 
σε Σειρήνες θα έπρεπε 
να ήταν προϊόν δεύτερης 
και τρίτης σκέψης. Και όχι 
μιας νέας επικοινωνιακής 
ατάκας. Διότι οι Σειρήνες 
δεν ασκούσαν κριτική, 
αλλά τραγουδούσαν 
μελωδικά και σαγηνευτικά 
για να προσελκύσουν τους 
ταξιδιώτες. Κατ’ άλλους, 
τα θύματα των ωραίων 
τους ασμάτων. Πόσα έχει 
πει και έχει τάξει ο Νίκος 
Χριστοδουλίδης προτού 
εκλεγεί Πρόεδρος; Πόσες 
ελκυστικές υποσχέσεις έχει 
δώσει προς άγραν ψήφων, 
που δεν έχουν γίνει πράξη; 
Και πού είναι η Κυβέρνη-
ση, στην οποία θα διόριζε 
καλύτερους, ανά τομέα 
από τον ίδιο, Υπουργούς, 
όταν στους δέκα μήνες 
αποκεφάλισε τέσσερεις εξ 
αυτών; Και όχι μόνο τους 
καρατόμησε, αλλά μας είπε 
και το εξής: Οι δέκα μήνες 
της διακυβέρνησής του και 
των Υπουργών του ήταν 

επιτυχημένοι! Γιατί τότε 
τους έφαγε; Για να βολέψει 
τους επόμενους και να 
ξεπληρώσει προεκλογι-
κές επιταγές, όταν ο ίδιος 
τραγουδούσε προεκλογικά, 
όπως τις Σειρήνες; 

Πριν από έναν περίπου 
χρόνο, ο Πρόεδρος χάιδευε 
με λόγια μεγάλα και σαγη-
νευτικά τ’ αφτιά του λαού 
και υποσχόταν λαγούς με 
πετραχήλια, πλην, όμως, 
είχε δεσμευτεί σε κόμματα 
και άλλα συμφέροντα, με 
αποτέλεσμα να έχει, τώρα, 
δεμένα τα χέρια του. Ως εκ 
τούτου, ακόμη και αν είχε ή 
έχει πρόθεση να εφαρμόσει 
όσα έλεγε προεκλογικά, 
μετεκλογικά δυσκολεύεται, 
αν δεν αδυνατεί, να κάνει τα 
λόγια πράξη. Και ο πολι-
τικός του λόγος μοιάζει να 
είναι ίδιος με τα τραγούδια 
των Σειρήνων. Θύματα, 
μάλιστα, της ρητορείας 
του είναι οι πολίτες και δη 
εκείνοι που τον πίστεψαν. 
Διότι, μέρα με τη μέρα,  αντί 
να φέρει την υπεσχημένη 
ελπίδα, προκαλεί απογο-
ήτευση. Χάνει την αξιοπι-
στία του. Και μαζί με μας, 
κύριε Πρόεδρε, γίνεστε κι 
εσείς θύμα των δικών σας 
Σειρήνων…
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Συνεχίζονται οι παράνομες ερ-
γασίες των κατοχικών «αρχών» 
στην αγροτική περιοχή της Δέ-
νειας. Οι εκσκαφείς δυναμώνουν 
τις μηχανές, ανοίγοντας ορύγματα 
μήκους 800 μέτρων. Συγκεκρι-
μένα, τα έργα αποσκοπούν στη 
δημιουργία αντιαρματικής τάφρου 
βάθους περίπου τριών μέτρων, 
μεταξύ της Δένειας και της κα-
τεχόμενης Φιλιάς, ανάμεσα στα 
δύο τουρκικά φυλάκια, τα οποία 
βρίσκονται στην περιοχή. Την ίδια 
ώρα η δική μας πλευρά παραμένει 
γι’ ακόμη μια φορά στο ίδιο έργο 
θεατής, «παρακολουθώντας στενά 
τα γεγονότα», όπως στη Δερύνεια, 
την Πύλα και τον Άγιο Δομέτιο. 

Απαθέστατα, αλλά επίσης στενά 
παρακολουθούν τις εξελίξεις στην 
περιοχή και τα Υπουργεία Άμυ-
νας και Εξωτερικών, καθώς και τα 
Ηνωμένα Έθνη με περιπολίες. Στην 
ίδια κατάσταση του απλού παρατη-
ρητή βρίσκεται και η ειρηνευτική 
δύναμη των Ηνωμένων Εθνών. Τι 
κι αν περιπολούν στην περιοχή, η 
οποία παραβιάζεται ανεμπόδιστα 
από την Τουρκία, οι ειρηνευτές 

μένουν απαθείς μπροστά σε μια 
ακόμη ακραία πρόκληση. 

Όπως τονίζει στη «Σ» ο Κοι-
νοτάρχης της Δένειας, Χριστάκης 
Παναγιώτου, «όταν γίνονται στρα-
τιωτικά έργα προκαλούν ένταση, 
δυσφορία και καχυποψία. Οι Τούρ-
κοι συνεχίζουν να σκάβουν στην 
περιοχή δίπλα από τη ‘‘νεκρή ζώνη’’ 
και φτιάχνουν αντιαρματική τάφρο, 
που πρόκειται για ένα στρατιωτικό 
έργο», δηλώνει ο Κοινοτάρχης, ο 
οποίος ενημέρωσε τον Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας για τα γεγονό-
τα που λαμβάνουν χώραν στην 
περιοχή του. 

Με τη σειρά του ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης προέβη σε δηλώσεις, 
ώστε να καθησυχάσει τους πολίτες. 
Ανακοίνωσε, λοιπόν, ότι λαμβά-
νονται όλα τα απαραίτητα μέτρα 
για την ασφάλεια των πολιτών. 
Ιδιαίτερα ο Πρόεδρος επιδιώ-
κει να μεταφέρει το αίσθημα της 
ασφάλειας στους κατοίκους των 
περιοχών οι οποίες γειτνιάζουν 
με τη «νεκρή ζώνη», για να μην 
επηρεάζονται σε κανένα βαθμό από 
τις τουρκικές προκλήσεις. Επίσης, 

είπε ότι η Κυβέρνηση επικοινώ-
νησε με τα Ηνωμένα Έθνη και την 
Ευρωπαϊκή Ένωση για το θέμα 
αυτό, καθώς και με τρίτα κράτη, 
τα οποία μπορούν να μας βοηθή-
σουν να αντιμετωπίσουμε αυτήν 
την κατάσταση. 

Μάλιστα, αμέσως μετά την 
ανάληψη των καθηκόντων του, ο 
νέος Υπουργός Άμυνας, Βασίλης 
Πάλμας, κλήθηκε ν’ απαντήσει για 
το θέμα. Ερωτηθείς για το αν είναι 
ενήμερος για τις νέες τουρκικές 
προκλήσεις στη Δένεια, απάντη-
σε ότι, «παρόλο που η παρούσα 
συνάντηση είναι τελετουργικού 
χαρακτήρα, θα μπορούσα να πω 
πως δεν είναι άγνωστο αυτό το 
περιστατικό, όπως και άλλα. Δεν 
θέλω να υπεισέλθω σε λεπτομέ-
ρειες. Είναι γνωστός ο τρόπος 
που προσεγγίζουν οι κατοχικές 
δυνάμεις».

Όπως όλα δείχνουν με τις συνε-
χείς εξελίξεις, η Τουρκία δεν κάνει 
βήμα πίσω στους σχεδιασμούς 
της και οχυρώνει χωρίς κανένα 
εμπόδιο τη γραμμή κατάπαυσης 
του πυρός. 

Ο Πρόεδρος συνε-
χίζει να παίζει µε 
τη νοηµοσύνη του 
λαού, βαπτίζοντας 
τα µέτρα σε ενέρ-

γειες, αντιλαµ-
βανόµενος ότι οι 

λέξεις και πράξεις 
ενοχλούν
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Συνεχίζονται οι παράνομες εργασίες στη Δένεια
Η δική μας πλευρά «παρακολουθεί τα γεγονότα» παραμένοντας απαθής 

Ε
νώ οι κατοχικές 
«αρχές» προκα-
λούν στη «νεκρή 
ζώνη» και όπως 
αποκάλυψε η «Σ» 
ο λεγόμενος τ/κ 
στρατός ενισχύε-

ται από την Άγκυρα, ο Πρόεδρος, 
διακατεχόμενος από «σύνδρομο 
ενοχών», επιδιώκει να εξευμενίσει 
την τ/κ πλευρά διά της ανακοίνω-
σης μονομερών μέτρων για τους 
Τ/κ όταν θα αφιχθεί στην Κύπρο 
η νέα απεσταλμένη του Γενικού 
Γραμματέα του ΟΗΕ. 

Σε χθεσινές του δηλώσεις, ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας επανέλαβε 
τη σημαντικότητα της ανακοίνωσης 
των Ηνωμένων Εθνών για τον διο-
ρισμό προσωπικής απεσταλμένης, 
ενώ σημείωσε πως η κα. Κουεγιάρ 
άρχισε ήδη να έχει επαφές και συ-
ναντήσεις στη Νέα Υόρκη. «Ήδη 
ξεκίνησε τις επαφές και είχε συνά-
ντηση με τη μόνιμη αντιπρόσωπο 
στη Νέα Υόρκη και λαμβάνοντας 
υπόψη το περιεχόμενο των όσων 
έχουν συζητηθεί, μπορώ να πω 
ότι θα γνωρίζει αρκετές λεπτομέ-

ρειες. Είναι έτοιμη να εργαστεί και 
θεωρώ ότι θα μας βοηθήσει στην 
προσπάθειά μας για επανέναρξη 
των συνομιλιών».

Σε σχέση με την ημερομηνία κα-
θόδου της στην Κύπρο, ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας είπε πως, «μας 
έχει ενημερώσει ότι θα επισκεφθεί 

την Κύπρο μετά τις 27 Ιανουαρίου, 
αφού δεν θα παραμείνει στο νησί 
για μια μόνο ημέρα. Θα επισκεφθεί 
τις εγγυήτριες δυνάμεις, καθώς και 
τις Βρυξέλλες και άλλες πρωτεύ-
ουσες. Έχει σημαντικές γνωριμίες 
από τις προηγούμενες ιδιότητές της 

και ιδιαίτερα ως Υπουργός Εξω-
τερικών. Απ’ εκεί και πέρα, είχε η 
ίδια συνομιλία με τον κ. Μπορέλ, 
κάτι που ήταν ιδιαίτερα σημαντικό 
και έχει αναφερθεί από την Ε.Ε. ότι 
έχει μεταφέρει την ετοιμότητά της 
για να συμβάλει σε όλα τα στάδια 
της διαπραγματευτικής διαδικα-
σίας. Είμαστε πανέτοιμοι να την 
υποδεχθούμε στην Κύπρο και θα 
πράξουμε ό,τι είναι δυνατό, όχι με 
λόγια, αλλά με πράξεις, έτσι ώστε να 
δημιουργηθούν οι συνθήκες επα-
νέναρξης των συνομιλιών με έναν 
και μοναδικό στόχο, τη λύση στη 
βάση του συμφωνημένου πλαισίου».

Την ίδια ώρα, ερωτηθείς για τα 
μέτρα στήριξης των Τουρκοκυ-
πρίων που προανήγγειλε, ο Νίκος 
Χριστοδουλίδης σημείωσε πως 
«υπάρχουν δεκατέσσερα μέτρα, 
τα οποία έχουν ήδη αποφασιστεί 
και θα συνδεθούν με την κάθοδο. 
Είναι μονομερείς ενέργειες της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας προς τους 
Τ/κ συμπατριώτες μας. Δεν είναι 
μέτρα και θέλω να το ξεκαθαρίσω 
για να μην υπάρχει οποιαδήποτε 
άλλη αντίληψη», κατέληξε. 

Μονομερή μέτρα για 
τους Τ/κ με «σύνδρομο 
ενοχής» από τον Πρόεδρο
Προανήγγειλε σειρά μέτρων, που βαφτίστηκαν... 
ενέργειες, για να εξευμενίσει Άγκυρα και Τ/κ 
ενόψει της άφιξης της απεσταλμένης



Έ
χουν περάσει 14 
ολόκληρα χρόνια 
από την άνανδρη 
υφαρπαγή της 
ζωής του Άντη 
Χατζηκωστή.

Δεκατέσσερα 
χρόνια κι όμως ο χρόνος δεν κα-
τάφερε να φέρει τη φθορά, καθώς οι 
μνήμες αντιστέκονται έντονα στην 
επιμονή της λισμονιάς.

Ανήμερα της τραγικής επετείου 
του άδικου θανάτου του, τελέστηκε 
το ετήσιο μνημόσυνο του Άντη στον 
Ιερό Ναό Αγίων Κωνσταντίνου και 
Ελένης και ακολούθησε τρισάγιο 

στο μνήμα του. Εκεί βρέθηκε η 
οικογένειά του, φίλοι, στενοί συνερ-
γάτες και εκτιμητές του έργου του. 

Δεκατέσσερα χρόνια μετά τον 
αδόκητο χαμό του ανθρώπου, που 
έμελλε να γίνει φάρος φωτεινός, η 
οικογένεια του ΔΙΑ θυμάται και 
αποτίνει φόρο τιμής στον δικό μας 
Άντη Χατζηκωστή.  

Η αγάπη που έδωσες έγινε 
φωτιά και σταμάτησε τον χρό-
νο… Πέρασαν κιόλας 14 χρόνια 
από την αποφράδα εκείνη νύχτα 
που έκλεψαν με τον πιο ποταπό 
τρόπο τη ζωή μέσα από τα μάτια 
σου. Αυτά, τα γεμάτα αγάπη και 
συμπόνια μάτια… 

Τη μέρα που έφυγες ο ήλιος 
κρύφτηκε, δεν δέχθηκε να χαρίσει 
τη λάμψη του. Τα πουλιά σώπασαν, 
τα μάτια δάκρυσαν… 

Οι μνήμες σεριανάνε στους σκο-
τεινούς διαδρόμους του μυαλού, 
με την επιμονή της λήθης να εξο-
ρίζεται όταν τα μάτια ανταμώνουν 
εκείνο το βαθύ όλο αγάπη βλέμμα. 

Οραματιστής, πνεύμα ανήσυχο, 
ο άνθρωπος που πρωτοπόρησε 
στον χώρο των Μέσων. 

Ο δευτερότοκος γιος του Κώ-
στα και της Τούλας Χατζηκωστή. 
Άριστος των αρίστων, σπούδασε 

Οικονομικά και Πολιτικές Επιστή-
μες στην Αγγλία.

Στο σύντομο μονοπάτι της ζωής 
του, επέλεξε να είναι αυτός που θα 
χαράζει τον δρόμο. Δεν θα ακολου-
θεί. Και, πράγματι, χάραξε δρόμο 
λαμπρό. 

Εργάστηκε ως οικονομικός 
αναλυτής στη  Γενική Διεύθυνση 
της Ευρωπαΐκής Επιτροπής στις 
Βρυξέλλες, διετέλεσε διοικητικό 

στέλεχος και σύμβουλος σε διεθνείς 
οργανισμούς στο εξωτερικό,  αλλά 
και στην Κύπρο.

Ήξερε πως η επιτυχία θέλει δου-
λειά και ποτέ δεν επαναπαύθηκε 
στο σπουδαίο όνομα που έφερε.

Η Τηλεόραση, η Ραδιοφωνία, 
τα έντυπα και το νεοσύστατο τότε 
sigmalive ταυτίστηκαν με το όνο-
μά του. 

Πρωτοπόρησε, ενέπνευσε, 

δημιούργησε σχολή σκέψης κι 
άφησε πίσω του έργο ζηλευτό 
και αξεπέραστο.

«Είναι πολύ σημαντικό να 
νιώθεις περήφανος για κάποια 
πράγματα τα οποία κάνεις, με τα 
οποία ασχολείσαι», είχε πει κάποτε 
ο Άντης. 

Μεγαλείο ψυχής - σπάνιο και ως 
Γνήσιος Έλληνας δεν θα μπορούσε 
να μην τιμά τη γυναίκα που του 
έδωσε πνοή.

«Χωρίς μάνα δεν υπάρχει ζωή. 
Και χωρίς μια συναρπαστική και 
ξεχωριστή μάνα δεν μπορεί να 
υπάρξει συναρπαστική και μο-
ναδική ζωή», όπως έλεγε κι ο ίδιος. 

Κάποιοι άνθρωποι έρχονται για 
λίγο να αλλάξουν τη ζωή πολλών... 
Έρχονται σαν λάμψη. Κι εσύ φώτι-
σες με τη δική σου λάμψη...

Όσοι ήταν τυχεροί να σε γνωρί-

σουν, άφησες το στίγμα σου βαθιά 
χαραγμένο στην ψυχή τους, δη-
μιούργησες μια ποιητική στιγμή 
που δεν θα σβήσει ποτέ.

Μα κι όσοι δεν σε γνώρισαν, 
άτυχοι, γιατί δεν είδαν τι σημαί-
νει μεγαλείο ανθρώπου. Αυτοί σε 
βρίσκουν στη θέρμη που φέρουν 
οι λέξεις όσων μιλούν για σένα.

Οι άνθρωποι χάνονται όταν τους 
ξεχνάνε. Κι εσύ δεν ξεχάστηκες.

Είσαι εδώ. Κι όλοι θυμούνται, 
θυμούνται με αγάπη τον ηγέτη, τον 
άνθρωπο, αυτόν που ήξερε τους 
πάντες με το μικρό τους όνομα, 
αυτόν που τους έσφιγγε το χέρι μ’ 
ένα ευχαριστώ για την καλή δου-
λειά. Αυτόν που δημιούργησε μια 
οικογένεια, αυτήν του ΔΙΑ.

Μια λάμψη ο άνθρωπος, κι αν 
είδες, είδες... 

Άντης 
Χατζηκωστής: 

«Η επιτυχία είναι 
ντροπαλή και δεν 
θα βγει έξω όσο 

την κοιτάς επίμο-
να. Συνεχίζουμε 

τη σκληρή δουλειά 
και προσπαθούμε 
να βγάλουμε τον 

καλύτερό μας εαυ-
τό, έχοντας γνώση 
ότι αυτός είναι και 
ο μεγαλύτερός μας 

ανταγωνιστής»

Άντης 
Χατζηκωστής: 

«Η “Σημερινή», 
όπως ξέρετε, κα-

θιέρωσε την ελευ-
θερία του λόγου 
στην Κύπρο. Και 
τα τελευταία 31 

χρόνια ακούραστα 
μέσω εσάς δημι-

ουργεί, παρεμβαί-
νει και συνεχίζει 

να έχει δυνατό 
λόγο στα τεκταινό-

μενα του τόπου» 
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Δεκατέσσερα χρόνια χωρίς 
τον Άντη Χατζηκωστή…
«Κάποιοι άνθρωποι είναι τόσο πολύ ξεχωριστοί, που αξίζει να ζεις, 
μόνο και μόνο για να τους συναντήσεις, κάποτε...» Τάσος Λειβαδίτης

ΑΝΤΡΗ 
ΧΑΤΖΗΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 
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Ε
νώ η Αθήνα απο-
λαμβάνει έναν νέο 
μήνα του μέλιτος 
με την Τουρκία 
και η Λευκωσία 
αναμένει εναγω-
νίως την ειδική 

απεσταλμένη του ΓΓ του ΟΗΕ στο 
Κυπριακό, ο τουρκικός στρατός 
βρίσκεται στο πόδι, καθότι είναι 
σε εξέλιξη η διακλαδική άσκηση 
«Θαλασσόλυκος 2024», που κα-
λύπτει όλη την περιοχή την οποία 
η Άγκυρα ονομάζει ως Γαλάζια 
Πατρίδα. Από τη Μαύρη Θάλασσα, 
ώς την Ανατολική Μεσόγειο και 
την Κύπρο, μέσω του Αιγαίου. 

Τουρκικές προθέσεις 
Από τα σενάρια της άσκησης 

είναι πρόδηλη η επιδίωξη της 
Τουρκίας να κυριαρχήσει στον 
αέρα και στη θάλασσα αποκόπτο-
ντας την Κύπρο από την Ελλάδα 
σε περίπτωση επιχειρήσεων. 
Στόχος είναι η αποκοπή των θα-
λάσσιων διαύλων ανεφοδιασμού 
και ο αποκλεισμός της Κύπρου, 
που προϋποθέτει πλήρη υπερο-
χή στον αέρα και στη θάλασσα, 
γεγονός που υποβοηθείται από 
την απουσία ελληνικών ναυτικών 
και αεροπορικών δυνάμεων στην 
Κύπρο. Η παρουσία ελληνικών 
δυνάμεων, των οποίων τα έξοδα 
θα ήταν δυνατό να αναλάβει η 
Κυπριακή Δημοκρατία, μπορεί 
να τεκμηριωθεί νομικά μέσω 
των εγγυητικών δικαιωμάτων 
της Ελλάδας, λόγω της τουρκι-
κής κατοχής. Ούτε καν νέα δι-
ακρατική συμφωνία χρειάζεται. 
Αλλά και αν ισχυριστεί κάποιος 
ότι χρειάζεται, πού είναι το πρό-
βλημα; Εντοπίζεται, προφανώς, 
στην πολιτική πρόθεση, η οποία 
δεν υπάρχει. Διότι, εάν υπήρχε, 
θα ήταν δυνατό να προχωρήσουν 
από κοινού Αθήνα και Λευκωσία 
στην ανάληψη της υλοποίησης 
της «Στρατηγικής Πυξίδας» της 
ΕΕ στην περιοχή μας, η οποία, 
εκτός των άλλων, είναι συνδεμένη 
με το ΝΑΤΟ. 

Κυριαρχία σε θάλασσα 
και αέρα 

Με την άσκηση «Θαλασσόλυ-
κος», η Τουρκία: 

1. Δείχνει στην πράξη ότι διά 
της ισχύος της μπορεί να επιβάλει 
τη Γαλάζια Πατρίδα.

2. Επιβεβαιώνει ότι συνεχίζει 
να αξιώνει τη διχοτόμηση του Αι-
γαίου στον 25ο Μεσημβρινό και 
ότι οι νέες «αγάπες» με την Αθήνα 
είναι για τα μάτια των ΗΠΑ και ένα 
άλλοθι για να αυξήσει τις πιθανό-
τητες της παραλαβής νέων F-16. 

3. Καθιστά σαφές ότι: Α) Θέλει να 
ελέγξει τις εισόδους και εξόδους του 
Αιγαίου τόσο στα βόρεια, δηλαδή 
στα Δαρδανέλλια, όσο και στον νότο, 
μεταξύ Κρήτης - Καρπάθου και 
Καρπάθου - Ρόδου. Β) Η Κύπρος 
είναι: i) αναπόσπαστο τμήμα της 
Γαλάζιας Πατρίδας και τμήμα του 
τουρκικού συστήματος ασφάλειας 
είτε επιλυθεί είτε όχι το Κυπριακό. 
ii) Η στρατηγική πλατφόρμα της 
τουρκικής δράσης στην Ανατολι-
κή Μεσόγειο για να ελέγχει τους 

θαλάσσιους άξονες από το Σουέζ 
προς: α) Αλεξανδρέττα, β) προς Αι-
γαίο και από εκεί προς Μαύρη 
Θάλασσα, γ) προς Γιβραλτάρ, εξ 
ου και ο σημαντικός χαρακτήρας 
που προσδίδει στη Λιβύη. 

Ενίσχυση υποδομών 
και απειλής 

Στο πλαίσιο αυτής της στρα-
τηγικής διενεργείται μια συνε-
χής αναβάθμιση των τουρκικών 
ενόπλων δυνάμεων, που παρα-
νόμως εδρεύουν στην Κύπρο, με 
οπλικά συστήματα και υποδομές. 
Μεταξύ αυτών περιλαμβάνεται: 
α) Η αναβάθμιση του παράνομου 
αεροδρομίου της Τύμπου, το οποίο 
είναι χρήσιμο κυρίως πριν από τις 
επιχειρήσεις.  β) Του αεροδρομί-
ου στο Λευκόνοικο ως βάσης των 
drones και των λιμανιών Κερύνειας 
και κυρίως της Αμμοχώστου. Το 
τελευταίο έχει ήδη αναβαθμιστεί 
από το 2016. Σε αυτό μπορούν 
να ναυλοχούν πάσης φύσεως 
πολεμικά πλοία και υποβρύχια 

και συνιστά το μακρύ τουρκικό 
χέρι στην Ανατολική Μεσόγειο. 
Το ερώτημα είναι το εξής: Υπό 
αυτές τις συνθήκες και χωρίς η 
Τουρκία να έχει κόστος, πώς θα 
υποχωρήσει στο θέμα της Αμμο-
χώστου, επιστρέφοντας την πόλη 
κάτω από το καθεστώς του ΟΗΕ και 
το λιμάνι κάτω από τη διαχείριση 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής; Όσο 
δε για το λιμάνι στης Κερύνειας,  
μπορεί να φιλοξενεί μικρά σκάφη 
από τορπιλακάτους, ως και οχη-
ματαγωγά. Κατά τις επετείους της 
εισβολής είχε επισκεφθεί το λιμάνι 
και τουρκικό υποβρύχιο. 

Συνεπώς, στην Κύπρο έχουμε 
αναβάθμιση και ενίσχυση χερσαίων 
δυνάμεων πλησίον της «νεκρής 
ζώνης» και προκλήσεις εντός αυτής 
και των υποδομών. Οι πρακτικές 
αυτές μαρτυρούν: 

1. Ενίσχυση της απειλής για να 
αποδείξει η τουρκική πλευρά ότι 
υπάρχει μεν κράτος στο βορρά, το 
οποίο όμως τελεί υπό την προστα-
σία της Άγκυρας και θα συνεχίσει 

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

ΈΧΟΥΝ Ή 
ΟΧΙ ΈΠΙΛΟ-
ΓΈΣ Η ΚΥ-
ΠΡΟΣ ΚΑΙ 
Η ΈΛΛΑΔΑ 

ΜΈΣΩ ΝΑΤΟ 
ΚΑΙ ΈΈ; 

ΕΝΙΣΧΎΟΎΝ ΛΙΜΆΝΙΆ ΚΆΙ ΎΠΟΔΟΜΕΣ

Σαρώνει ο «Θαλασσόλυκος»
και πνίγει την Κύπρο
Γαλάζια Πατρίδα διά πυρός και σιδήρου: Θέτουν την Κύπρο σε απομόνωση 
και την αποκόπτουν από την Ελλάδα, κλείνοντας τις οδούς ανεφοδιασμού 

Δορυφορικές φωτογραφίες από τις μεγαλύτερες ναυτικές βάσεις της Τουρκίας απέναντι από την Κύπρο. Οι φωτογραφίες στα δεξιά αποτυπώνουν 
πολεμικά πλοία τόσο στο λιμάνι της Κερύνειας όσο και της Αμμοχώστου, που αποτελεί το μακρύ χέρι της Τουρκίας στην Ανατολική Μεσόγειο. 
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να είναι, όπως και ολόκληρη η 
Κύπρος, καθότι συνιστά αναπόσπα-
στο τμήμα της Γαλάζιας Πατρίδας. 
Και ο βορράς και ο νότος. 

2. Τη μεταφορά της απειλής και 
της ισχύος στο τραπέζι των συ-
νομιλιών. Ως εκ τούτου, ο όποιος 
διάλογος γίνεται με το πιστόλι στον 
κρόταφο. 

3. Την αύξηση της τουρκικής 
απειλής, διότι δεν ενισχύονται μόνο 
οι ναυτικές υποδομές στην Κύπρο, 
αλλά και εκείνες που βρίσκονται 
στα τουρκικά παράλια από τη Μερ-
σίνα ώς τον Εύξεινο Πόντο. 

ΝΑΤΟ, ΕΕ και 
Κ. Δημοκρατία 

Το ερώτημα είναι εάν και πώς 
μπορεί ν’ αλλάξει η κατάσταση, η 
οποία είναι αποτέλεσμα του εξευ-
μενισμού, ο οποίος υιοθετείται από 
την Αθήνα και τη Λευκωσία. Και 
ειδικώς στο Κυπριακό κατά γενι-
κή παραδοχή δεν αφήνει πεδίο 
αισιοδοξίας, διότι κάτι τέτοιο θα 
έπρεπε να συνοδευτεί με αλλα-
γή της τουρκικής πολιτικής, από 
τη Γαλάζια Πατρίδα ώς τη λύση 
των δύο κρατών και της ισότιμης 
κυριαρχίας. Επί τούτου θα ήταν 
δυνατές οι εξής επιλογές: 

1. Κατάθεση όλων των στοιχεί-
ων που αφορούν στις τουρκικές 
επιθετικές δράσεις στον ΟΗΕ και 
στην ΕΕ και δη προς τη νέα ειδική 
απεσταλμένη των Ην. Εθνών, για 
να γίνει εκτός των άλλων αντιληπτό 
ότι το πρόβλημα δεν είναι δικοι-
νοτικό μόνο, αλλά εισβολής και 
κατοχής. Επί τούτου θα πρέπει 
να επισημανθεί το εξής: Η λύση 
που προτείνει η τουρκική πλευρά 
δεν τερματίζει την κατοχή, αλλά 
νομιμοποιεί τα διχοτομικά της 
τετελεσμένα. 

2. Σεβασμό από την Τουρκία των 
όσων το κεκτημένο της ΕΕ προνοεί, 
εφόσον ο Πρόεδρος συνδέει την 
ενταξιακή πορεία της Άγκυρας με 
το Κυπριακό. Βασική, συνεπώς, 
υποχρέωση της Τουρκίας είναι, 
όπως καθορίζεται από την Αντιδή-
λωση της 21ης Σεπτεμβρίου του 
2005, η αναγνώριση της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας από την Άγκυρα 
ως ενιαίου κράτους. Διότι, ως τέτοιο 
έχει ενταχθεί στην ΕΕ με αναστολή 
του κεκτημένου στον  βορρά λόγω 
κατοχής. Η εφαρμογή του κεκτη-
μένου μπορεί να εφαρμοστεί ομό-
φωνα, δηλαδή τίποτε δεν μπορεί 
να γίνει, χωρίς τη σύμφωνη γνώμη 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Άρα, 
η εφαρμογή του κεκτημένου στον 
βορρά δεν μπορεί να επέλθει με 
την αναγνώριση του ψευδοκράτους, 
αλλά με την αναγνώριση από την 
Τουρκία της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, της οποίας οι ευρωπαϊκοί 
νόμοι θα πρέπει να εφαρμοστούν 
σε όλη την επικράτεια. Υπό αυτές 
τις συνθήκες η λύση πρέπει να 
είναι συμβατή με το κεκτημένο, 
τμήμα του οποίου είναι το Πρω-
τόκολλο 10, που αναφέρεται στην 
Κυπριακή Δημοκρατία, και όχι στη 
διάλυσή της και στη δημιουργία 
παρθενογένεσης. 

3. Επίλυση του συστήματος 
ασφάλειας, που σημαίνει την 
κατάργηση του υφιστάμενου συ-
στήματος εγγυήσεων, την πλήρη 
αποχώρηση του τουρκικού στρα-
τού και την ένταξη της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στο ΝΑΤΟ. Σε αυτό 
άλλωστε ανήκουν οι σημερινές 
τρεις εγγυήτριες δυνάμεις, Ελλάδα, 
Τουρκία και Ην. Βασίλειο. Έτσι 
δημιουργείται ένα νέο σύστημα 
ασφάλειας, με συμμαχικό χαρα-
κτήρα, επί τη βάσει του οποίου 
κανένας λόγος παραμονής ξένων 
στρατευμάτων, και δη τουρκικών, 

δεν επιβάλλεται να υπάρχει στην 
Κύπρο. 

Η σημαία των ευρωπα-
ϊκών πολιτικών και τα 
συρτάρια του Προέδρου 

Εάν η Τουρκία απορρίψει τις 
προτάσεις αυτές, αποδεικνύεται 
πέραν πάσης αμφιβολίας ότι δεν 
επιθυμεί λύση, αλλά εκείνο το 
οποίο επιδιώκει είναι η πολι-
τειακή διχοτόμηση μέσω μιας 
ομοσπονδίας ή συνομοσπονδίας, 
για να ελέγχει πέραν του βορρά 
και τον νότο, μέσω των θεσμών και 

της ισχύος της. Επί τη βάσει αυτής 
της φόρμουλας λύσης θα γεννηθεί 
ένας νέος μπελάς για την ΕΕ. Ήδη, 
ακμάζουν τα «μουσουλμανικά 
ιερατεία» του Ερντογάν. Και ο 
νοών νοείτω. Γεωπολιτικά δε, δεν 
θα είναι μόνο η Κύπρος όμηρος 
στην Τουρκία, αλλά και η ίδια τη 
ΕΕ και τα συμφέροντά της, αφού 
η Άγκυρα θα ελέγχει τις θαλάσ-
σιες εμπορικές και ενεργειακές 
οδούς και δη την ασφάλειά τους 
στην πρακτική της Νέας Οθω-
μανικής Αυτοκρατορίας. Συνε-
πώς, οι τουρκικές επιλογές στην 

Κύπρο δεν συνιστούν win-win 
situation ούτε για μας ούτε για 
την ΕΕ. Μάλλον είναι «lose-lose 
situation» και για τους δυο και 
μεγάλου οφέλους για την Τουρκία. 
Μπορεί ή όχι ο Πρόεδρος να 
βάλει αυτές τις πολιτικές επιλογές 
σε τάξη και να τις προωθήσει ή 
όχι; Γιατί θέτουμε το ερώτημα 
αυτό; Διότι συνιστούν πολιτικές 
ευρωπαϊκού χαρακτήρα και ως 
Ευρωπαϊστής, που δηλώνει πως 
είναι, θα έπρεπε να τις είχε ως 
σημαία και όχι κλειδωμένες στα 
συρτάρια του γραφείου του. 

Η ΞΕΧΑΣΜΕ-
ΝΗ «ΣΤΡΑ-
ΤΗΓΙΚΗ ΠΥ-
ΞΙΔΑ» ΚΑΙ ΟΙ 
ΘΑΛΑΣΣΙΕΣ 
ΟΔΟΙ ΑΠΟ 
ΤΟ ΣΟΥΕΖ

Ο χάρτης αυτός απεικονίζει τα πολεμικά λιμάνια της Γαλάζιας Πατρίδας από τη Μαύρη Θάλασσα ώς την Αλεξανδρέττα και την Αμμόχωστο. Είναι, 
δε, εμφανής η Διοίκηση του Στόλου στη Νικομήδεια, καθώς και οι διοικήσει της Νότιας και της Βόρειας Θάλασσας. Από τη Μαρμαρίδα ώς την 
Αλεξανδρέττα σχηματίζεται μια τουρκική κλειστή λίμνη στο πλαίσιο της Γαλάζιας Πατρίδας. 
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Από Κουεγιάρ σε... Κουεγιάρ   
ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

ΠΡΟΒΛΕΨΙΜΟ είναι ότι, 
κατά πάσαν πιθανότητα, 
δεν θα αποτελέσει εξαί-

ρεση απ’ τον κανόνα αποτυχίας 
η αποστολή που οσονούπω 
αναλαμβάνει στο Κυπριακό η 
Κολομβιανή Μαρία Άνχελα Ολγκίν 
Κουεγιάρ ως νέα απεσταλμένη 
του Πορτογάλου Γ.Γρ. του ΟΗΕ 
Αντόνιο Μανουέλ ντε Ολιβέιρα 
Γκουτέρες.

Και αυτό βεβαίως δεν σχετίζεται 
με το ότι εντελώς συμπτωματικά 
φέρει το ίδιο επίθετο με τον Πε-
ρουβιανό, αείμνηστο πλέον από το 
2020, Χαβιέ Πέρεζ ντε Κουεγιάρ, 
ο οποίος είχε διατελέσει από το 
1975 μέχρι το 1977 και του λόγου 
του απεσταλμένος στην Κύπρο 
τού τότε Γ.Γρ. Κουρτ Βάλντχαϊμ 
και μετέπειτα υπηρέτησε και ο 
ίδιος ως πέμπτος στην ιστορία 
Γ.Γρ. του ΟΗΕ 1981-1991.

Εξάλλου ο κανόνας αποτυχίας 
στο Κυπριακό περιλαμβάνει όλους 
ανεξαιρέτως τους διαδοχικούς 
Γενικούς Γραμματείς των Ηνω-
μένων Εθνών με πρώτον, επί του 
Κυπριακού το 1964, τον Βιρμανό 
Ου Θαντ (από την τότε Βιρμανία 
νυν Μιανμάρ) και έβδομον τον νυν 
Γκουτέρες. Καθώς και άπαντες τους 
κατά καιρούς απεσταλμένους τους. 

ΑΝΕΚΑΘΕΝ πασίγνωστο ήταν 
ότι αποτελούσε μόνιμη ψευδαί-
σθηση και έκφανση ευσεβοπο-
θισμού εκείνο το παλιό σύνθημα 
«λύση / μόνο / στον Ο / Η / Ε», 
που ρυθμικά κραύγαζαν εν χορώ 
τα πλήθη στα εξίσου... αείμνηστα 
πλέον αντικατοχικά συλλαλητή-
ρια της πλατείας Ελευθερίας της 
Λευκωσίας.

- Βολική ψευδαίσθηση, μακρο-
χρονίως καλλιεργούμενη. Λόγω 
των δυσμενών συσχετισμών ισχύος 
και εξ αιτίας της αδυναμίας, της 
ανικανότητας και της απροθυμίας 
των διαδοχικών ηγεσιών Λευκω-
σίας και Αθηνών να σχεδιάσουν 
και να υλοποιήσουν μία σταθερά 
αταλάντευτη πανεθνική ελληνική 
στρατηγική απόκρουσης κι ανα-
τροπής του τουρκικού επεκτατι-
σμού και απελευθέρωσης των 
σκλαβωμένων από τον Αττίλα 
ελληνικών εδαφών της Κύπρου.

- Γνωστότερη πανηγυρική πι-
στοποίηση της αποτυχίας του ΟΗΕ 
υπήρξε πριν από μία εικοσαετία η 
λαϊκή απόρριψη με 76% «ΟΧΙ» του 
«Σχεδίου Λύσης» τού τότε Γ.Γρ. του 
ΟΗΕ Κόφι Ανάν, από την Γκάνα, 
το οποίο τέθηκε ενώπιον του κυ-
πριακού λαού στο Δημοψήφισμα 
της 24ης Απριλίου 2004.

- Οι έκτοτε συνεχιζόμενες δι-
αδικασίες, περιχαρακωμένες και 
εγκλωβισμένες επί της ουσίας 
στο ίδιο πλαίσιο, επόμενο ήταν 
να  αποδώσουν την ίδια αποτυχία. 

ΜΑΚΡΟΧΡΟΝΙΑ άσκηση 

ματαιοπονίας αποδείχθηκε ότι 
αποτελεί η εναπόθεση των ελπί-
δων για... λύση στον ΟΗΕ. Τόσο 
μακροχρόνια ώστε μετριέται ίσης 
χρονικής διάρκειας - μισού ήδη 
αιώνα 1974-2024 - με όλους τους 
κατά σειράν οκτώ Προέδρους της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, από τον 
Αρχιεπίσκοπο Μακάριο Γ΄, τον 
Σπύρο Κυπριανού, τον Γιώργο 
Βασιλείου, τον Γλαύκο Κληρί-
δη, τον Τάσσο Παπαδόπουλο, 
τον Δημήτρη Χριστόφια, τον 
Νίκο Αναστασιάδη, έως και τον 
νυν Νίκο Χριστοδουλίδη. Και η 

άσκηση ματαιοπονίας συνεχίζεται. 
Με δεδηλωμένη επισήμως την 
αδημονούσα κιόλας προσδοκία 
επανέναρξης της γνώριμης δια-
δικασίας των συνομιλιών:

- Στις ίδιες καταστροφικές ράγες 
και στο ίδιο αλακάτι (μαγγανοπή-
γαδο) διαιώνισης της τουρκικής 
κατοχής. Διαδικασίες οι οποίες 
συσσώρευσαν στο ταμιευτήριο, 
που φευ αποκαλείται και «Κεκτη-
μένο των Συνομιλιών», τόσες και 

τέτοιες ελληνικές υποχωρήσεις 
και αντίστοιχα τόσα και τέτοια 
τουρκικά υπερκέρδη, ώστε είναι 
εκ των προτέρων βέβαιο πως δεν 
πρόκειται να εγκριθεί από τον λαό 
τέτοια «λύση» μετατροπής της Κύ-
πρου σε τουρκικό προτεκτοράτο.

- Αλλ’ ακόμη και τούτο, η διαι-
ωνιζόμενη μη επίλυση, δηλαδή, 
περιλαμβάνεται ως επιπρόσθε-
το κέρδος και εφαλτήριο για την 
περαιτέρω σταδιακή υλοποίηση 
της επίμονα αμετακίνητης στους 
στόχους της, από το 1956 με τις 
«Εκθέσεις Νιχάτ Ερίμ» και το 

«Επιτελικό Σχέδιο Επανάκτησης 
Κύπρου», τουρκικής στρατηγικής 
στο Κυπριακό, εναντίον του Ελ-
ληνισμού συνολικότερα.

ΕΦΑΛΤΗΡΙΟ συνιστούν οι 
ανυποχώρητα προβαλλόμενες 
τουρκικές απαιτήσεις για την εκ 
των προτέρων αναγνώριση «κυρι-
αρχικής ισότητας» και «ίσου διε-
θνούς καθεστώτος» του κατοχικού 
ψευδοκράτους, ως προϋπόθεση για 
την επανέναρξη των συνομιλιών. 

Όχι πλέον ως «διακοινοτικών» 
αλλά ως ισοτίμως «διακρατικών» 
συνομιλιών.

- Ένα πλήθος σημαντικών οι-
κοδομικών υλικών για το κτίσιμο 
αυτού του εφαλτηρίου, μάζεψαν 
«τούβλο με τούβλο» οι Τούρκοι, 
από τις υποχωρήσεις του συμ-
βιβαστικού ενδοτισμού των Ελ-
λήνων σε όλες τις προηγούμενες 
«διακοινοτικές» και «πενταμερείς» 
συνομιλίες. «Φασούλι-φασούλι γε-
μίζει το σακούλι» αποδείχθηκαν οι 
μέχρι τούδε διαδικασίες, υπό την 
αιγίδα του εκάστοτε Γ.Γρ. του ΟΗΕ, 
για το τουρκικό ταμιευτήριο. Από 
την ούτω καλούμενη «πολιτική 
ισότητα» έως την «εξίσου προερ-
χόμενη από Ελληνοκυπρίους και 
Τουρκοκυπρίους κυριαρχία»...

ΕΧΟΝΤΑΣ θεμελιώσει αυτήν 
τη βάση εξόρμησης οι Τούρκοι, 
στράφηκαν με ολοφάνερα μεθο-
δευμένη πλέον ένταση ειδικά κατά 
των Οηέδων εν Κύπρω που επο-
πτεύουν τη λεγόμενη Νεκρή Ζώνη. 
Επί του πεδίου, όπως ανέκαθεν, 
κλιμακώνεται η τουρκική τακτική. 
Έτσι έφαγαν και ξύλο οι Βρετανοί 
Οηέδες από τους πεμπάμενους 
τουρκικούς όχλους στα χώματα της 
Πύλας. Έτσι προστίθενται διαρκώς 
και άλλα επεισόδια κατά μήκος 
της «ουδετέρας ζώνης».

- Είναι το εφαλτήριο για να 
εξαναγκάσουν και να επιβάλουν 
στον ΟΗΕ το «ίσο διεθνές καθε-
στώς» του τουρκικού κατοχικού 
ψευδοκράτους.

- Και με αυτό στην κορυφή της 
«ατζέντας» για την αποστολή που 
αναλαμβάνει τώρα η νέα απεσταλ-

μένη του Γ.Γρ. κυρία Κουεγιάρ.
ΠΡΟΦΑΝΩΣ οι περιστάσεις 

συνομολογούν ότι δεν υπάρχει 
προοπτική για «λύση» του Κυ-
πριακού. Η Αθήνα, εξάλλου, με 
Πρωθυπουργό του ελλα-δικού 
μας κράτους τον επανεκλεγέντα 
Κυριάκο Μητσοτάκη, επέλεξε ξανά 
μια οιονεί «πορεία Νταβός» με 
την Τουρκία του νεο-σουλτάνου 
Ερντογάν. Σαν εκείνη για την οποία 
ο πρώτος που την επιχείρησε το 
1988 με τον τότε Τούρκο πρωθυ-
πουργό Τουργκούτ Οζάλ, ο αεί-
μνηστος Ανδρέας Παπανδρέου, 
ομολόγησε εν τέλει και το mea 
culpa (δικό μου λάθος).

ΤΟ ΚΡΙΣΙΜΟ είναι πόσες περαι-
τέρω ζημιές για τον Ελληνισμό στην 
Κύπρο θα αποτραπούν και θα απο-
φευχθούν στο επικείμενο διάστημα.

- Πόσα επιπλέον δεν θα τσεπώ-
σει από ελληνικές υποχωρήσεις 
ο Τούρκος Κατακτητής.

- Και πόσο πιο αδύναμη δεν 
θα καταστεί η μέχρι τώρα διασω-
ζόμενη Κυπριακή Δημοκρατία.

- Πώς, δηλαδή, τα πράγματα δεν 
θα εξελιχθούν προς το χειρότερο.

ΠΡΟΣΦΕΡΟΥΝ όμως οι γενι-
κότερα ρέουσες, επικίνδυνα και 
αιματηρά κλιμακούμενες, περι-
στάσεις στην περιοχή, περιθώρια 
ενδυνάμωσης των συντελεστών 
αντίστασης του Ελληνισμού. Και 
εδώ ακριβώς θα κριθεί εάν και 
πόσο έχουν τις ικανότητες, τη 
σοφία, την επιδεξιότητα και την 
αποφασιστικότητα να τις αξιοποιή-
σουν η Λευκωσία και η Αθήνα. Η 
Τουρκία κάνει τα πάντα και παντού 
για να προλάβει.

Ο κανόνας αποτυχίας στο Κυπριακό 
περιλαμβάνει όλους ανεξαιρέτως τους 
διαδοχικούς Γενικούς Γραμματείς των 

Ηνωμένων Εθνών με πρώτον, επί του Κυ-
πριακού το 1964, τον Βιρμανό Ου Θαντ 

(από την τότε Βιρμανία νυν Μιανμάρ) και 
έβδομον τον νυν Γκουτέρες. Καθώς και 
άπαντες τους κατά καιρούς απεσταλμέ-

νους τους 
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Την περ. Τετάρτη γίναμε 
ξανά μάρτυρες ενός ακό-
μα θεάτρου του παραλό-

γου. Ο Πρόεδρος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, σε ύφος διατακτικό 
και στυλ επιθετικό και έκδηλα ορ-
γισμένο, συμβούλεψε τους νέους 
υπουργούς και υφυπουργούς 
να θυμούνται: «Κριτής μας είναι 
ο λαός, πυξίδα μας το Σύνταγμα, οι 
ισχύοντες νόμοι και οι ευρωπαϊκές 
και διεθνείς μας υποχρεώσεις. Όλοι 
είμαστε υπόλογοι μόνο στον κυ-
πριακό λαό και σε κανέναν άλλον, 
υπηρετούμε το δημόσιο και όχι το 
ιδιωτικό συμφέρον, και θα κριθού-
με εκ του αποτελέσματος. Το έργο 
μας δεν είναι καθόλου εύκολο, και 
όταν το παλιό αλλάζει, οι αντιστά-
σεις σε όσους το συνήθισαν ή τους 
εξυπηρετεί είναι μεγάλες». Κριτής 
τους θα είναι «μόνον ο λαός»; Ο 
ίδιος λαός, πέρσι, πείστηκε και εξέ-
λεξε τον Ν. Χριστοδουλίδη στην 
εξουσία. Πριν παρέλθει καιρός, 
τον απέρριψε απογοητευμένος 
για όλες εκείνες τις αστοχίες, τις 
επιπολαιότητες και τις μη σοβαρές 
ενέργειές του.

Τρία κόμματα τον στήριξαν 
για να εκλεγεί στην Προεδρία 
της ∆ημοκρατίας. ∆εν τους χρω-
στά τουλάχιστον ευχαριστίες; Να 
εννοήσουμε ότι στο εξής ο Πρόε-
δρος θα το παίζει θυμωμένα και 
αφ’ υψηλού; Τα νομοσχέδια που 
θα αποστέλλει στη Βουλή, δεν είναι 
ο λαός που θα τα εγκρίνει αλλά τα 
κόμματα. Κριτική στην πολιτική και 
στη διακυβέρνησή του ασκούν τα 
κόμματα που, με την ομιλία του προς 
τους νέους υπουργούς, παραμερίζει 
με μιαν αλαζονική, αδιευκρίνιστη 
αποστροφή: «Κλείστε τα αφτιά σας 
στις σειρήνες, αυτό κάνω και εγώ, 
πάσης φύσεως σειρήνες, και αφο-
σιωθείτε μόνο στην υλοποίηση του 
έργου σας προς το δημόσιο συμ-
φέρον. Κλείστε τα αφτιά σας στην 
αβασάνιστη κριτική, να επιδιώκετε 
την εποικοδομητική κριτική και να 
μην αποπροσανατολίζεστε από τους 
στόχους μας». Ποιες είναι αυτές οι 
προφανώς κακές… σειρήνες; Η 
αντιπολίτευση; Τα ΜΜΕ, που τον 
επικρίνουν για τις ανευθυνότητες 
και τις παιδιάστικες συμπεριφορές 
του; Ποιοι ασκούν «αβασάνιστη 
κριτική»; 

Αλλ’ είναι και τα κόμματα που 
στήριξαν την εκλογή του. Με 
αφορμή τον ανασχηματισμό, δεν 
φαίνονται ευχαριστημένα. Πίσω 
από τις πλάτες τους προσέγγισε 
κομματικά στελέχη και τους δε-
λέασε για υπουργοποίηση. Τώρα, 
ο Ν. Χριστοδουλίδης καλεί τους 
υπουργούς να κλείσουν τα αφτιά 
τους στις πάσης φύσεως σειρήνες, 
όπως και στην «αβασάνιστη κριτι-
κή». Κύριε ελέησον! Μα, δεν είναι 
ο ίδιος που διακήρυξε ότι το έργο 

της Κυβέρνησης «θα στηρίζεται στις 
αρχές της διαφάνειας, της αξιοκρα-
τίας και της δικαιοσύνης», άρα και 
της κριτικής και της λογοδοσίας; 
Αν Πρόεδρος και υπουργοί θα 
έχουν θεόκλειστα τα αφτιά τους 
σε κομματικές, πολιτικές, δημοσι-
ογραφικές ή και άλλες… σειρήνες 
και σε όποια κριτική, τότε σε ποιους 
θα λογοδοτούν και από ποιους θα 
κρίνονται; Μόνον από τον λαό! Αλλ’ 
ο λαός έχει εκπροσώπους που μι-
λούν και κρίνουν εκ μέρους του: 
Τα κόμματα και τη Βουλή καθώς 
και τα ΜΜΕ. Ο Ν. Χριστοδουλίδης 
τα διαγράφει και με λουδοβίκειο 
σύνδρομο αποφαίνεται ότι μιλά 
και απευθύνεται μόνο στον λαό 
και σε κάνεναν άλλο!

Η ομιλία του Προέδρου δια-
ζωγραφίζει έναν πανικόβλητο 
Χριστοδουλίδη, κυστημένον και 
νευριασμένον, για τρεις λόγους. 
Πρώτον, διότι τα έκανε κυριολεκτι-
κά μαντάρα με τον ανασχηματισμό. 
Πώς ενήργησε; Με τη χείριστη 
επιπολαιότητα και απίστευτη ασέ-
βεια προς τους συνεργάτες του, που 
εξευτέλισε και γελοιοποίησε. Την 
περ. Κυριακή (7.1.2024), έδωσε 
συνέντευξη στον «Φιλελεύθερο». 
Η εκλεκτή συνάδελφος Ανδρού-
λα Ταραμουντά, αρχισυντάκτις της 
εφημερίδας, ρώτησε τον Ν. Χρι-
στοδουλίδη πώς αξιολογεί την κυ-
βέρνησή του. Ευθύς αμέσως της 
ξεκαθάρισε ότι αυτός εννοούσε 
ανασχηματισμό που είχε υπόψη του 
και ετοιμαζόταν να εξαγγείλει. Την 
ίδια μέρα, δύο άλλες εφημερίδες, ο 
«Πολίτης» και η «Καθημερινή», σε 
πρωτοσέλιδα δημοσιεύματά τους 
παρέθεταν πληροφορίες για επι-
κείμενο ανασχηματισμό. 

Όλοι υποψιαζόμαστε ποιος δι-
οχέτευσε στις εφημερίδες τέτοιες 
πληροφορίες. Ένας ανασχηματισμός 
γίνεται για να φρεσκαριστεί το κυ-
βερνητικό σχήμα, να αποχωρήσουν 
όσα στελέχη δεν ανταποκρίθηκαν 
επαρκώς στην υλοποίηση του κυ-
βερνητικού έργου και ο Πρόεδρος 
να έχει περισσότερη άνεση να 
κυβερνήσει χωρίς οποιαδήποτε 
βαρίδια. Τι έκανε ο Χριστοδου-
λίδης; Ανέχτηκε και με τη στάση 

του υποβοήθησε να εκδηλωθεί 
και να συντηρηθεί ολόκληρη πα-
ραφιλολογία γύρω από ονόματα 
όσων μένουν και όσων πιθανώς 
φεύγουν. Αποτέλεσμα; Ακυβερ-
νησία, ανασφάλεια υπουργών, 
εικόνα γελοιότητας μιας κυβέρ-
νησης υπό αναστολή και δημόσια 
σφοδρή επίκριση του Προέδρου για 
τους χειρισμούς του. Το κερασάκι; 
Την περ. Πέμπτη (4.1.2024), στην 
παρουσία τηλεοπτικών καμερών, 
ο Ν. Χριστοδουλίδης κάλεσε τους 

υπουργούς να μην ακούνε όσα 
ψιθυρίζονται και διαδίδονται και αν 
είχε κάτι, θα τους το έλεγε ο ίδιος. 
Πλήρης, δημόσιος εξευτελισμός 
του Υπουργικού Συμβουλίου. Κι 
ούτε ένας υπουργός ή υφυπουργός 
είχαν την ευπρέπεια και τσίπα αξι-
οπρέπειας να υποβάλουν αυθωρεί 
την παραίτησή τους. 

∆εύτερος λόγος για τον πανικό 
Χριστοδουλίδη: Έχει αντιληφθεί 
ότι η πλειοψηφία όσων τον ψήφι-

σαν λένε καθημερινά mea culpa, 
διότι για άλλα δεσμεύτηκε για να 
υφαρπάσει την ψήφο τους και άλλα 
επιπόλαια πράττει. Ο Πρόεδρος 
και οι υπουργοί του θα ανοίξουν 
τα αφτιά τους να ακούσουν τη 
δυσαρέσκεια των πολιτών ή θα 
τα κρατήσουν ερμητικά κλειστά; 
Τρίτος λόγος θυμού του Προέ-
δρου είναι η διαπίστωση ότι όλα 
τα ΜΜΕ επικρίνουν σκληρά την 
πολιτική τεχνοτροπία του. Η «σι-
δηρά» Θάτσερ έλεγε: «Πολιτικός 

ηγέτης που δεν συμβουλεύεται 
τον Τύπο, είναι καταδικασμένος σε 
πολιτικό θάνατο». Αυτό που κάθε 
πολίτης εισπράττει είναι ότι ο Ν. 
Χριστοδουλίδης συμπεριφέρεται 
ως θυμωμένο παιδαρέλι, ασεβεί 
και προσβάλλει τους συνεργάτες 
του. Κλασικό παράδειγμα: Το 
περ. καλοκαίρι και με αφορμή τα 
επεισόδια στη Χλώρακα και στη 
Λεμεσό, κάλεσε στο Προεδρικό 
την Υπουργό ∆ικαιοσύνης και 
∆ημόσιας Τάξης και τον Αρχηγό 
Αστυνομίας. Τους εξευτέλισε στην 
παρουσία τηλεοπτικών καμερών! 
Με έκδηλο θυμό, και χτυπώντας 
το χέρι στο τραπέζι, φώναζε ότι 
ένιωθε ντροπή και ότι, εξαιτίας τους, 
οι πολίτες δεν ένιωθαν ασφάλεια. 
Προκλητικό show για το θεαθήναι 
τοις αφελέσι.

Αν ο Ν. Χριστοδουλίδης ήταν 
ηγέτης, όφειλε να ζητήσει την 
παραίτησή τους. Αντ’ αυτού για 
πολλές μέρες συντηρούσε μια 
φαρσοκωμωδία με την αναζήτηση 
νέου Αρχηγού. Επειδή ουδείς αντα-
ποκρινόταν, ο Στ. Παπαθεοδώρου 
παρέμεινε στη θέση του. Με όλα 
αυτά τα ανεπίτρεπτα που συμβαί-
νουν, τις θυμωμένες αναφορές σε 
σειρήνες και αβασάνιστες κριτικές, 
κάθε νούσιμος πολίτης διερωτάται: 
Αν σε έναν απλό ανασχηματισμό ο 
Πρόεδρος τα έκανε θάλασσα, γιατί 
να τον εμπιστευτεί στη διαχείριση 
του Κυπριακού; Ιδιαίτερα όταν εμ-
φανίζεται πανέτοιμος να προσφέ-
ρει γην και ύδωρ στην Τουρκία 
για να επαναρχίσουν συνομιλίες, 
άγνωστο σε ποια βάση αλλά με 
σίγουρη κατάληξη την κατάλυση 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
την τουρκοποίηση της Κύπρου; 

Η συμβουλή της Θάτσερ στον Ν. Χριστοδουλίδη
και οι κακές «σειρήνες της αβασάνιστης κριτικής» ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Με όλα αυτά τα ανεπίτρεπτα που συµ-
βαίνουν, τις θυµωµένες αναφορές σε 

σειρήνες και αβασάνιστες κριτικές, κάθε 
νούσιµος πολίτης διερωτάται: Αν σε έναν 

απλό ανασχηµατισµό ο Πρόεδρος τα 
έκανε θάλασσα, γιατί να τον εµπιστευτεί 
στη διαχείριση του Κυπριακού; Ιδιαίτερα 

όταν εµφανίζεται πανέτοιµος να προ-
σφέρει γην και ύδωρ στην Τουρκία για 

να επαναρχίσουν συνοµιλίες, άγνωστο σε 
ποια βάση αλλά µε σίγουρη κατάληξη την 
κατάλυση της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας και 

την τουρκοποίηση της Κύπρου; 
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Αποκλειστική συνέντευξη του 
Προέδρου Χριστοδουλίδη στη 
στήλη, με αφορμή τον κυβερ-
νητικό ανασχηματισμό.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: Να μου επιτρέ-
ψεις να σου απαντώ με κυπρια-
κές παροιμίες, γιατί πιστεύω ότι 
συμπυκνώνουν ξεκάθαρα όλη 
τη σοφία του κυπριακού λαού.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ: Κανένα 
πρόβλημα. Πώς σχολιάζετε, 
λοιπόν, τον ανασχηματισμό της 
Κυβέρνησής σας, δέκα μήνες 
μετά τον σχηματισμό της;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: «Εγιώ σ’ έχτι-
σα φούρνε μου, εγιώ εν να σε 
χαλάσω».

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ: Ναι, αλλά 
σύμφωνα με μιαν άλλη κυπρι-
ακή παροιμία, «ύστερα φέρνει 
ο φούρνος την πυράν».

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: Τι εννοείς;
ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ: Ότι αν δεν 

αποδώσει τα αναμενόμενα το 
νέο κυβερνητικό σχήμα, θα σας 
κατηγορήσουν ότι αποτύχατε για 
δεύτερη φορά στις επιλογές σας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: Εγώ πιστεύω ότι 
ο ανασχηματισμός θα πετύχει. 
Διότι τον έκανα προσεκτικά, για να 
αποφύγω τα προηγούμενα λάθη. 
«Όποιος φατσιήσει στο ανώφλιν, 
θωρεί τζιαι το κατώφλιν»!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ: Ναι, αλλά 
δεν αποφύγατε την υπουργοποί-
ηση κομματικών παραγόντων, 
παρά τις δεσμεύσεις σας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: Ε, μα τι ήθελες; 
Αν δυσαρεστούσα τα κόμματα 
που με υποστήριξαν, ίσως να 
μου έλεγαν κι αυτά... «Εγιώ σ’ 
έχτισα φούρνε μου, εγιώ εν να 
σε χαλάσω». 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ: Είναι αλή-
θεια ότι κάποιοι Υπουργοί δεν 
μπόρεσαν να ανταποκριθούν στο 
βάρος του αξιώματος.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: Παραδέχομαι ότι 
έκαμα λανθασμένες επιλογές, αλλά 
με πίεζαν τότε και τα κόμματα της 
συμπολίτευσης. Δεν μπορούσα 

να τους πάω κόντρα. Διότι, όπως 
λέει μια άλλη παροιμία μας, «δί-
χως νερόν, ο μύλος εν αλέθει». Ε, 
τα κόμματα της συμπολίτευσης 
είναι το νερόν στον μύλον μου.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ: Παρ’ όλα 
αυτά, υποβόσκουν δυσαρέσκει-
ες και παράπονα. Ο Καρογιάν 
και ο Σιζόπουλος δήλωσαν ότι 
ενημερώθηκαν το πρωί του 
ανασχηματισμού. Ούτε καν 
την προηγούμενη νύχτα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: «Η νύχτα πίσκο-
πον γεννά τζι η αυκή μητροπο-
λίτην». Ε, γεννά τζιαι Υπουργούς 
τζιαι Υφυπουργούς!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ: Γεννά, 
όμως, και... προβλήματα στη 
συγκυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: Μην ανησυ-
χείς. «Ο καλός ο μύλος... όλα 
τα αλέθει», αν καταλαβαίνεις 
τι θέλω να πω.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ: Ναι, κατα-
λαβαίνω. Και επειδή σας κατη-
γορούν ότι συχνά βάζετε ψηλά 
τον πήχη, αλλά τελικά περνάτε 
από κάτω, και επίσης ότι μιλάτε 
πολύ και αυτοδεσμεύεστε, να 
μου επιτρέψετε να σας πω κι 
εγώ δύο σοφές παροιμίες, για 
να τις ακολουθείτε απαρέκκλιτα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: Να μου τις πεις.
ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ: «Μεν 

σούζεις τα πόθκια σου πριχού 
καβαλλιτζιέψεις» και... «Μηάλον 
βούκκον βάλε, αλλά μηάλον λόον 
μεν πεις»! 

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Άντε, λοιπόν, να υποδεχθούμε 
και την «προσωπική απεσταλμένη» 
του ΓΓ του ΟΗΕ, την Κολομβιανή 
κυρία Μαρία Άνχελα Χολγκίν Κου-
εγιάρ, η οποία, ως θηλυκός Τομ 
Κρουζ, αναλαμβάνει να φέρει εις 
πέρας μια... Mission Impossible. 
Βεβαίως, ο Τομ Κρουζ, στις ταινίες 
του, έστω και δύσκολα, τα καταφέρ-
νει. Η κυρία Κουεγιάρ, όμως, είναι 
μοιραίο να επιστρέψει στην πατρίδα 
της με άδεια τα χεράκια της, όπως 
όλοι οι προκάτοχοί της. Ο Τατάρ, 
με τις επανειλημμένες παπαγαλίες 
του, έχει ήδη προδιαγράψει την 
αποτυχία του εγχειρήματος. Ωστό-
σο, η απεσταλμένη του Γκουτέρες 
είναι υποχρεωμένη να προσπαθή-
σει. Η στήλη, για να την βοηθήσει 
προς αυτήν την κατεύθυνση, της 
εισηγείται να αξιοποιήσει και τη... 
λατινοαμερικανική ιδιότητά της. Για 
παράδειγμα, να επαναφέρει στο 
τραπέζι αυτό που λέχθηκε πολλές 
φορές για το Κυπριακό, ότι για να 
χορέψεις... τανγκό, χρειάζεσαι δύο! 
Δεν είναι εύκολο να πείσεις τον 
Τατάρ να δεχτεί να χορέψει τανγκό, 
από τη στιγμή που ναι μεν για το 
τανγκό χρειάζονται δύο, αλλά αυ-
τός το παίρνει αλλού, δηλαδή ότι 
χρειάζονται δύο... κράτη. Μόνο αν 
δεχτούμε εμείς ότι στο τανγκό του 
Κυπριακού χορεύουνε δύο κράτη 
θα συγκατατεθεί σε επανάληψη 

των συνομιλιών. 
Παρεμπιπτόντως, σημειώνου-

με ότι οι πολύχρονες συνομιλίες 
για το Κυπριακό θυμίζουν έντονα... 
τανγκό. Ένα βήμα μπροστά... και 
δύο πίσω. 

Για να κατανοήσετε καλύτερα 
τη διαχρονική θέση της τουρ-
κικής πλευράς, ακόμη και στο... 
τανγκό, θα σας θυμίσουμε την πε-
ρίπτωση του Αμερικανού ειδικού 
απεσταλμένου για το Κυπριακό, 
Εντ Μόουζες, στο μακρινό 2000, 
που τον είχε διορίσει ο Πρόεδρος 
Κλίντον. Όταν ήρθε τότε στην Κύ-
προ, μετά τη συνάντηση που είχε 
με τον Ντενκτάς (ο οποίος έθεσε 
θέμα αναγνώρισης κυριαρχίας του 
ψευδοκράτους), δήλωσε απογο-

ητευμένος ότι «όταν μία από τις 
δύο πλευρές δεν θέλει να χορέψει, 
είναι δύσκολο να χορέψεις τανγκό»!

Εν πάση περιπτώσει, και στην 
απίθανη περίπτωση που ο Τατάρ 
θα αποδεχθεί τώρα να χορέψει 
τανγκό, θα επιμένει να μπει στην 
πίστα φορώντας τις... αρβύλες του 
τουρκικού στρατού και χορεύο-
ντας θα... ξενυχιάσει τον Πρόεδρο 
Χριστοδουλίδη.

Αλλά η προσωπική μου άποψη 
είναι πως δεν θα δεχθεί τελικά να 
χορέψει το τανγκό που θα προτείνει 
η Λατινοαμερικάνα απεσταλμένη. 

Θα αντιπροτείνει να χορέψουν οι 
δύο πλευρές... τσιφτετέλι τούρκικο, 
νινανάι γιάβρουμ!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Μια... παροιμιώδης συνέντευξη

Δεν θυμούμαι άλλον ανασχημα-
τισμό σε προηγούμενες Κυβερνή-
σεις, που να έχει προκαλέσει τόσες 
πολλές συζητήσεις και θόρυβο όσο 
ο ανασχηματισμός της Κυβέρνησης 
Χριστοδουλίδη. Αφορμές γι’ αυτό 
έδωσαν οι χειρισμοί που έγιναν 
πριν από τον ανασχηματισμό, οι 
προεδρικές προαγγελίες στον 
«Φιλελεύθερο», η βιασύνη με την 
οποία έγιναν οι αλλαγές, τα παρά-
πονα όσων Υπουργών έφυγαν, τα 
μουρμουρητά κάποιων κομμάτων 
της συμπολίτευσης ότι δεν διαβου-
λεύθηκε μαζί τους ο Πρόεδρος, 
τα πυρά της αντιπολίτευσης και 
τα λοιπά. 

Εν πάση περιπτώσει, ο ανασχη-
ματισμός είναι πλέον γεγονός και 
όλα τα άλλα είναι απλώς κουβέ-
ντα να γίνεται, για να έχουν και τα 
κανάλια θέματα να ασχολούνται.

Η ουσία είναι μία. Έχουμε ένα 
φρεσκαρισμένο Υπουργικό Συμ-
βούλιο, που πρέπει να τρέξει με 
τα χίλια για να παραγάγει έργο 
και να δώσει λύσεις σε υπαρκτά 
προβλήματα. 

Την ίδια ώρα, μια στείρα αντι-
πολίτευση δεν βοηθά και μια γκρι-
νιάρα συμπολίτευση περιπλέκει 
την κατάσταση.

Και ο ίδιος ο Πρόεδρος, φυσικά, 
θα πρέπει να τρώει πιο συχνά... 
σουβλάκια με τους πολιτικούς 

αρχηγούς και να προσπαθεί να 
διατηρεί ένα κλίμα συνεργασίας 
και συναίνεσης με όλους, γιατί έρ-
χονται δύσκολα. Και στο Κυπριακό 
και στην οικονομία και σε όλους 
γενικά τους τομείς.

Στην τελετή της διαβεβαίω-
σης των νέων συνεργατών του, ο 
κ. Χριστοδουλίδης υποδύθηκε 
και τον... Οδυσσέα (όχι τον Γενικό 
Ελεγκτή, τον ομηρικό ήρωα) και 
κάλεσε τους Υπουργούς να κλείουν 
τ’ αφτιά τους στις σειρήνες, όπως 
κάνει και ο ίδιος.

Ωστόσο, τις... άλλες σειρήνες, 
εκείνες του συναγερμού (όχι... του 
κόμματος, αλλά του συστήματος 
ασφαλείας και προειδοποίησης), 
πρέπει οπωσδήποτε να τις ακούνε 
ευκρινώς, τόσο οι Υπουργοί όσο 

και ο Πρόεδρος, για να μπορούν να 
χειρίζονται έκτακτες καταστάσεις 
που προκύπτουν.

Κατά τα άλλα, θα επαναλάβουμε 
το χιλιοειπωμένο, ότι όλα θα κρι-
θούν εκ του αποτελέσματος. Και 
το αποτέλεσμα θα κριθεί από την 
ατομική ικανότητα και επάρκεια 
του κάθε μέλους του Υπουργικού 
Συμβουλίου. Ο δε... Οδυσσέας-Χρι-
στοδουλίδης γνωρίζει ότι θα περνά 
καθημερινά από δοκιμασίες μέχρι 
τη λήξη της θητείας του, το 2028. 
Και θα τον αναμένουν όχι μόνον 
σειρήνες, αλλά και... Λαιστρυγόνες 
και Κύκλωπες. Καθώς και απαιτη-
τικοί... μνηστήρες της Πηνελόπης 
(Προεδρίας) αν αποφασίσει να 
ξαναβάλει υποψηφιότητα.

ΜΠΟΞΕΡ

Ο πιο πολυσυζητημένος ανασχηματισμός

Η Κολομβιανή απεσταλμένη και το... τανγκό  Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

 Τελετή διαβεβαίωσης νέων Υπουργών/ Υφυπουργών/ Επιτρόπων, 
10 Ιανουαρίου 2024. Τα νέα μέλη της Κυβέρνησης αναλαμβάνουν τα 
καθήκοντά τους και η κοινή γνώμη διερωτάται: Αυτοί θα προλάβουν να 
κλείσουν χρόνο; Ή θα έχουν την ίδια τύχη με τους προκατόχους τους, 
που έμειναν στο τιμόνι των Υπουργείων τους  για μόλις 10 μήνες; 
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«Επτά χρόνια φαγούρα» είναι 
ο τίτλος της κλασικής ταινίας του 
1955, με πρωταγωνίστρια την αεί-
μνηστη Μέριλιν Μονρόε. Θυμή-
θηκα την ταινία όταν διάβασα την 
είδηση ότι εδώ και επτά χρόνια 
(!) συνεχίζεται ενώπιον του Συμ-
βουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών η πειθαρχική δίκη 
για το σκάνδαλο με τις μίζες του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου, 
στο οποίο είχαν εμπλοκή εργολη-
πτικές εταιρείες και διευθυντικά 
στελέχη τους. 

Φανταστείτε. Οι εργοληπτικές 
εταιρείες που έδιναν τις μίζες δεν 
διώχθηκαν ποινικά, διότι κατέθεσαν 
ως μάρτυρες κατηγορίας σε ποινι-
κό δικαστήριο εναντίον αυτών που 
έπαιρναν τις μίζες, δηλαδή αξιωμα-
τούχων του Δήμου Πάφου και του 
ΣΑΠΑ. Με άλλα λόγια, καταδικά-
στηκαν οι μιζοφάγοι, αλλά όχι οι... 
μιζοδότες. Ως εάν οι τελευταίοι να 
έδιναν τις μίζες για... φιλανθρωπικούς 
σκοπούς, πιστεύοντας ότι ΣΑΠΑ δεν 
σήμαινε Συμβούλιο Αποχετεύσεων 
Πάφου, αλλά Συμβούλιο... Απόρων 
Παθόντων.

Με την ευκαιρία της επαναφο-
ράς, στην επικαιρότητα, του θέματος 
της μιζοφαγίας στο αποχετευτικό της 
Πάφου, θυμήθηκα ακόμη μια ταινία, 

από τις πιο γνωστές κωμωδίες του 
Θανάση Βέγγου, το «Από πού πάνε 
για τη χαβούζα», όπου ο αείμνηστος 
κωμικός υποδυόταν τον οδηγό βυ-
τιοφόρου βοθρολυμάτων, στο οποίο 
είχε δώσει το χαρακτηριστικό όνο-
μα «Αχόρταγος». Η ταινία ταιριάζει 
απόλυτα σε όλα αυτά τα απίστευτα 
που είχαν αποκαλυφθεί τότε για το 
αποχετευτικό της Πάφου. Όπου ένα 
βυτιοφόρο με το ίδιο όνομα, «Αχόρ-
ταγος», είχε αναλάβει δράση. Από 
τη μια ρουφούσε τα λύματα των δη-
μοτών και από την άλλη ρουφούσε... 
εκατομμύρια σε μίζες. Η συνέχεια 
είναι γνωστή. Κάποιοι αξιωματούχοι 
που πήραν μίζες καταδικάστηκαν 
και εξέτισαν ήδη τις ποινές τους, 

αλλά αυτοί που έδωσαν τις μίζες 
την έβγαλαν καθαρή και περνούν 
απλώς από πειθαρχική δίκη στο 
Συμβούλιο Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών. Μια δίκη που διαρκεί 
εδώ και επτά χρόνια. Θυμίζουμε ότι 
ο Θεός δημιούργησε τον κόσμο... σε 
επτά ημέρες!

Ε, τι να κάνουμε; Αυτοί είναι 
οι ρυθμοί απονομής δικαιοσύνης 
στη νήσο των παραδόξων. Στην 
προκειμένη περίπτωση, προφα-
νώς «τζιυλούν το αβκόν με την 
μανιβέλλαν». Μη σας πω ότι δεν 
υπάρχει ακόμα ούτε το αβκόν και 
το περιμένουν να βγει... από τον 
πισινό της όρνιθας.

ΜΠΟΞΕΡ

Μετά τα ηλεκτροκίνητα αυτο-
κίνητα, η ανθρωπότητα οδεύει 
τώρα και προς τα... τσιγαροκίνητα 
οχήματα! Δεν είναι πλάκα. Λιθου-
ανοί επιστήμονες ανακάλυψαν μια 
πρωτοποριακή μέθοδο που μετα-
τρέπει τα πεταμένα αποτσίγαρα σε 
βιοντίζελ, σηματοδοτώντας ένα ση-
μαντικό άλμα προς την κατεύθυνση 
της βιώσιμης παραγωγής καυσίμων. 
Τα φίλτρα των τσιγάρων περιέχουν 
σημαντική ποσότητα τριακετίνης, 
μιας κρίσιμης ένωσης που χρησι-
μοποιείται στην παραγωγή βιοντί-
ζελ. Υπολογίζεται ότι κάθε χρόνο 
καταναλώνονται παγκοσμίως 6,5 
τρισεκατομμύρια τσιγάρα. Οπότε 
μπορεί κάποιος να αντιληφθεί ποιο 
λαμπρό μέλλον αναμένει το νέο αυτό 
ανανεώσιμο καύσιμο. 

Άσε που μια τέτοια προοπτική 
ίσως περιορίσει και το άσχημο συ-
νήθειο των Κυπραίων να πετάνε τα 
αποτσίγαρα έξω από το αυτοκίνητο, 
προκαλώντας και πυρκαγιές. Θα 
μπορούν να τα μαζεύουν στο τασάκι 
του οχήματος και να τα διαθέτουν 
στους κατασκευαστές του βιοντίζελ.

Τώρα θυμήθηκα και ένα άλλο 
υλικό για την παρασκευή βιοκαυ-
σίμων για οχήματα. Τα... κατακάθια 
του καφέ. Πριν από μερικά χρόνια 
Βρετανοί επιστήμονες δημιούρ-
γησαν τέτοια βιοκαύσιμα και, 
μάλιστα, με βάση τα πειράματα, 
οποιοσδήποτε καφές φαίνεται πως 
είναι κατάλληλος για τη σχετική 

παραγωγή. Οι ερευνητές πιστεύ-
ουν ότι στο μέλλον το βιοκαύσιμο 
από καφέ θα αποτελέσει (έστω 
και μικρό) μέρος του συνολικού 
ενεργειακού μείγματος, ενώ θα 
μπορεί να παράγεται σε μικρή 
κλίμακα από καφεκοπτεία, που 
έχουν άφθονη την πρώτη ύλη, ώστε 
να παράγουν μόνα τους καύσιμα 
για τα αυτοκίνητά τους. 

Φανταστείτε, σε κάποια φάση, να 
μπορεί κάποιος να πηγαίνει στο βεν-
ζινάδικο (που θα εξελιχθεί σε βεν-
ζινάδικο-καφέ) και να παραγγέλλει: 
-Ένα φραπέ για μένα και ένα... σκέτο 
με καϊμάκι για το αυτοκίνητό μου! 
Με τα νέα δεδομένα, στη μελλοντική 
εκείνη εποχή ίσως βρίσκει δικαιολο-

γία και κανένας εξυπνάκιας οδηγός 
που θα τον γραπώνει η Τροχαία για 
παραβίαση του ορίου ταχύτητας: 
-Ξέρεις κύριε αστυνομικέ; Το αυ-
τοκίνητό μου ήταν σε... υπερδιέ-
γερση λόγω της καφεΐνης και δεν 
μπορούσα να το ελέγξω!

Είναι πραγματικά εκπληκτικό το 
τι ανακαλύπτουν οι επιστήμονες, 
στην προσπάθεια απεξάρτησης από 
τα ορυκτά καύσιμα. Τώρα μας έδω-
σαν καύσιμα από αποτσίγαρα και 
από καφέ! Αναζητείται μουσικο-
συνθέτης, για να μελοποιήσει και 
το σχετικό άσμα:

«Με καφέ και με τσιγάρο,
την κουρσάρα μου σωφάρω»!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Τώρα και... τσιγαροκίνητα αυτοκίνητα!

Οι μιζοφάγοι, αλλά όχι οι μιζοδότες ΜΟΥΡ ΜΟΥΡ...  ΜΕ ΤΟΝ ΣΤΑΎΡΟ ΣΙΔΕΡΑ  

Κύριοι 
πολιτευτάδες... 
Στραβά αρμενίζουμε! 

Αφού μας γκάστρωσαν 
οι Τούρκοι μέχρι να πουν το 
ναι... ο κ. Γκουτέρες προχώρη-
σε στον διορισμό προσωπικής 
απεσταλμένης με ατζέντα την 
επανεκκίνηση των συνομιλιών 
και όραμα, quote, unquote… 

«Την επίτευξη αμοιβαίως 
αποδεκτής, δίκαιης και βιώ-
σιμης λύσης του Κυπριακού...». 

Κι όλοι εμείς, οι προδομένοι 
απ’ του Εφιάλτη το πισώπλατο 
μαχαίρωμα, χαιρετίζουμε εν θρι-
άμβω τη νέα αυτή εξέλιξη. Λες 
και κερδίσαμε το Λόττο! Κόντρα 
στων καιρών το μάνιασμα, συνε-
χίζουμε να ελπίζουμε πως... «θα 
‘ρθει άσπρη μέρα και για μας!». 

Ποιος κοροϊδεύει ποιον;
Αν υπάρχει έστω και ένα λο-

γικά σκεπτόμενο ον σ’ αυτόν τον 
πλανήτη,  που πιστεύει πως ο 
διορισμός της κας Κουεγιάρ θα 
μας οδηγήσει στην «επίτευξη μιας 
δίκαιης και βιώσιμης λύσης...», 
ενυπνιάζεται! Ρομαντζάρει σ’ ένα 
παράλληλο σύμπαν. Σ’ ένα σύ-
μπαν όπου δεν υπάρχει αδικο-
σύνη, πολιτική διβουλία, φαρι-
σαϊσμός και «Γκρίζοι Λύκοι»...

Καιρός να σταματήσουμε 
να παραμυθιάζουμε ο ένας τον 
άλλον. Προσδοκώντας πως οι 
αναμενόμενες συνομιλίες, με δι-
απραγματευτή τον Ερσίν Τατάρ, 
θα φέρουν την άνοιξη. Νερο-
κουβαλητής είναι το παραχέρι 
του Ερντογάν. Ούτε καλημέρα 
δεν έπρεπε να του λέμε. Κι όχι 
να συνομιλούμε μαζί του... 

Ο πραγματικός «τιμονιέρης» 
είναι η Τουρκία. Κι ευαγγέλιό 
τους οι Τούρκοι δεν έχουν μονά-
χα το κοράνι. Έχουν και τη «δι-
δασκαλία» του Αντνάν Μεντερές. 
Του Τούρκου πρωθυπουργού, 
ο οποίος, τα ακανθώδη χρόνια 
του 1950, διατυμπάνιζε πως η 
Κύπρος αποτελεί «προέκταση 
της Ανατολίας»· και επίμονα 
ζητούσε την προσάρτηση του 
νησιού στην Τουρκία!

Όταν βέβαια έγινε κατανοητό 
πως οι Τουρκοκύπριοι αποτε-
λούσαν το 18% του πληθυσμού, 
και πως τη δεδομένη στιγμή η 
προσάρτηση ήταν άπιαστο όνειρο, 
οι «τιμονιέρηδες» άλλαξαν αμανέ. 
Και έθεσαν στο «τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων» ένα καινούργιο 
φρούτο. Το «taxim». Δηλαδή την...

«Μοιρασιά! 
Κι από τότε...
Στόχος της Τουρκίας και των 

πλείστων Τουρκοκυπρίων εί-
ναι η δημιουργία «τουρκικού 
κράτους» στο βόρειο τμήμα του 
νησιού!

Τι δεν καταλαβαίνουμε; 
Οι Τούρκοι είναι καλά δια-

βασμένοι. Ακολουθούν κατά 
γράμμα τις «εντολές» που πήραν 
από τους παππούδες τους. Αυ-
τοί που δεν είναι «διαβασμένοι» 
είναι κάποιοι κοντόθωροι πολι-
τευτάδες, οι οποίοι παθιασμένα 
συνεχίζουν να λεν πως «εμείς 
φταίμε»... πως «εκάμαμεν τζιαι 
μεις πολλά» και προσπαθούν να 
μας πείσουν πως «πλανιόμαστε 
πλάνην οικτράν». Γιατί δεν αποδε-
χτήκαμε τις «βρετανο-τουρκικές» 
λύσεις τύπου Ανάν, τις οποίες 
οι πρωτομάστορες τού «διαίρει 
και βασίλευε» κατά καιρούς μάς 
ζήτησαν να αποδεχθούμε.

Και κάποιοι άλλοι, ανεντρό-
πιαστα, μας πρότειναν νέο 
«γλωσσάρι». Απαγορεύοντάς 
μας να μιλούμε για «εισβολή 
και κατοχή», για τον «Αττίλα» και 
για το «ψευδοκράτος». Ενοχλού-
νται, μας λένε, οι Τουρκοκύπρι-
οι συμπατριώτες μας, οι οποίοι 
«αποτελούν τους φυσικούς μας 
συμμάχους στην προσπάθειά 
μας να λύσουμε το Κυπριακό...».

Ποιους Τουρκοκύπριους; Αν 
εννοείτε τον Σενέρ Λεβέντ και τους 
«πέντε» ομοϊδεάτες του, συμφωνώ 
απόλυτα μαζί σας. Ήρωες είναι οι 
Τουρκοκύπριοι αυτοί και πραγμα-
τικά αδέλφια μας. Αν μιλάτε όμως 
για το 83% των Τουρκοκυπρίων, 
οι οποίο κάθε 20 Ιουλίου παίζουν 
νταούλια και ζουρνάδες γιορτά-
ζοντας την «ειρηνευτική επιχεί-
ρηση» της Τουρκίας, τρέχουν στα 
Κόκκινα να πανηγυρίσουν τους 
βομβαρδισμούς της Μασούρας 
και ψηφίζουν υπέρ της μόνιμης 
παραμονής τουρκικών στρατευμά-
των στο νησί, είμαι υποχρεωμένος 
να διαφωνήσω μαζί σας. 

Γιατί, κύριοι, κτίζετε πύργους 
στην άμμο; Σταματήστε να πα-
ραμυθιάζετε τον κόσμο. Όλοι 
γνωρίζουμε πως η Τουρκία δεν 
πρόκειται να αλλαξοποδαριάσει 
ούτε μια σπιθαμή από τα σχέδια 
που κατέστρωσε το 1956. 

Σας ρωτάω: Τα τρία μεγά-
λα κόμματα, ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ και 
ΔΗΚΟ,  κυβέρνησαν αυτόν τον 
τόπο και είχαν την ευκαιρία να 
λύσουν το Κυπριακό. Γιατί δεν 
το έπραξαν;

Κύριοι πολιτευτάδες. Στραβά 
αρμενίζουμε... 

Αν δεν σταματήσουμε να 
νεφελοβατούμε πιστεύοντας 
πως το πρόβλημά  μας είναι 
δικοινοτικό, κι αν δεν επανα-
τοποθετήσουμε το Κυπριακό 
στη σωστή του βάση, πενήντα 
χρόνια από σήμερα, οι Έλληνες 
που δεν γεννήθηκαν ακόμα δεν 
θα μιλούν για των «Ρωμιών την 
Πέτρα». Αλλά για των Ρωμιών... 
την ακόμα μια χαμένη πατρίδα! 
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Σ
ε πολέμους, διεθνείς 
αναταράξεις, πολιτι-
κές αναταραχές και 
οικονομικές κρίσεις, 
η αλήθεια πάντοτε 
είναι το μεγάλο θύμα. 
Η προπαγάνδα έχει 

πλέον γίνει τέχνη. Δεν είναι μόνο οι 
ψευδείς ειδήσεις (fake news) που 
χαλκεύονται για τη  χειραγώγη-
ση και παραπλάνηση της κοινής 
γνώμης. Επικρατεί σε μεγαλύτερο 
βαθμό η απόκρυψη σοβαρών γε-
γονότων,  καθώς και σημαντικών 
ειδήσεων που… κόβονται, ώστε να 
μη  φτάσει η αλήθεια στους πολί-
τες, για να μη γνωρίζουν τις νέες 
πραγματικότητες. 

Οι ΗΠΑ, μια υπερδύναμη μα-
κριά από την ευρωπαϊκή ήπειρο, 
έχει τις περισσότερες στρατιωτικές 
βάσεις όχι μόνο σε ευρωπαϊκά εδά-
φη, αλλά και σε όλον τον πλανήτη. 
Μέση Ανατολή, Ασία, Αφρική, Νότιο 
Αμερική, παντού. Ξεπερνούν τις 
850 οι στρατιωτικές και ναυτικές 
βάσεις τους σε όλον τον κόσμο. 

Η επιρροή των ΗΠΑ στην Ε.Ε. 
και η επιβολή της δικής τους πολιτι-
κής έχουν μετατρέψει την Ένωση σε 
μιαν απέραντη αποικία τους. Χωρίς 
την έγκριση των ΗΠΑ, οι ηγέτες 
της Ε.Ε. δεν μπορούν να ορθώσουν 
ανάστημα και να υπερασπιστούν 
τα συμφέροντα των πολιτών τους. 
Άβουλοι ηγέτες -με εξαίρεση τον 
Ούγγρο πρωθυπουργό Βίκτορ 
Όρμπαν - υπακούουν πειθήνια 
σ’ ό,τι τα πολεμόχαρα γεράκια της 
Αμερικής προστάζουν. 

Η οικονομική κρίση, που σα-
ρώνει τις ευρωπαϊκές χώρες, η 
ακρίβεια και η φτωχοποίηση των 
λαών εξαιτίας του παρατεταμένου 
πολέμου στην Ουκρανία, οι συ-
νεχείς κυρώσεις κατά της Ρωσίας 
οδηγούν χώρες της Ευρώπης σε 
χρεοκοπία και κατάρρευση.

Παρόλα αυτά, σημαντικά γεγο-
νότα και ειδήσεις που αφορούν 
τη σύγκρουση της Δύσης με τη 
Ρωσία αποκρύβονται.

Οι πρόσφατες μαζικές κινητο-
ποιήσεις των αγροτών στην Γερμα-
νία, που παρέλυσαν το Βερολίνο 
και άλλες πόλεις, δεν προβλήθηκαν 
από τα Δυτικά Μ.Μ.Ε. ως σημα-

ντικά γεγονότα. 
Χιλιάδες αγροτικά φορτηγά και 

τρακτέρ κατέκλυσαν από την πε-
ρασμένη εβδομάδα τους δρόμους 
του Βερολίνου και άλλων μεγάλων 
πόλεων της Γερμανίας, ξεκινώντας 
μπαράζ κινητοποιήσεων ενάντια 
στα σχέδια της κυβέρνησης του 
Καγκελάριου Όλαφ Σολτς να εκ-
μηδενίσει ώς το 2026 τις φοροα-
παλλαγές στα καύσιμα. 

Ο επικεφαλής της γερμανικής 
ένωσης αγροτών DBV, Joachim 
Rukwied, κάλεσε τον γερμανικό 
λαό να σταθεί στο πλευρό τους. Σε 
συνέντευξή του, που δημοσιεύθηκε 
στο περιοδικό Stern, ξεκαθάρισε 
ότι οι αγρότες «δεν θα αποδεχθούν 
τις σχεδιαζόμενες αυξήσεις φόρων 
στον αγροτικό τομέα». 

Η γερμανική κυβέρνηση απο-
φάσισε τον τερματισμό της φορο-
απαλλαγής στο ντίζελ μειώνοντας 
φέτος την επιδότηση κατά 40% το 
2024, κατά 30% το 2025%, ώστε να 
την καταργήσει πλήρως το 2026. 

Τα μέτρα αυτά αποφασίστηκαν 
στο πόδι καθώς πρόσφατη απόφαση 
Συνταγματικού Δικαστηρίου της 
Καρλσρούης ανέτρεψε τους αρχι-
κούς κυβερνητικούς σχεδιασμούς 
για τον προϋπολογισμό του 2024, με 
αποτέλεσμα να σχεδιάζονται μέτρα 
που πλήττουν νευραλγικούς τομείς 
της οικονομίας όπως ο αγροτικός. 

Αυτές οι ειδήσεις, όπως και οι 
κινητοποιήσεις στη Γαλλία, δεν 
προβάλλονται στα Δυτικά Μ.Μ.Ε., 
καθώς θεωρούνται αρνητικές και 
παράδειγμα προς αποφυγήν για 
άλλους λαούς. 

Οι αγροτικές κινητοποιήσεις 
αναμένεται να κλιμακωθούν ώς 
τις 15 Ιανουαρίου. 

Ο πόλεμος στην Ουκρανία 
απορροφά δισεκατομμύρια ευρώ 
και μέχρι σήμερα στις Δυτικές χώρες 

αποκρύβεται ότι υπεύθυνες γι’ αυτό 
το μακελειό είναι οι ΗΠΑ και όχι 
η Ρωσία. Με το πραξικόπημα που 
οργάνωσαν οι ΗΠΑ το 2014 στο 
Κίεβο (με τις ευλογίες της τότε και 
νυν Αμερικανίδας υφυπουργού Εξω-
τερικών Β. Νούλαντ και του πρέσβη 
Τζέφρι Πάιατ), καθώς και οι σφαγές 
των Ρωσόφωνων που ακολούθησαν 
από Ουκρανούς νεοναζί, ήταν η αιτία 
που προκάλεσε την επέμβαση της 
Ρωσίας εννέα χρόνια αργότερα. 

Αποκρύβονται σημα-
ντικές εξελίξεις για την 
ομάδα των BRICS

Θάφτηκε και η είδηση για τη δι-
ευρυμένη πλέον ομάδα των BRICS, 
η οποία αναμένεται να μετατραπεί 
σε πλατφόρμα για μιαν αυτάρκη 
αγορά σιτηρών, όπου οι διμερείς 
και πολυμερείς συναλλαγές θα δι-
ενεργούνται εκτός του δολαρίου. 

 Η ομάδα των BRICS -που πε-
ριλαμβάνει τη Βραζιλία, τη Ρωσία, 
την Ινδία, την Κίνα και τη Νότια 
Αφρική- πρόσθεσε στις τάξεις της 
τους καθαρούς εισαγωγείς σιτηρών 
Αίγυπτο, Αιθιοπία, Ιράν, Σαουδική 
Αραβία και Ηνωμένα Αραβικά Εμι-
ράτα (ΗΑΕ) το 2024, σχεδόν εξισώ-
νοντας την παραγωγή και την κατα-
νάλωση σιτηρών εντός της ομάδας.  
Υπό αυτές τις συνθήκες, η ένωση 
μπορεί να δημιουργήσει τη δική 
της πλατφόρμα συναλλαγών και 
να εμπορεύεται σιτηρά εντός του 
ομίλου χωρίς να χρησιμοποιεί το 
δολάριο, σύμφωνα με μια επιστολή 
της Ρωσικής Ένωσης Εξαγωγέων 
Σιτηρών (Rusgrain Union) προς 
το Υπουργείο Γεωργίας, η οποία 
δημοσιεύθηκε στη ρωσική επιχει-
ρηματική εφημερίδα Vedomosti.  
Η Ένωση Rusgrain εκτιμά ότι οι 
χώρες BRICS στο τέλος του 2023 
παρήγαγαν συνολικά 1,17 δις τό-

νους σιτηρών ετησίως (42% της 
παγκόσμιας παραγωγής) και κα-
τανάλωσαν 1,1 διςω τόνους (40% 
της παγκόσμιας κατανάλωσης). 
Μετά την επέκταση, η παραγωγή 
σιτηρών του ομίλου θα ανέλθει 
σε 1,23 δις τόνους ετησίως (44% 
του κόσμου) και η κατανάλωση θα 
πλησιάσει την παραγωγή, δηλαδή 
1,22 δις  τόνους (επίσης 44%). 

Μεγάλες Δυτικές χώρες και 
οι δορυφόροι τους προσπάθη-
σαν να παραλύσουν το εμπόριο 
ενέργειας και σιτηρών της Ρωσίας 
σε μια προσπάθεια να κάνουν την 
οικονομία της χώρας να γονατίσει. 
Αυτό δεν λειτούργησε. Η Ρωσία έχει 
ήδη εκτοπίσει σημαντικά τις ΗΠΑ 
και την ΕΕ στην αγορά σιταριού. 
Ως εκ τούτου, θα υπάρξει πολύ 
ισχυρή αντίσταση και δολιοφθορά 
εκ μέρους των Δυτικών εξαγωγέων. 

Οι ΗΠΑ και η ΕΕ είναι πιθα-
νό να δουν το παγκόσμιο μερί-
διό  τους να μειωθεί σημαντικά 
στο μέλλον. Οι βασικοί φορείς 
σε αυτές τις αγορές είναι πολυ-
εθνικές εταιρείες που έχουν την 
έδρα τους στις ΗΠΑ και την ΕΕ.  

Η Συνθήκη της Λωζάν-
νης, οι παρωχημένοι πο-
λιτικοί και οι ημιμαθείς 
δημοσιογράφοι

Στην Κύπρο δεν προβλήθηκαν 
σχεδόν καθόλου οι εμπρηστικές 
δηλώσεις του βουλευτή της Νέας 
Δημοκρατίας, Άγγελου Συρίγου, 
ότι η Συνθήκη της Λωζάννης είναι 
παρωχημένη και πρέπει να αλλάξει.

Πριν από λίγες μέρες αρχηγός 
πολιτικού κόμματος κλήθηκε από 
δημοσιογράφο του κρατικού κανα-
λιού να σχολιάσει τις προκλητικές 
δηλώσεις του Τούρκου Προέδρου 
και τη ρητορική του περί της Γα-
λάζιας Πατρίδας. Ενώ ο πολιτικός 

ανέλυε την επεκτατική πολιτική της 
Τουρκίας και έκανε αναφορά στις 
αξιώσεις Ερντογάν για ακύρωση 
της Συνθήκης της Λωζάννης, η 
δημοσιογράφος με ένα αφοπλι-
στικό χαμόγελο ημιμάθειας είπε: 
Καλά, η Συνθήκη της Λωζάννης 
δεν αφορά την Κύπρο. 

Δεν ήξερες, δεν διάβαζες; 
Κάποια από τα άρθρα της Συν-

θήκης αυτής αφορούν και την Κύ-
προ, αφού η Τουρκία αναγνώρισε 
ότι πλέον δεν έχει κανένα έννομο 
δικαίωμα επί του εδάφους της. 

Ιδιαίτερης σημασίας για την 
Κύπρο είναι τα άρθρα 16, 20 και 
21 της Συνθήκης της Λωζάννης. 

Το άρθρο 16 έχει ως εξής: Η 
Τουρκία παραιτείται κάθε δικαιώ-
ματος και τίτλου επί εδαφών που 
βρίσκονται έξω από τα σύνορα που 
ορίζει η παρούσα Συνθήκη, καθώς 
και επί των νησιών, εκτός από εκείνα 
στα οποία η ηγεμονία της αναγνω-
ρίζεται από την (παρούσα) συνθήκη.

Βάσει του άρθρου αυτού, η Τουρ-
κία παραιτήθηκε επίσημα κάθε δι-
καιώματος επί της Κύπρου που, αν 
και κατεχόταν από την Αγγλία από 
το 1878, ωστόσο εθεωρείτο ακόμη 
τουρκική κτήση που είχε (προσωρι-
νά) εκχωρηθεί στους Άγγλους. Αν και 
οι Άγγλοι προσάρτησαν την Κύπρο 
κατά τον Α  ́Παγκόσμιο Πόλεμο (όταν 
η Τουρκία ετάχθη υπέρ των Γερμα-
νών), ωστόσο η αβεβαιότητα για το 
μέλλον του νησιού εξακολουθούσε 
να υπάρχει. Μετά τη Λωζάννη, η 
Αγγλία προχώρησε, δυο χρόνια 
αργότερα, να κηρύξει την Κύπρο 
σε αποικία του Στέμματος (1925), 
χωρίς καμιάν αντίδραση, εκτός από 
τις διαμαρτυρίες των ιδίων των Κυ-
πρίων που ανέμεναν Ένωση με την 
Ελλάδα.

Το άρθρο 20 της Συνθήκης ανα-
φέρει, ότι η Τουρκία αναγνωρίζει 
την προσάρτηση της Κύπρου, την 
οποία είχε αναγγείλει η κυβέρνη-
ση της Μεγάλης Βρετανίας στις 5 
Νοεμβρίου του 1914.

Είναι μια πλειάδα ειδήσεων 
και σημαντικών γεγονότων που 
αποκρύβονται, «θάβονται» και δια-
γράφονται προκειμένου ο κόσμος 
να μην έχει σφαιρική και έγκυρη 
ενημέρωση. Να γνωρίζει μόνον 
ό,τι αφήνουν οι Αμερικανοί και οι 
δορυφόροι τους να περνά από το 
κόσκινο της παραπληροφόρησης.

Ευτυχώς υπάρχουν και δημο-
σιογράφοι σε όλον τον κόσμο που 
σέβονται το επάγγελμά τους και 
βγάζουν μεγάλες τρύπες στο κό-
σκινο, αφήνοντας να διαρρεύσουν 
οι μεγάλες αλήθειες.

Γεγονότα που αποκρύβονται 
και ειδήσεις που… «κόβονται»
Η προπαγάνδα έχει πλέον γίνει τέχνη. Δεν είναι μόνο οι ψευδείς ειδήσεις (fake news) 
που χαλκεύονται για τη χειραγώγηση και παραπλάνηση της κοινής γνώμης 

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ 
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ΣΎΓΧΎΣΗ ΚΑΙ 
ΦΑΓΏΜΑΤΑ

Ο Εκπρόσωπος διέψευσε 
ότι ο Γιωργάλλας φαγώ-
θηκε από τον Μητσοτάκη 
λόγω Δόγματος, αλλά ο 

τέως Υπουργός αφήνει το 
θέμα ανοικτό. Στην Αθή-
να τηρείται σιγή ιχθύος 
και η κοινή γνώμη είναι 

συγχυσμένη. Το θέμα 
είναι σοβαρό και τόσο 
η Αθήνα όσο και ο κ. 

Γιωργάλλας θα πρέπει να 
τοποθετηθούν ευθαρσώς 

για να μη θυμίζουν οι 
σχέσεις Αθηνών – Λευ-
κωσίας άλλες εποχές, 
όταν το Εθνικό Κέντρο 

καρατομούσε Υπουργούς 
της Λευκωσίας

Σ 
υνεχίζει ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας να 
παγιδεύεται σε επι-
κοινωνιακά τρικ που 
τον αφήνουν τελείως 
εκτεθειμένο και, αντί 
να βελτιώνουν την ει-

κόνα του, την χειροτερεύουν. Αφού 
πρώτα προανήγγειλε ο ίδιος σε συ-
νέντευξή του τον ανασχηματισμό, 
στη συνέχεια τα πήρε πίσω μέσω 
δηλώσεων, τελικά την περασμένη 
Δευτέρα έκανε πράξη τα αρχικά 
λόγια του. Σε μια προσπάθεια να 
διασκεδάσει τις πολιτικές του επιλο-
γές ισχυρίστηκε ότι τους πρώτους 
10 μήνες της διακυβέρνησής του 
το κυβερνητικό έργο πέτυχε, αλλά… 
προχώρησε σε ανασχηματισμό κα-
ρατομώντας τέσσερεις Υπουργούς, 
τους οποίους άφησε εκτεθειμένους. 
Διότι, όπως μας ελέχθη από πρό-
σωπα στενού περιβάλλοντος των 
απελθόντων Υπουργών, πώς είναι 
δυνατόν κάποιος να επιτυγχάνει 
και να ανασχηματίζεται; 

Το παρασκήνιο των νέων 
διορισμών 

Από δηλώσεις στελεχών του συ-
γκυβερνώντος κόμματος, όπως η 
κ. Αριστοτέλους και ο κ. Κουλίας, 
αποκαλύπτεται ότι όντως υπήρξε 
παρασκήνιο για τον διορισμό των 
νέων Υπουργών και ότι οι ισχυρισμοί 
του Προέδρου περί του αντιθέτου 
αγοράζονται, όπως είπε χαρακτη-
ριστικά ο κ. Κουλίας, βερεσέ. Από-
δειξη της αναταραχής που υπάρχει 
στον χώρο της συγκυβέρνησης και 
ειδικότερα εντός της Κυβέρνησης 
αποτελεί το γεγονός ότι, οι Υπουργοί 
που φεύγουν, αρνούνται να προβούν 
επί του παρόντος σε οποιεσδήποτε 
τοποθετήσεις. Από την πλευρά του ο 
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, Κων-
σταντίνος Λετυμπιώτης, προσπαθεί 
να εξηγήσει ότι τα κριτήρια για την 
υπουργοποίηση δεν ήταν κομματικά, 
αλλά ήταν θέμα προσωπικοτήτων. Ο 
Εκπρόσωπος αναγκάστηκε να προβεί 
σε αυτήν τη δήλωση διότι δέχεται 
πυρά ο Πρόεδρος πως «έστησε» τη 
νέα Κυβέρνηση με τον πρόεδρο του 
ΔΗΚΟ, Νικόλα Παπαδόπουλο, της 
ΕΔΕΚ, Μαρίνο Σιζόπουλο και της 
ΔΗΠΑ, Μάριο Καρογιάν. Απόδειξη 
τούτου, το γεγονός ότι οι διορισθέντες 
Υπουργοί αποτελούν αξιωματού-
χους ή στελέχη πρώτης γραμμής 
των κομμάτων της συγκυβέρνησης. 

Τονίζεται δε ότι ένας εκ των 
διορισμών προέρχεται από την 
Εκκλησία και πιο συγκεκριμένα 
από τον Μητροπολίτη Λεμεσού, 
Αθανάσιο, ο οποίος διατηρεί άρι-

στες σχέσεις με τον νέο Υπουργό 
Δικαιοσύνης, Μάριο Χαρτσιώτη, 
χωρίς ωστόσο να σημαίνει πως ο 
νέος Υπουργός δεν έχει τις ικανό-
τητες και δεξιότητες για τη θέση. 

Ως προς τον νέο ΥΠΑΜ, Βασίλη 
Πάλμα, πρόκειται για στενό συνερ-
γάτη και του ΠτΔ από τη θητεία του 
επί Νίκου Αναστασιάδη αλλά και 
του Μάριου Καρογιάν. Ο απελθών 
υπουργός Γιωργάλλας ήταν επιλογή 
της τελευταίας στιγμής και κατόπιν 
υποδείξεως του προέδρου της ΕΔΕΚ. 
Οι φήμες τότε έλεγαν ότι θα έμενε 
για κάποιο χρονικό διάστημα και 
μετά θα περιλαμβανόταν στο ψη-
φοδέλτιο της ΕΔΕΚ ενόψει Ευρωε-
κλογών. Στελέχη της ΕΔΕΚ τόνιζαν 
στη «Σημερινή» ότι, «μετά τα όσα 
έχουν συμβεί, τόσο ο κύριος Γιωρ-
γάλλας όσο και ο κύριος Σιζόπουλος 
θα πρέπει να ξεκαθαρίσουν τα όσα 

ακούγονται περί Ευρωεκλογών για 
το καλό της παράταξης». Πάντως, 
πληροφορίες από το στενό περιβάλ-
λον του κ. Γιωργάλλα αναφέρουν ότι 
δεν είχε εγκαίρως ενημερωθεί για 
την απομάκρυνσή του, ούτε καν το 
προηγούμενο βράδυ. Γεγονός που 
αντίκειται στις φήμες που λένε ότι 
η απομάκρυνσή του ήταν προκα-
θορισμένη, ώστε να συμπεριληφθεί 
στο ψηφοδέλτιο της ΕΔΕΚ για τις 
Ευρωεκλογές. 

Όσο δε για τον νέο Υπουργό 
Υγείας, Μιχάλη Δαμιανό, αποτελεί 
νέο στέλεχος του ΔΗΚΟ, χωρίς 
την απαιτούμενη πείρα σε θέματα 
διακυβέρνησης. Ο διορισμός του 
κρατά τις ισορροπίες στον χώρο 
της συγκυβέρνησης και ικανοποιεί 
τον Νικόλα Παπαδόπουλο. Δεν 
ικανοποιεί, όμως, άλλα στελέχη 
του ΔΗΚΟ, όπως για παράδειγμα 

τον επικεφαλής της Ομάδας Υγείας 
του ΔΗΚΟ, Χρίστο Ροδιά, ο οποίος 
φαίνεται ότι ούτε ενημερώθηκε ούτε 
καν ρωτήθηκε για τον διορισμό 
του αντιπροέδρου του κόμματός 
του, Μιχάλη Δαμιανού. 

Στο Υφυπουργείο Ευρωπαϊ-
κών Υποθέσεων ο ΠτΔ διόρισε 
την «κολλητή» του από την εποχή 
των Βρυξελλών, όταν ήταν μαζί στην 
Προεδρία της Ε.Ε.,  Μαριλένα Ραου-
νά. Η παρουσία της στο Προεδρικό 
ως Διευθύντριας του Διπλωματι-
κού Γραφείου του Προέδρου είχε 
προκαλέσει τριβές μεταξύ της ιδίας 
και των μελών του Διπλωματικού 
Σώματος, αφού εν μιά νυκτί, από 
συμβασιούχος και υφισταμένη τους, 
έγινε προϊσταμένη τους.

Τέλος, η κυρία Μαρία Παναγιώ-
του αναβαθμίστηκε από Επίτρο-
πος Περιβάλλοντος σε Υπουργό 

Γεωργίας, ικανοποιώντας τον Μα-
ρίνο Σιζόπουλο, ο οποίος έδωσε 
τη συγκατάθεσή του και για τον 
κύριο Πάλμα, διότι θέλει, όπως 
πληροφορούμαστε, να έχει λόγο 
στο Υπουργείο Άμυνας,  όπως 
παραδοσιακά έχει η ΕΔΕΚ. Ο 
ίδιος όμως προβάλλει ότι το θέμα 
είναι και θεσμικό, κατέχοντας την 
Προεδρία της Επιτροπής Άμυνας.

Οι Υπουργοί που έφυγαν φέρο-
νται δυσαρεστημένοι διότι φέρουν 
το στίγμα της αποτυχίας, που δεν 
αφορά τους ιδίους κυρίως αλλά 
τον Πρόεδρο και τις πολιτικές του. 
Μάλιστα κάποιοι εξ αυτών τονίζουν 
πως «δεν είναι δυνατό να πιστεύει 
ο κόσμος ότι έγινε ανασχηματι-
σμός χωρίς να έχουν ενημερωθεί 
οι αρχηγοί των συγκυβερνώντων 
κομμάτων, χωρίς παρασκήνιο και 
χωρίς να δοθούν ονόματα». Οι επι-
λογές του Προέδρου δείχνουν τη 
νέα ανακατανομή θέσεων μεταξύ 
των συγκυβερνώντων κομμάτων.

Αποχώρησαν με… καρφιά 
Οι απερχόμενοι Υπουργοί 

,πάντως, κατά την παράδοση των 
χαρτοφυλακίων τους στους νέους 
Υπουργούς, δεν παρέλειψαν να 
ρίξουν τα… καρφιά τους. 

Η Πόπη Κανάρη ερωτήθηκε για 
την επιστολή που απέστειλε στον 
Πρόεδρο και για το αν νιώθει δυ-
σαρεστημένη, απαντώντας «καμία 
δυσαρέσκεια», ενώ εξήγησε πως 
την επιστολή την απέστειλε στον 
Νίκο Χριστοδουλίδη, για να γνω-
ρίζει όσα έγιναν τους δέκα μήνες 
της παρουσίας της στο Υπουργείο, 
τα οποία, σύμφωνα με την ομιλία 
της… δεν ήταν λίγα! 

Σε ό,τι αφορά την παράδοση-πα-
ραλαβή στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, 
η Άννα Προκοπίου Κουκκίδου ευχα-
ρίστησε τους πάντες, εκτός… από τον 
Πρόεδρο, λέγοντας παράλληλα πως 
«κρίθηκε πως έπρεπε να αποχωρή-
σω», αφήνοντας να νοηθεί πως δεν 
συμφωνεί με αυτήν την απόφαση. 

Αντιθέτως, ο Πέτρος Ξενοφώντος 
ευχαρίστησε τον Πρόεδρο, τονί-
ζοντας παράλληλα πως αποχωρεί 
έχοντας ήσυχη τη συνείδησή του. 

Ο Μιχάλης Γιωργάλλας ευχαρί-
στησε κι αυτός τον Πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη, χωρίς να κρύβει όμως τη 
δυσαρέσκειά του για την «ξαφνική» 
-όπως την χαρακτήρισε- αποχώ-
ρησή του, στέλνοντας το μήνυμα 
πως στους δέκα μήνες που ήταν 
στο Υπουργείο έκανε πολλά και όλα 
έγιναν με τη σύμφωνη γνώμη και 
τη συγκατάθεση του Προεδρικού 
και χωρίς παρεμβάσεις. 

Ο ανασχηματισμός, οι εποχές 
που η Αθήνα «έτρωγε» Υπουργούς 
και ο εκτεθειμένος Πρόεδρος
Όλο το παρασκήνιο κι ο απόηχος του ανασχηματισμού της Κυβέρνησης Χριστοδουλίδη 

Με ένα πρωτοσέλιδο δημοσί-
ευμά της, η ελληνική εφημερίδα 
«ΕΣΤΙΑ» με τίτλο «Αποκεφαλίσθη ο 
Κύπριος Υπουργός Αμύνης κατόπιν 
απαιτήσεως των Αθηνών», εξηγεί 
τους λόγους της απομάκρυνσης του 
Μιχάλη Γιωργάλλα από το Υπουρ-
γείο Άμυνας. Συγκεκριμένα, ο Ευ-
θύμιος Πέτρου, αρθρογράφος της 
εφημερίδας «ΕΣΤΙΑ», υποστηρίζει 
ότι ο κ. Γιωργάλλας απομακρύνθηκε 
από το Υπουργείο επειδή επέμενε 
στην αναβίωση του Δόγματος του 
Ενιαίου Αμυντικού Χώρου Ελλά-

δος - Κύπρου. Ακόμη, αναφέρει 
ότι ο τέως Υπουργός ενοχλούσε 
κάποιους κύκλους στην Αθήνα, 
που προωθούν την συνδιαλλαγή 
με την Τουρκία και την οριοθέτηση 
των θαλασσίων ζωνών. 

Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 
Κωνσταντίνος Λετυμπιώτης κλή-
θηκε από τη «Σημερινή» να απα-
ντήσει κατά πόσον είναι αληθές 
το δημοσίευμα της «Εστίας», ότι 
δηλαδή ο τέως Υπουργός Άμυ-
νας Μιχάλης Γιωργάλλας απομα-
κρύνθηκε κατόπιν αξίωσης του 

Έλληνα Πρωθυπουργού Κυριάκου 
Μητσοτάκη, επειδή επέμενε στην 
υλοποίηση του Δόγματος του Ενι-
αίου Αμυντικού Χώρου. Όπως 
επισήμανε ο κ. Λετυμπιώτης, «δεν 
ισχύει κάτι τέτοιο. Είναι αποφάσεις 
του Προέδρου της Δημοκρατίας». 

Από την πλευρά του, όμως, ο 
τέως Υπουργός Άμυνας Μιχάλης 
Γιωργάλλας μιλώντας στη «Σ» δεν 
επιβεβαιώνει αλλά ούτε και δια-
ψεύδει το δημοσίευμα της «Εστί-
ας», τονίζοντας χαρακτηριστικά 
ότι «δεν έχω να δηλώσω τίποτα».

Ο αποκεφαλισμός του Γιωργάλλα, 
ο Μητσοτάκης και το Δόγμα
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Μέρος Α’ 

Τ
α νέα έγγραφα του 
Φόρεϊν Όφις για το 
1993 μάς αποκαλύ-
πτουν και πάλι τον 
πρωταγωνιστικό 
ρόλο των Βρετα-
νών, τις διάφορες 

υποχωρήσεις/παραχωρήσεις 
του Προέδρου Γλ. Κληρίδη, με 
τα Μέτρα Οικοδόμησης Εμπι-
στοσύνης, «Ιδέες Γκάλι», αποδοχή 
συνομοσπονδίας, τι έλεγαν για τους 
εποίκους, πιέσεις Μητσοτάκη στον 
Κληρίδη, θέμα Βαρωσιού, απόφαση 
να μην αποδεσμευθούν φάκελοι 
για πληροφοριοδότες και άλλα. 

 Το «game-plan»
Τον Φεβρουάριο, ο αξιωμα-

τούχος του Φόρεϊν Όφις D.C.A. 
Madden, με τίτλο «Ο δρόμος μπρο-
στά», έγραψε ότι είχαν συμφωνή-
σει με τους Αμερικανούς για ένα 
«game-plan». Θα προωθούσαν 
διαπραγματεύσεις στη Νέα Υόρκη 
και είχαν ετοιμαστεί για συζητήσεις 
με τη Γραμματεία του ΟΗΕ. Αντι-
προσώπευαν την ίδια βρετανική 
πολιτική. Ο Σερ Ντέιβιντ Χάνεϊ 
θα «έβλεπε» όπως ο ΓΓ παρέμενε 
πλήρως δεσμευμένος και έτοιμος 
να επέμβει στην κατάλληλη στιγμή. 
Ο Βρετανός Υπ. Εξωτερικών θα 
είχε συνάντηση με τον Μπούτρος 
Μπούτρος Γκάλι (ΓΓ) στις 3 Μαρ-
τίου, όπου θα έκαναν σίγουρο να 
τον κρατούσαν μαζί με το προσω-
πικό του μπροστά, με το ΗΒ και 
ΗΠΑ ως τους κύριους οδηγητές 
που θα έδιδαν νέες ιδέες για να 
κρατούσαν το «show» σε τροχιά…. 

(O Sir David Madden to 1994 
ανέλαβε Υπ. Αρμοστής στην Κύπρο 
μέχρι το 1999).

Υποχωρήσεις/παραχωρή-
σεις Γλ. Κληρίδη

20 Απριλίου 1993 - Γλ. Κλη-
ρίδης και Ρ. Ντενκτάς έτοιμοι για 
συνομιλίες στη Νέα Υόρκη στις 
24 Μαΐου 1993, να συζητήσουν 
Ιδέες και Μέτρα Οικοδόμησης 

Εμπιστοσύνης. 
15 Μαΐου 1993 - Βρετ. Υπ. Αρμο-

στεία στη Λευκωσία προς Λονδίνο: 
Ο Γλ. Κληρίδης πρόσφερε το άνοιγ-
μα του Αεροδρομίου Λευκωσίας 
και άρση του εμπορικού εμπάρ-
γκο με αντάλλαγμα το Βαρώσι να 
διδόταν στη διοίκηση του ΟΗΕ. Οι 
Τουρκοκύπριοι θα είχαν πρόσβαση 
χρήσης δίχως περιορισμούς και 
ταυτόχρονα με τη συμφωνία αυτή 
και άλλες περιπτώσεις εμπάργκο 
θα αποσύρονταν, π.χ. η χρήση του 
λιμανιού της Αμμοχώστου. Και γρά-
φει το έγγραφο: «Ο Κληρίδης με 
αυτήν του την κίνηση μετακινείται 
σταθερά προς αποδοχή των απαιτή-
σεων Ντενκτάς όπως μη επιτρέπεται 
στους Ελληνοκυπρίους να ζουν ή 
να έχουν περιουσίες στο Τουρκικό 
Ομόσπονδο Κράτος, τουλάχιστον 
στις πρώτες μέρες μιας ομοσπονδίας, 
εκτός των αμοιβαία συμφωνηθέ-
ντων θυλάκων. Ο Κληρίδης είναι πιο 
ελαστικός από τον Μιχαηλίδη, τον 
Υπ. Εξωτερικών του… Το ερώτημα 
που παραμένει είναι πόσο έδαφος 
θα είναι έτοιμοι να επιστρέψουν οι 
Τουρκοκύπριοι και να διαπραγμα-
τευτούν σοβαρά… Αυτά δεν έχουν 
δημοσιοποιηθεί εδώ». 

25 Μαΐου 1993 - Ο Σερ Ντέι-
βιντ Χάνεϊ αρίθμησε τα 12 ΜΟΕ 
που συμφώνησαν οι δύο ηγέτες, 
Κληρίδης/Ντενκτάς, συν του Αερο-
δρομίου και Βαρωσίων και έγραψε:

Οι συνομιλίες τον Ιούνιο του 
1993 συγκεντρώθηκαν στο πακέτο 
ΜΟΕ, με τα οποία τόσο το Βαρώσι 
όσο και το Αεροδρόμιο Λευκωσί-
ας θα περνούσαν στον έλεγχο των 
Ηνωμένων Εθνών. Όμως φάνηκε 
ότι ο Ντενκτάς εις αντάλλαγμα του 
Βαρωσιού απαιτούσε διεθνή ανα-
γνώριση του «Ερτζάν», άρση του 
οικονομικού εμπάργκο και άνοιγμα 
του λιμανιού της Αμμοχώστου. Το 
άνοιγμα του Αεροδρομίου Λευκω-
σίας δεν ήταν στο μυαλό του, αλλά 
το δέχθηκε. Επίσης ξεκαθάρισε ότι, 
μιλώντας για Βαρώσι, δεν εννοούσε 

ολόκληρη την περιφραγμένη πε-
ριοχή, όπως εννοούσαν τα ΗΕ. Θα 
απέκλειε το βόρειο μέρος και ήθελε 
μια buffer zone. Του λέχθηκε πως 
κάτι τέτοιο μεταξύ περιοχής υπό την 
διοίκηση του ΟΗΕ και περιοχής 
υπό τους Τ/κ ήταν παράξενη ιδέα.

Για το Βαρώσι ο Κληρίδης δεν 
δεχόταν, είχε πιέσεις, ήθελε ολό-
κληρη την περιφραγμένη περιοχή, 
όχι μόνο το 1/3, αλλά το είχε δεχθεί 
ως προσωρινό μέτρο. Δέχθηκε να 
μελετήσει και την ιδέα ίδρυσης 
Αερογραμμής για αμφότερες τις 
κοινότητες και θα δεχόταν και 
τις Τουρκικές Αερογραμμές να 
λειτουργούν. Η Γενική Γραμμα-
τεία του ΟΗΕ είχε μιλήσει και με 
τον νομικό σύμβουλο της ICAO, 
που είχε δεχθεί να πάει στη Νέα 

Υόρκη, να σκεφθούν τρόπους να 
προσπεράσουν τις δυσκολίες. Ο 
Κληρίδης είχε ακόμα συμφωνήσει 
στην πιθανότητα διεθνείς πτήσεις 
από τη Λευκωσία να πετούν στο 
«Ερτζάν» πριν προχωρήσουν προς 
το εξωτερικό…Παρόλα ταύτα, έγρα-
ψε ο Χάνεϊ, η Γραμματεία του ΟΗΕ 
δεν έκρυψε την ενόχλησή της από 
την αρνητική στάση του Ντενκτάς…

Ο Κληρίδης είπε στους Βρετα-
νούς ότι ήταν έτοιμος να δεχθεί τα 

τρία έγγραφα του ΟΗΕ για ΜΟΕ 
όπως είχαν, και δεχόταν και τις 
«Ιδέες Γκάλι». Αυτό είπε στους 
Βρετανούς και ο Έλληνας τότε 
Πρωθυπουργός Κ. Μητσοτάκης. 
Ο Κληρίδης τού είχε πεί ότι αν τον 
καλούσε ο ΓΓ του ΟΗΕ για συνο-
μιλίες με βάση τη δέσμη Ιδεών 
(Γκάλι) θα δεχόταν (17/2/1993). 

Σημ. Φ.Α. Εδώ απαιτείται να 
διαβαστεί η ανάλυσή μου «Μέτρα 
Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης και... 
πιέσεων» για τα αποδεσμευθέντα 
το 2018 πρωθυπουργικά έγγραφα 
για το 1994 και η επιστολή Γλ. 
Κληρίδη προς τον Βρετ. Πρωθυ-
πουργό. (http://www.sigmalive.
com/simerini/politics/546901/
metra-oikodomisis-empistosynis-
kai-pieseon 30.12.2018). 

Στις 2 Ιουνίου 1993 οι συνομιλί-
ες διακόπηκαν για να δοθεί καιρός 
στον Ντενκτάς να «πουλήσει» το 
πακέτο στους Τουρκοκύπριους 
και την Τουρκία. Αντιθέτως, όμως, 
ο Ντενκτάς δήλωσε πως δεν θα 
επέστρεφε στη Νέα Υόρκη και 
δούλευε εναντίον του πακέτου, 
γράφει βρετανικό έγγραφο, και ο 
Βρετανός Πρωθυπουργός ζήτησε 
από την Άγκυρα να επηρέαζε το 
Ντενκτάς να δεχθεί το πακέτο. O 
Ντενκτάς ισχυριζόταν ότι είχε και 
την υποστήριξη της Άγκυρας. Οι 
Βρετανοί έβρισκαν ότι οι απαιτή-
σεις του Ντενκτάς για διεθνή ανα-
γνώριση του «Ερτζάν» δεν ήταν 
καταστροφικές, και μπορούσαν 
να του δοθούν διαβεβαιώσεις…

Συνομοσπονδία
30 Ιουλίου 1993  - Αναφορά 

προς Λονδίνο από την Βρετ. Υπ. 
Αρμοστεία στη Λευκωσία: Ο Κλη-
ρίδης δεν ήθελε να υιοθετηθούν 
τα υπόλοιπα ΜΟΕ δίχως συμφω-
νία για Βαρώσι και Αεροδρόμιο 
Λευκωσίας, αλλά να είναι πακέτο. 
Έβρισκε τον Ντενκτάς ιδιωτικά πιο 
ελαστικό. Ο Ντενκτάς τού είπε ότι 
η πλειοψηφία των Τουρκοκυπρί-
ων προτιμούσαν συνομοσπονδία 
παρά ομοσπονδία. Ο Κληρίδης τού 
είπε ότι μπορεί να σκεφθεί μια 
λύση στη βάση συνομοσπονδίας, 
νοουμένου ότι οι Ελληνοκύπριοι 
θα πάρουν ικανοποιητικό έδαφος 
πίσω. Παρέμενε δεσμευμένος για 
μια συμφωνία όπου οι Ε/κύπριοι 
θα εγκατέλειπαν τα δικαιώματά των 
περιουσιών τους στον βορρά με 
αντάλλαγμα για περισσότερο έδαφος, 

Οι υποχωρήσεις/παραχωρήσεις 
Γλ. Κληρίδη - δεχόταν τις «Ιδέες 
Γκάλι», συνομοσπονδία…
Νέα αποδέσμευση βρετανικών εγγράφων, αυτήν τη φορά του Υπ. Εξωτερικών, 
Κοινοπολιτείας και Ανάπτυξης (Φόρεϊν Όφις) για το έτος 1993 

Ο πρωταγωνιστικός ρόλος των Βρετανών και 
οι υποχωρήσεις/παραχωρήσεις του Προέδρου 
Γλ. Κληρίδη, με τα Μέτρα Οικοδόμησης Εμπι-
στοσύνης, «Ιδέες Γκάλι» και αποδοχή συνο-

μοσπονδίας

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 

Sir David Madden εν ζωή, Γλ. Κληρίδης απεβίωσε, Sir David Hannay εν ζωή.

Τα ΜΟΕ με 
υπογραφή Χάνεϊ, 
σελ. 1.

Τα ΜΟΕ με 
υπογραφή Χάνεϊ, 
σελ. 2. 
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το ξεκαθάρισε αυτό στον Ντενκτάς. 
 «Η αποφασιστικότητά του να 

σκέφτεται συνομοσπονδία είναι 
ακόμα μια ένδειξη της ελαστι-
κότητάς του, αν και αυτό βέβαια 
εξαρτάται από το τι ακριβώς θα 
συνεπάγεται. Οι περισσότεροι Ελ-
ληνοκύπριοι επιμένουν έντονα για 
ένα ενιαίο κράτος» ολοκλήρωσε 
ο αξιωματούχος Jennings. 

Στις 22 Οκτωβρίου 1993 ο D.C. 
A. Madden επανήλθε με νέα 
κατευθυντήρια γραμμή για 
το Κυπριακό: 

«Έχοντας παίξει με την 
μπάλα των συνομιλιών, τώρα 
πρέπει να περάσουμε έξυπνα 
την μπάλα πίσω στον ΓΓ του 
ΟΗΕ. Παραμένοντας στο προ-
σκήνιο γινόμαστε στόχος για 
κριτική στην Κύπρο… αλλά να 
συνεχίσουμε να προσφέρουμε την 
ενεργό υποστήριξή μας (στον ΓΓ) 
και ταυτόχρονα να μιλήσουμε στους 
Τούρκους να δεχθούν το πακέτο 
των ΜΟΕ…». 

Είτε Βασιλείου είτε Κλη-
ρίδης το ίδιο - (η κλωσ-
σαρκά και ο νεοσσός)

Οι Τούρκοι θεωρούσαν τους 
Βρετανούς ως τους αρχιτέκτο-
νες του ψηφίσματος 789 και ότι 
προτιμούσαν τον Γ. Βασιλείου από 
τον Γλ. Κληρίδη. Αλλά ο Βρετανός 
πρέσβης στην Άγκυρα τούς είπε 
ήταν λανθασμένοι, γιατί μαζί με 
τους Αμερικανούς είχαν από τον 
Νοέμβριο (1992) συμφωνήσει ότι 
όποιος και να κέρδιζε (τους σύμ-

φερε ουσιαστικά) θα προχωρούσε 
σε συνομιλίες με βάση τη Δέσμη 
Ιδεών (Γκάλι).. «On the contrary we 
had judged, ever since November, 
that a victory by Clerides or 
Vasiliou would be compatible 
with continuing the talks on the 
basis of the set of Ideas».

Σημ. Φ.Α. Αυτή η αποδοχή θυ-
μίζει την απάντηση Γλ. Κληρίδη τον 
ίδιο καιρό στο Λονδίνο, σε ερώτηση 
αν ακολουθούσε την πολιτική Βα-
σιλείου: «Εγώ είμαι η κλωσσαρκά 
και ο Βασιλείου ο νεοσσός». 

Ο Γ. Βασιλείου ανησυχούσε ότι 
ο Γλ. Κληρίδης πιεζόταν από τον 
Κυπριανού να μην προχωρήσει με 
τις «Ιδέες Γκάλι», αλλά ο Βρετανός 
Υπ .Αρμοστής στη Λευκωσία D. J. 
M Dain τον διαβεβαίωσε περί του 
αντιθέτου: «Ο Παναγίδης (Τάσος) 
(Γενικός Διευθυντής στο ΥΠΕΞ), μου 
είπε ότι στις 13 Μαρτίου, κατά τις 
συνομιλίες με τον Goulding (Βρετανό 
Πρέσβη στην Άγκυρα), ο Κληρίδης 
συμφώνησε να στείλει επιστολή 
στον ΓΓ του ΟΗΕ, ξεκαθαρίζοντας 

αποδοχή διαπραγματεύσεων στη 
βάση της Δέσμης Ιδεών του. Ο 
Παναγίδης ενδεικτικά μού έδειξε 
και το draft της επιστολής, η οποία 
εγκαταλείφθηκε όταν ο Ντενκτάς 
αρνήθηκε παρόμοια επιστολή. 

Ο Γ. Βασιλείου επίσης ανησυ-
χούσε ότι ο Γλ. Κληρίδης πιεζόταν 
και δεν θα τον έβαζε στο Εθνικό 
Συμβούλιο. Σε παρότρυνση προς 
Κληρίδη υπέρ του Βασιλείου προ-
έβη και ο Κ. Μητσοτάκης. 

Έποικοι 
Στις 19 Δεκεμβρίου 1993, οι 

πληροφορίες του Φόρεϊν Όφις που 
μοιραζόντουσαν με τους Αμερικα-

νούς ήταν ότι «υπήρχαν περίπου 
40.000 έποικοι που είχαν πάρει 
υπηκοότητα της ‹ΤΔΒΚ›. Περί-
που άλλες 10.000 εποίκων δεν είχαν 
ακόμα ενδιαφερθεί για υπηκοότητα, 
συν άλλες 10.000 μεταναστών για 
εργασίες την τουριστική περίοδο. 
Συμφωνούσαν με την έκθεση Κουκό 
ότι οι περισσότεροι έφθασαν πριν το 
1979. Παρόλο που συνεχίζεται αλλά 
περιορισμένη η κάθοδος από την 

Τουρκία». Σύμφωνα με τα 
στοιχεία του ψευδοκράτους, 
μεταξύ 1991-1992, 1.742 
από τις 389.557 Τούρκους 
τουρίστες στον βορρά δεν 
επέστρεψαν. Έβρισκαν ότι 
ο αριθμός αυτός ήταν πα-
ραφουσκωμένος και ότι ο 
σωστός αριθμός είναι πε-
ρίπου 1.000 και καλύπτει 

Τούρκους που ζούσαν στη Κύπρο 
και δεν ενδιαφέρθηκαν για υπη-
κοότητα και τώρα το έκαναν για 
δικαίωμα ψήφου. Οι Τουρκοκύπριοι 
φοβούνταν ότι σύντομα οι έποικοι 
θα είναι περισσότεροι από τους 
ιδίους, γιατί κάνουν περισσότερα 
παιδιά, και αν και τους θεωρούν 
κατώτερους σε μόρφωση, τους εί-
ναι αναγκαίοι ως κτίστες, εργάτες, 
καθαριστές… Έχουν μετατραπεί σε 
πολιτική δύναμη στον βορρά, π.χ. 
22% των 351 υποψηφίων για τις 
εκλογές 12 Δεκεμβρίου γεννήθηκαν 
στην Τουρκία…Αν και κάποιοι δεν 
τους θέλουν, δεν υπάρχει δυνατό 
τ/κ κίνημα για εκδίωξή τους σε 
περίπτωση λύσης…

*Η συνέχεια την επόμενη Κυριακή. 

Τα νέα έγγραφα, για αποφυγή 
αναπόφευκτης σύγχυσης, 
πρέπει οπωσδήποτε να 

διαβαστούν σε συνδυασμό με τα 
έγγραφα που αποδεσμεύθηκαν 
νωρίτερα με τον νέο θεσμό των 20 
συν χρόνων και αναφέρονται στο Κυ-
πριακό. Τα έγγραφα αυτά ήταν από 
πρωθυπουργικούς, υπουργικούς 
φακέλους και προσπέρασαν εκείνα 
του Φόρεϊν Όφις. Γι’ αυτό παραθέτω 
τις σχετικές μας δημοσιεύσεις για 
ενημέρωση των αναγνωστών: 

Μέτρα Οικοδόμησης Εμπι-
στοσύνης και... πιέσεων, AΠΟ-
ΔΕΣΜΕΥΣΗ ΒΡΕΤΑΝΙΚΩΝ 
ΕΓΓΡΑΦΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 1993/94 
(http://www.sigmalive.com/
simerini/politics/546901/metra-

oikodomisis-empistosynis-kai-
pieseon 30.12.2018). 

Νέες αποδεσμεύσεις βρε-
τανικών εγγράφων 1995-97 
- Σημερινή μέρος Α’ 3.1.2021 
έντυπη αναρτήθηκαν 5.1.2021 
(https://simerini.sigmalive.com/
article/2021/1/5/oi-s-300-
o-diorismos-khanei-kai-oi-
dolophonies-isaak-solomou/). 

Μέρος Β’ - Οι αποκαλύψεις 
Sir David Hannay για το «Σχέδιο 
Ανάν» (https://simerini.sigmalive.
com/article/2021/1/14/oi-
apokalupseis-sir-david-hannay-
gia-to-skhedio-anan/ ). 

Αποδέσμευση Βρετανικών Εγ-
γράφων για 2000-2002: Προετοι-
μάζοντας το Σχέδιο Ανάν – 2.1.23 

(https://simerini.sigmalive.com/
article/2023/1/1/apodesmeuse-
bretanikon-eggraphon-gia-2000-
2002-301222-proetoimazontas-
to-skhedio-anan/?fbclid=IwAR1_
R v q E C W Y b f m J y 8 -
E y X N N 3 C 0 g U Q 1 a 8 t 7 b -
tQaLv0HGz9F4ArHsBs199AA ). 

Οι Βρετανοί ανέμεναν τον 
Κληρίδη να δεχθεί «δύο λα-
ούς» - Οι παραχωρήσεις Γλ. 
Κληρίδη από το 2002 - «Σχέ-
διο Ανάν» (από έντυπη Σημερινή 
31.12.2023) (https://simerini.
sigmalive.com/article/2024/1/3/
oi-bretanoi-anemenan-ton-
kleride-na-dekhthei-duo-laous-
oi-parakhoreseis-gl-kleride-apo-
to-2002-skhedio-anan/ ).

Άλλες σχετικές δημοσιεύσεις 

ART AERI  
Σπύρος Κυπριανού

ΟΣπύρος Κυπριανού 
γεννήθηκε στη Λε-
μεσό, στις 28 Οκτω-

βρίου 1932, και πέθανε στις 12 
Μαρτίου 2002. Ήταν πολιτικός 
και ο δεύτερος Πρόεδρος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας από 
το 1977 έως το 1988.

Σπούδασε οικονομικές και 
εμπορικές επιστήμες στο Λον-
δίνο και νομικά στο Gray’s Inn, 
απ’ όπου έλαβε πτυχίο νομικής 
το 1954. Ως φοιτητής στο Λον-
δίνο υπήρξε εκ των ιδρυτών 
της Εθνικής Φοιτητικής Ένωσης 
Κυπρίων Αγγλίας, της οποίας 
ήταν και ο πρώτος πρόεδρος 
(1953-1954). Τον Φεβρουάριο 
του 1952 ο Μακάριος τον διόρι-
σε γραμματέα του στο Λονδίνο 
και το 1954 ανέλαβε το Γραφείο 
της Κυπριακής Εθναρχίας στο 
Λονδίνο, με σκοπό κυρίως τη 
διαφώτιση της βρετανικής κοι-
νής γνώμης για το κυπριακό 
ζήτημα. 

Δύο ημέρες μετά την ανα-
κήρυξη της Ανεξαρτησίας της 
Κύπρου, στις 18 Αυγούστου 
του 1960 διορίστηκε από τον 
Αρχιεπίσκοπο Μακάριο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης και λίγες 
ημέρες αργότερα Υπουργός 
Εξωτερικών. Εκπροσώπησε 
επανειλημμένα την Κύπρο 
στο Συμβούλιο Ασφαλείας των 
Ηνωμένων Εθνών, καθώς και 
στις συνόδους της Γενικής Συ-
νέλευσης, συνοδεύοντας επίσης 
τον Μακάριο σε διάφορες χώ-
ρες. Στις 5 Μαΐου 1972, πέντε 
χρόνια μετά το πραξικόπημα 
των Απριλιανών, εξαναγκάστηκε 
σε παραίτηση από υπουργός, 
ύστερα από σύγκρουσή του με 
τη Χούντα των Συνταγματαρχών 
στην Ελλάδα επί του χειρισμού 
του κυπριακού ζητήματος.

Στις 12 Μαΐου 1976 ίδρυ-
σε το Δημοκρατικό Κόμμα, το 
οποίο κέρδισε 21 από τις 35 
έδρες της Βουλής των Αντι-
προσώπων στις εκλογές της 
5ης Σεπτεμβρίου 1976. Ο 
ίδιος εξελέγη Πρόεδρος της 
Βουλής. Στις 3 Αυγούστου 
του 1977, με τον θάνατο του 
Μακαρίου ανέλαβε, σύμφωνα 
με το Σύνταγμα, Προεδρεύων 
της Δημοκρατίας και ένα μήνα 
μετά,  στις 3 Σεπτεμβρίου 1977, 
εξελέγη ομόφωνα Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας για τη συ-
μπλήρωση του υπολοίπου 
της προεδρικής θητείας του 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, που 
έληγε στις 27 Φεβρουαρίου 
του 1978. Στις προεδρικές 
εκλογές που ακολούθησαν την 
επομένη της 28ης Φεβρουα-
ρίου 1978 επανεξελέγη αφού 
δεν υπήρχε άλλος ανθυποψή-
φιος, καθώς στη συνέχεια και 
στις προεδρικές εκλογές της 

13ης Φεβρουαρίου 1983, με 
την υποστήριξη του ΑΚΕΛ. 
Μετά τις βουλευτικές εκλογές 
της 26ης Μαΐου 1996 εξελέγη 
εκ νέου Πρόεδρος της Βουλής 
των Αντιπροσώπων.

Τον Μάιο του 1979, υπό την 
παρουσία του Γ.Γ. του ΟΗΕ, ο 
Σπ. Κυπριανού συναντήθηκε 
με τον Ραούφ Ντενκτάς, όπου 
και επιτεύχθηκε η Συμφωνία 
Κυπριανού-Ντενκτάς, καλού-
μενη και «Συμφωνία των δέκα 
σημείων». Παρόλο που και η 
συμφωνία τελικά δεν τηρήθηκε 
εξαιτίας της υπαναχώρησης 
αμφοτέρων των πλευρών, 
εντούτοις στη συνέχεια απε-
τέλεσε τον άξονα των επομένων 
συνομιλιών.

Το 1983, μετά την επανε-
κλογή του, ακολούθησε η συμ-
μετοχή του στην 7η Διάσκεψη 
Κορυφής των Αδεσμεύτων Χω-
ρών στο Νέο Δελχί. Κατόπιν 
επίσημης πρόσκλησης του 
τότε Προέδρου της Ελληνικής 
Δημοκρατίας, Κ. Καραμανλή, ο 
Σπ. Κυπριανού επισκέφθηκε 
την Αθήνα τον Νοέμβριο του 
1983, όπου και είχε σημαντικές 
διαβουλεύσεις με τον Πρόεδρο 
αλλά και ανταλλαγές απόψεων 
επί του χειρισμού του Κυπρι-
ακού με τον Πρωθυπουργό 
Ανδρέα Παπανδρέου και με 
άλλους ανώτερους κυβερνη-
τικούς αξιωματούχους.

Τον Δεκέμβριο του ίδιου 
έτους ο Πέρες ντε Κουεγιάρ 
εισηγήθηκε λύση του Κυπρι-
ακού γνωστή με την ονομα-
σία «Δείκτες Ντε Κουεγιάρ». 
Το σχέδιο αυτό απορρίφθηκε 
από τον Κυπριανού, προκαλώ-
ντας την έντονη αντίδραση του 
Ντενκτάς, δρομολογώντας τα 
διχοτομικά του σχέδια. Έτσι, με 
την απόρριψη του σχεδίου, ο 
Ντενκτάς προχώρησε αδίστα-
κτα, με παράλληλη καταγγελία 
στον ΟΗΕ και μονομερή και 
αυθαίρετη ανακήρυξη της 
«τουρκικής δημοκρατίας της 
βόρειας Κύπρου».

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com.

Μακαρίου 71, Λ/σία

Πρωταγωνιστικός ρόλος Βρετανών 
με Σερ Ντέιβιντ Χάνεϊ.

Η αναφορά Κληρίδη για αποδοχή 
συνομοσπονδίας. 

Η επιστολή αποδοχής «Ιδεών Γκάλι» 
και οι ανησυχίες Βασιλείου. 
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Ό
πως είδαμε 
την περασμέ-
νη Κυριακή, 
ο Ελληνικός 
Στόλος, υπό 
τον Ναύαρχο 
Παύλο Κου-

ντουριώτη, καταναυμάχησε τον 
Τουρκικό Στόλο στις 3 ∆εκεμβρίου 
1912 και τον ανάγκασε τσακισμέ-
νο να καταφύγει στα Στενά, για να 
γλυτώσει. Και η νίκη του Ελληνικού 
Στόλου μόλις έγινε γνωστή στην 
Αθήνα προκάλεσε πανηγυρισμούς, 
ενώ στην Κωνσταντινούπολη συ-
νέβαιναν περίεργα πράγματα. Στις 
τουρκικές εφημερίδες δημοσιεύ-
ονταν φανταστικές ειδήσεις, σύμ-
φωνα με τις οποίες «η Ελληνική 
Ναυαρχίδα ‘‘Αβέρωφ’’ καταβυθί-
στηκε δυο φορές από τον τουρκικό 
στόλο, μπροστά στα Στενά…». Οι 
Τούρκοι της Κωνσταντινούπολης 
άρχισαν ήδη να διερωτώνται πώς 
συμβαίνει να βυθίζεται δυο φορές 
ένα σκάφος. Κάποιος Τούρκος συ-
νάντησε έναν Έλληνα συμπολίτη του 
στο μπεζεστένι της Πόλης και τον 
ρώτησε στα τούρκικα: «Κατς Σεϊτάν 
Αβερωφινίζ βαρ;» («Πόσους διαβο-
λο-‘‘Αβέρωφ’’ έχετε;»). - «Μπιρ τανέ, 
καρντασίμ». - «Ένα μονάχα, αδελφέ 
μου» , απάντησε ο Έλληνας. «Πώς 
έναν;», συνέχισε ο Τούρκος, στη 
γλώσσα του. - «Χθες οι εφημερίδες 
έγραψαν πως βουλιάξαμε έναν και 
σήμερα βλέπω πως βουλιάξαμε κι 
άλλον έναν». - «Ελεϊορλάρ, καρντα-
σίμ. ‘‘Αβέρωφ’’, κολάϊ μπάτμιορ».  
-«Σας κοροϊδεύουν, αδελφέ μου, ο 

‘‘Αβέρωφ’’ εύκολα δεν βουλιάζει», 
του απάντησε ο Έλληνας. Σημαντικό 
ρόλο στην εξαπάτηση του λαού για 
την τουρκική ήττα έπαιξε και το 
τουρκικό Υπουργείο Ναυτικών, το 
οποίο καμιά επίσημη ανακοίνω-
ση δεν εξέδωσε για τη ναυμαχία, 
ενώ αντίθετα έφθασε στο σημείο 
να υποθάλπει και δημοσιεύσεις 
πλαστών αφηγήσεων μετασχόντων 
δήθεν στη «νικηφόρα» ναυμαχία 
του τουρκικού στόλου. 

Η τουρκική κυβέρνηση, που 
αντιμετώπιζε αντιδράσεις στο εσω-
τερικό μετά την ήττα του Στόλου 
της στη ναυμαχία της Έλλης στις 3 
∆εκεμβρίου 1912, αποφάσισε να 
ξαναδοκιμάσει την τύχη της. Και 
πάλι, όμως, δυστυχώς για εκείνη, 
στις 5 Ιανουαρίου 1913, σε μια 
νέα ναυμαχία κοντά στη Λήμνο, 
ηττήθηκε κατά κράτος ο Τουρκικός 
Στόλος και, για να γλυτώσει την ολο-
κληρωτική καταστροφή, κατέφυγε, 
κυνηγημένος από τον Ελληνικό 
Στόλο, στα Στενά για να κρυφτεί 
και να παραμείνει εκεί κρυμμέ-
νος, στον ναύσταθμο του Ναγαρά, 
μέχρι τον μαύρο, για τον κυπριακό 
Ελληνισμό, Ιούλιο του 1974, που 
οι επίγονοι του Κουντουριώτη και 
των άλλων ένδοξων ναυμάχων της 
Έλλης και της Λήμνου κράτησαν 
τον Ελληνικό Στόλο στις βάσεις του 
και άφησαν τον αιμοσταγή Αττίλα 
να πλεύσει ανενόχλητος στη  μαρ-
τυρική Κύπρο και να καταλάβει το 
μισό έδαφος, απ’ όπου ξερίζωσε τον 
γηγενή ελληνικό πληθυσμό της.

Πιο λαµπρή Ναυµαχία 
από της «Έλλης» 

Η Ναυμαχία της Λήμνου ήταν πιο 
πεισματική, αλλά και πιο λαμπρή από 
εκείνην της Έλλης, για τον Ελληνικό 
Στόλο. Και στη ναυμαχία αυτή, όπως 
και σ’ εκείνη της Έλλης, στην πιο 
κρίσιμη καμπή το μέγιστο βάρος από 

ελληνικής πλευράς είχε η ναυαρχίδα 
«Αβέρωφ», στην οποία επέβαινε ο 
ατρόμητος Ναύαρχος Παύλος Κου-
ντουριώτης, με άξιο κυβερνήτη του 
θωρηκτού τον αντιπλοίαρχο Σοφοκλή 
∆ούσμανη, ο οποίος έχει αφήσει 
ωραία περιγραφή για τη ναυμαχία: 
«Ο ‘‘Αβέρωφ’’ εξακολουθεί μόνος 
διώκων τα εχθρικά σκάφη, βάλλων 
πάντοτε δι’ ομοβροντιών, πότε εκ της 
μιας, πότε εκ της άλλης πλευράς… 
Τοιουτοτρόπως, η πλεύσις του ‘‘Αβέ-
ρωφ’’ σχηματίζει είδος μαιάνδρου… 
Και είναι έξοχον το θέαμα, αλλά και 
πολύ σπάνιον συνάμα, αν όχι μο-
ναδικόν εις την ναυτικήν ιστορίαν, 

να βλέπει τις ολόκληρον στόλον, εκ 
πολλών αποτελούμενον σκαφών, να 
φεύγει καταδιωκόμενος υφ’ ενός 
μόνον πλοίου, και τούτου ουχί ανω-
τέρου (κατωτέρου μάλιστα) κατά την 
επιθετικήν δύναμιν των αντιπάλων 
του!.. Ο ‘‘Αβέρωφ’’ κατά την διάρκει-
αν όλης της διώξεως ταύτης μού 
έκαμνεν εντύπωσιν μανδρσκύλου, 
γαυγίζοντος διαρκώς και τρέχοντος 
πότε μεν προς τα εδώ, πότε δε προς 
τα εκεί, διά να αναγκάσει τα πρόβα-
τα του κοπαδιού να εισέλθουν εις 
την στάνην…». Τα πλήγματα που 
δέχθηκαν τα τουρκικά θωρηκτά 
ήταν τέτοια, που ουσιαστικά είχαν 

τεθεί εκτός μάχης. Όπως έλεγε αρ-
γότερα ο Ναύαρχος Κ. Αλεξανδρής, 
οι Τούρκοι ισχυρίζονταν ότι ήταν 
Άγγλοι οι χειριστές των πυροβό-
λων του «Αβέρωφ». Τόση ήταν οι 
ευστοχία τους. 

Ιστορικά τηλεγραφήµατα 
Η ναυμαχία άρχισε πάλι, με τους 

Τούρκους να βάλλουν πρώτοι και 
τους Έλληνες, που τους περίμεναν, 
ν’ απαντούν αμέσως. Ήταν 11.30 
η ώρα πριν από το μεσημέρι και η 
απόσταση μεταξύ των δύο στόλων 
12.000 μέτρα. Μειώθηκε λίγο αρ-
γότερα στα 8.500 μέτρα. Και τελικά 

στα 6.300 μέτρα έπεσε η πρώτη 
ομοβροντία του τουρκικού στό-
λου εναντίον του ελληνικού, που 
απάντησε αμέσως και η ναυμαχία 
γενικεύτηκε. Η κυρίως μονομαχία 
του πυροβολικού των θωρηκτών 
κράτησε από τις 11.30 μέχρι τις 
11.55. Η ναυμαχία με τη συμμετοχή 
και των δύο στόλων τερματίστηκε 
στις 2μ.μ. η ώρα, όταν ο Ελληνικός 
Στόλος σταμάτησε να καταδιώκει 
τον κατατσακισμένο τουρκικό, που 
τράπηκε σε φυγή με όση δύναμη 
μπορούσε και κλείστηκε στα Στενά. 
Από το σημείο της ναυμαχίας ο 
Ελληνικός Στόλος πήρε πορεία 

πλεύσης προς τον Μούδρο της 
Λήμνου, όπου έφθασε νικητής 
και τροπαιοφόρος στις 5μ.μ. Από 
εκεί ο Ναύαρχος Κουντουριώτης 
έστειλε στο Υπουργείο Ναυτικών 
το ακόλουθο ιστορικό χαρμόσυνο 
ραδιοτηλεγράφημα:

«Υπουργείον Ναυτικών
 Αθήνας
Εχθρικόν Στόλον ∆ιευθυνθέντα 

εις Λήμνον κατεναυμαχήσαμεν και 
κατεδιώξαμεν μέχρι των Στενών, εν 
οίς και κατέφυγεν εν αταξία. ∆ιάρ-
κεια ναυμαχίας τρίωρος. Έσχομεν 
μόνον τραυματίαν ελαφρώς δίοπον 
Φιλιγκάτην Αγγελήν. Ζημίαι ‘‘Αβέ-
ρωφ’’ επουσιωδέστατοι. Μαχητική 
δύναμις πλοίου ανέπαφος. 

 Π. Κουντουριώτης».
 Το Γενικό Επιτελείο, για ειδικούς 

λόγους εθνικού συμφέροντος, έκρινε 
ότι παρίστατο ανάγκη να έχει περισ-
σότερες λεπτομέρειες για τη ναυμαχία 
και γι’ αυτό έστειλε στον Κουντουριώτη 
το ακόλουθο τηλεγράφημα: 

«Ανακοινώσατε παρακαλώ ευ-
ρυτέρας πληροφορίας επί της κα-
ταναυμαχήσεως εχθρικού Στόλου. 
Ονόματα μετασχόντων πλοίων εκα-
τέρωθεν, γενομένας τούτων ζημίας 
και τα παραμένοντα τεταγμένα υφ’ 
υμάς ανιχνευτικά και αντιτορπιλικά.

Αρχηγός Ναυτικού Επιτελείου 
Ματθαιόπουλος»

Οι αρμόδιοι όμως του «Αφέ-
ρωφ» εκείνην τη στιγμή δεν 
γνώριζαν τους λόγους που υπα-
γόρευσαν στο Επιτελείο να στείλει 
το τηλεγράφημα και κατάκοποι και 
εν πολλοίς εκνευρισμένοι, από τη 
μέθη και τις συγκινήσεις της νίκης, 
έσπευσαν να απαντήσουν με το 
πιο κάτω τηλεγράφημα: 

«Υπουργείο Ναυτικών Αθήνας,
 Αργότερα θα δώση ο Ναύαρ-

χος λεπτομερείας, διότι αναπαύεται 
την στιγμήν αυτήν, επειδή από χθες 
δεν εκοιμήθη καθ’ όλην την νύκτα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙ∆ΗΣ

Στις 5 Ιανουαρίου 1913, σε µια νέα ναυµα-
χία κοντά στη Λήµνο, ηττήθηκε κατά κράτος 

ο Τουρκικός Στόλος και, για να γλυτώσει 
την ολοκληρωτική καταστροφή, κατέφυγε, 
κυνηγηµένος από τον Ελληνικό Στόλο, στα 

Στενά για να κρυφτεί και να παραµείνει εκεί 
κρυµµένος, στον ναύσταθµο του Ναγαρά, 

µέχρι τον µαύρο, για τον κυπριακό Ελληνι-
σµό, Ιούλιο του 1974… 

Ναυµαχία της Λήµνου

Το τελειωτικό κτύπηµα του Ελληνικού στον Τουρκικό Στόλο 
- Τον κυνήγησε κατατσακισµένο στα Στενά
Το τελειωτικό κτύπηµα του Ελληνικού στον Τουρκικό Στόλο 
- Τον κυνήγησε κατατσακισµένο στα Στενά
Το τελειωτικό κτύπηµα του Ελληνικού στον Τουρκικό Στόλο 
- Τον κυνήγησε κατατσακισµένο στα Στενά
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Ουδεμία απολύτως ζημία εγένετο. 
Αφού είναι πλήρης η νίκη, τι άλλο 
θέλετε;».

 Ο Υπουργός των Ναυτικών, που 
μόλις είχε επιστρέψει από το τηλε-
γραφείο, διάβασε το τηλεγράφημα 
και έμπλεος χαράς και περηφάνιας 
απάντησε αμέσως στις 7.20 μ.μ. 
στον Κουντουριώτη: 

«Αρχηγόν Στόλου Αιγαίου
 Δεν ευρίσκω λέξιν κατάλληλον 

προς έκφρασιν θαυμασμού μου, 
δια την γενναιότητα των νικητών 
και τον ενθουσιασμό του Έθνους 
διά την επικαιρότητα της νίκης

 Υπουργός
 Ν. ΣΤΡΑΤΟΣ».
 Στη συνέχεια έφθαναν το ένα 

μετά το άλλο τα συγχαρητήρια 
επισήμων στον Ναύαρχο Κου-
ντουριώτη. Και την επομένη, ο 
Βασιλιάς Γεώργιος αισθάνθηκε 
την ανάγκη να του  στείλει, από 
τη Θεσσαλονίκη, όπου βρισκόταν, 
το ακόλουθο τηλεγράφημα:

 «Αρχηγόν Στόλου Παύλον Κου-
ντουριώτην

 Κυβερνήτας πλοίων Στόλου,
 Δεν δύναμαι ειμή να σας επα-

ναλάβω τα πλέον ειλικρινή μου 
συγχαρητήρια διά την περίλαμπρον 
νίκην των πλοίων μας.

 Είμαι υπερήφανος διά περηφανή 
ανδραγαθήματα του αγαπητού μου 
Ναυτικού, καθ’ όλα ανταξίου της γενναι-
ότητος των προγόνων σας. Η νίκη αύτη 
έδωσε τα σημαντικώτερα αποτελέσματα 
χάρις εις το θάρρος και την γενναιότητα 
του Στόλου μας. Η Ελλάς παραμένει 
κυρία πλέον του Αιγαίου πελάγους. 
Είναι παμμέγισται αι υπό του Στόλου 
παρασχεθείσαι υπηρεσίαι και άνευ 
τούτων ουδέποτε θα είχον επιτευχθεί 
τα ένδοξα αποτελέσματα των συμμάχων 
Βαλκανικών. Εξέφρασα εις άπαντας 

τους γενναίους αξιωματικούς και ναύτας 
σας την εγκάρδιον ευγνωμοσύνην μου 
και συγχαρήτε τους πυροβολητάς διά 
την τελείαν ακρίβειαν της βολής των. 
Εφάνητε αντάξιοι της Πατρίδος σας. 
Άς δοξάσωμεν τον Ύψιστον. 

 ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α’».
Λίγο μετά το τηλεγράφημα του 

βασιλέως, ο Ναύαρχος Κουντου-
ριώτης έστελλε την ακόλουθη ανα-
φορά στο Υπουργείο Ναυτικών: 

«Εν Μούδρω, τη 6η Ιανουαρίου 
1913

 Αριθμός 65,
Ειδοποιηθέντες υπό περιπολού-

ντων αντιτορπιλικών ότι ολόκληρος 
ο εχθρικός στόλος εξήλθε Στενών 
σήμερον την 8.20 πρωινήν και δι-
ευθύνεται προς Λήμνον απήραμεν. 

Την 10.20 είδομεν καταδρομικόν 
‘‘Μετζητιέ’’ διώκον τον ‘‘Λέοντα’’, 
την ‘‘Ασπίδα’’ (τα τηρούντα την επα-
φήν από της 8ης εσπερινής ώρας 
της προτεραίας και παραμένοντα 
διαρκώς εις απόστασιν βολής επ’ 
αυτού), όπερ άμα τη εμφανίσει ημών 
υπεχώρησε. Την 10.35, ενώ επεί-
χομεν επί το ακρωτήριον Μπαμπά 
(Αδραμυτίου κόλπου), εφάνησαν εις 
τον ορίζοντα τρία τουρκικά θωρηκτά 
ακολουθούμενα υπό αντιτορπιλικών. 
Βραδύτερον ανεγνωρίσαμεν ότι ήσαν 
τα ‘‘Τουργούτ’’, ‘‘Βαρβαρόσσα’’ και 
‘‘Μεσσουδιέ’’. Άμα τη εμφανίσει 
ημών Τουρκικός Στόλος έστρεψε 
αριστερά, λαβών πλεύσιν παράλ-
ληλον σχεδόν τη ημετέρα. Την 11.32 
εχθρός ήρχισε πυρ εξ αποστάσεως 

εννέα χιλιάδων μέτρων. Απηντήσαμεν 
μετά δύο λεπτά. Είχομεν διατάξει 
προηγουμένως τρία θωρηκτά να 
βάλωσιν μόνον οπόταν η απόστα-
σίς των από του εχθρού καθίστα την 
βολήν των τελεσφόρον. Την 12.30 
έστρεψε αθρόως αριστερά και μετ’ 
ολίγον η τάξις του ήρξατο καθιστα-
μένη ακατανόητος λόγω βλαβών. Ο 
‘‘Αβέρωφ’’ τότε ήρξατο διά μεγάλης 
ταχύτητος καταδιώκων τον εχθρικόν 
στόλον, σπεύδοντα προς Ελλήσποντον 
εν πλήρει αταξία. Ιδιαιτέραν εντύπω-
σιν επροξένησεν ημίν η την στιγμήν 
εκείνην εξαφάνισις του εξαιρετικώς 
επιδεικτικού τουρκικού ναυαρχικού 
σήματος. Η καταδίωξις και το πυρ 
εξηκολούθησε μέχρι της 2ώρας.42 
λ.,οπότε εχθρικός στόλος εισήρχετο 

στα Στενά. Ο ‘‘Αβέρωφ’’ έφθασε εις 
ύψος Μαυριών, όπου και παρέμεινεν 
μέχρις εξαφανίσεως εχθρού εις Δα-
ραδανέλλια. Εχθρός ευθύς ως ετέθη 
υπό προστασίαν φουρίων ηλάττωσε 
ταχύτητα βάλλων αραιότατα, ελπίζων 
προσελκύσει ημάς υπό τα φούρια. 
Είμεθα βέβαιοι ότι ο εχθρός υπέ-
στη σοβαράς ζημίας τόσον εκ του 
ελέγχου του πυρός όσον και εκ της 
ατάκτου υποχωρήσεώς του. Μετά 
τοιαύτην αποφασιστικήν έξοδον η 
σημερινή παρουσία του ‘‘Μετζητιέ’’ 
μόνου δεικνύει ότι, το εκτελέσαν την 
καταδρομήν εις Σύρον είναι το ‘‘Χα-
μηδιέ’’. Βλάβαι ‘‘Αβέρωφ’’ μηδαμηναί. 
Εις τρία δωμάτια πρώρας και μόνον 
δίοπος σαλπιγκτής Αγγελής ετραυ-
ματίσθη ελαφρώς και ακινδύνως. Εις 
τα λοιπά πλοία ουδεμία απολύτως 
βλάβη. Αδυνατώ να εκφράσω διά 
λέξεων απερίγραπτον θαυμασμόν 
και γενναιότητα απάντων».

 Στις 12 Ιανουαρίου ο Ναύ-
αρχος Κουντουριώτης υπέβαλλε 
την ακόλουθη συμπληρωματική 
έκθεσή του: 

«Συμπληρούντες ταυτάριθμον 
αναφοράν ημών περί ναυμαχίας 
αναφέρομεν ότι, κατά αθρόαν 
στροφήν εχθρικών έστρεψε πρώτον 
δώσαν το σύνθημα της υποχωρήσε-
ως το ολίγα λεπτά πριν των άλλων 
‘‘Μεσουδιέ’’, βαλλόμενον υπό των 
‘‘Ψαρών’’ και της ‘‘Ύδρας’’. 

 Αρχηγός»
 Κατά τη ναυμαχία ο Τουρκι-

κός Στόλος είχε 41 νεκρούς και 
104 τραυματίες. Οι πέντε νεκροί 
ήταν αξιωματικοί της ναυαρχί-
δας «Βαρβαρόσσα» και οι δύο 
του «Τουργούτ». Οι υπόλοιποι 
νεκροί ήταν υπαξιωματικοί και 
ναύτες του «Βαρβαρόσσα» και  
του «Τουργούτ». 

Ένα παραστατικό σχεδίασμα της δυνάμεως των δύο Στόλων κατά τη ναυμαχία της Λήμνου, δημοσιευθέν εις την 
γαλλικήν «Ιλλουστρασιόν» της 22ας Φεβρουαρίου του 1912, με ευμενείς υπέρ του ελληνικού στόλου κρίσεις.
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∆
ιαχρονικό είναι 
το ζήτημα της 
έλλειψης καταφυ-
γίων στην Κύπρο, 
ωστόσο λόγω των 
διεθνών εξελίξε-
ων, με τις πολεμι-

κές συρράξεις στην περιοχή μας, 
καθίσταται πιο επίκαιρο από ποτέ. 
Ο πόλεμος Ρωσίας - Ουκρανίας 
και Ισραήλ - Χαμάς ανέδειξε τη 
σημαντικότητα της πρόληψης και 
την ανάγκη δημιουργίας αλλά και 
αναβάθμισης υποδομών, όπου θα 
μπορούν να καταφεύγουν πολίτες 
σε περιόδους εχθροπραξιών αλλά 
και φυσικών καταστροφών, ώστε 
να προστατευτούν. Ωστόσο, εν έτει 
2024, οι πολίτες της ημικατεχόμενης 
Κύπρου δεν γνωρίζουν σε ποιο κα-
ταφύγιο θα πρέπει να καταφύγουν, 
εφόσον χρειαστεί, ή αν αυτό είναι 
σε λειτουργική κατάσταση. 

Η όλη προσπάθεια για δημι-
ουργία καταφυγίων άρχισε το 
1999, επί διακυβέρνησης Κλη-
ρίδη, εντούτοις, στη συνέχεια, ο 
σχεδιασμός αφέθηκε στον αυτόματο 
πιλότο, με αποτέλεσμα σήμερα τα 
καταφύγια να καλύπτουν μόλις το 
30% των πολιτών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. Μάλιστα, όπως είχε 
γράψει ξανά η «Σ» σε προγενέστερο 
άρθρο της, με τίτλο «Η ιστορική 
συμβολή της Πολιτικής Άμυνας στο 
κυπριακό οικοδόμημα ασφαλεί-
ας», υπάρχουν περιπτώσεις όπου 
καταφύγια έχουν μετατραπεί σε 
αποθήκες αλλά και σε χώρους δι-
αμονής των οικιακών βοηθών και, 
σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης, 
αυτά πρέπει να μετατραπούν σε 
χώρους προστασίας των πολιτών 
εντός 24 ωρών. 

Την ανάγκη επαναξιολόγησης 
του σχεδιασμού για το ζήτημα των 
καταφυγίων φαίνεται ότι αναγνω-
ρίζει το Υπουργείο Εσωτερικών, 
το οποίο, με δράσεις που προωθεί 
σε συνεργασία με την Πολιτική 
Άμυνα, στοχεύει στην αύξηση των 
καταφυγίων, ώστε να καλύπτουν 
το 70% του πληθυσμού. 

«2.200 καταφύγια 
µε δυναµικότητα 
250.000 ατόµων»

Στη «Σ» μίλησε ο Εκπρόσω-
πος Τύπου της Πολιτικής Άμυνας, 
Παναγιώτης Λιασίδης, ο οποίος 
ανέφερε αρχικά ότι η δημιουργία 
καταφυγίων αποτελεί βασικό μέτρο 
προστασίας αμάχων πολιτών για 
μικρή χρονική περίοδο σε περί-
πτωση εχθροπραξιών.

Όπως εξήγησε, τα καταφύγια 
αυτά χωρίζονται σε τρεις κατηγορίες: 
τα δημόσια (για προστασία γενικού 
πληθυσμού), τα κοινά και τα ιδιωτικά 
(για αποκλειστική χρήση από τους 
ιδιοκτήτες ή/και τους ενοίκους του 
κτηρίου). «Σήμερα υπάρχουν 2.200 
καταφύγια, τα οποία επιθεωρούνται 
και συντηρούνται ανά τακτά χρονικά 
διαστήματα».

Ερωτηθείς για τα κριτήρια δη-
μιουργίας καταφυγίων επί διακυ-
βέρνησης Κληρίδη, ανέφερε ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών, σύμφωνα 
με την απόφαση του Υπουργι-
κού Συμβουλίου ημερομηνίας 
26/4/2000, ανέλαβε την εφαρμογή 
του προγράμματος δημιουργίας 
καταφυγίων πολιτικής άμυνας. 

Όπως εξήγησε, το έργο ανατέθηκε 
στη ∆ύναμη Πολιτικής Άμυνας, 
η οποία ενισχύθηκε με αριθμό 
Πολιτικών Μηχανικών και Τεχνι-
κών. «Σκοπός του προγράμματος 
δημιουργίας καταφυγίων ήταν η 
ασφαλής διαμονή και προστασία 
αμάχων σε κατάσταση έκτακτης 
ανάγκης, κατά την οποία η χώρα 
βρίσκεται ή οδηγείται σε πόλεμο».

Σημείωσε ότι έγιναν συμφω-
νίες με ιδιοκτήτες που είχαν στην 
κατοχή τους υπόγειους χώρους. 
«Με βάση αυτές τις συμφωνίες, οι 
ιδιοκτήτες έχουν την υποχρέωση, 
όταν παραστεί ανάγκη, εντός 24 
ωρών να παραδώσουν το υπόγειό 
τους άδειο και καθαρό για προστα-
σία του άμαχου πληθυσμού. Στους 
χώρους αυτούς τοποθετήθηκαν με 
έξοδα του κράτους μεταλλικές θύ-
ρες, μεταλλικά παράθυρα, φεγγίτες, 
ντεπόζιτα νερού και τουαλέτες. Το 
καθεστώς ιδιοκτησίας του υπογείου 
δεν αλλάζει, αλλά παραμένει στον 
ιδιοκτήτη. Αποτέλεσμα αυτής της 
απόφασης ήταν η δημιουργία από 
το 2000 μέχρι το 2013, περίπου 
2.200 καταφυγίων, δυναμικότητας 
περίπου 250.000 ατόμων». 

«Στόχος, η δηµιουργία 
πλατφόρµας 
για ενηµέρωση πολιτών»

Υπογράμμισε ότι η Πολιτική Άμυ-
να διαθέτει τα δεδομένα των κατα-
φυγίων σε ηλεκτρονική μορφή και 
έχει γίνει χαρτογράφηση για σκοπούς 
ενημέρωσης των πολιτών, οι οποίοι, σε 
περίπτωση που επιθυμούν, μπορούν 
να ενημερωθούν επικοινωνώντας 
με το Κέντρο Ελέγχου Επιχειρήσε-
ων της Πολιτικής Άμυνας, το οποίο 
λειτουργεί σε 24ωρη βάση, στο τηλέ-
φωνο 22403451. «Στόχος μας είναι 
η δημιουργία ειδικής ηλεκτρονικής 
πλατφόρμας, όπου οι πολίτες θα μπο-
ρούν να καταχωρούν τη διεύθυνσή 
τους και να ενημερώνονται για τα 
πλησιέστερα καταφύγια. Εντός του 
έτους θα εξεταστεί, σε συνεργασία με 
το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορι-
κής και/ή ακαδημαϊκά ιδρύματα, η 
δυνατότητα ανάπτυξης λογισμικού 
στο οποίο θα καταχωρηθούν όλοι οι 
χώροι (καταφύγια και χώροι προ-
στασίας του πληθυσμού), το οποίο 
θα εμπλουτίζεται συνέχεια, και στο 
οποίο θα έχουν πρόσβαση οι πο-
λίτες. Περαιτέρω, όπως είπε, εντός 
του έτους θα καταρτιστεί πρόγραμμα 
ενημέρωσης του κοινού για το θέμα 
των καταφυγίων/χώρων προστασίας 
του πληθυσμού. 

Ερωτηθείς για τον εξοπλισμό που 
πρέπει να έχουν τα καταφύγια, ανέ-
φερε ότι είναι επαρκώς εξοπλισμένα 
αφού περιλαμβάνουν μεταλλικές 
θύρες, φεγγίτες, ντεπόζιτο νερού, 
τουαλέτες, εξόδους διαφυγής, ενώ 
διαθέτουν επάρκεια σε εξαερισμό. 

Περαιτέρω, συμπλήρωσε ότι 

όσοι πολίτες αναγκαστούν να βρε-
θούν σε καταφύγια πρέπει να έχουν 
μαζί τους ξηρή τροφή, φάρμακα, 
λίγα χρήματα και τα απαραίτητα 
προσωπικά τους είδη. «Για τον λόγο 
αυτό, προτρέπονται να έχουν πάντα 
στο σπίτι τους ένα μικρό κιβώτιο, 
εύκολο στη μεταφορά, στο οποίο 
να έχουν αποθηκευμένα τα πιο 
πάνω είδη», ανέφερε. 

«Σίγουρα το προσωπικό 
δεν επαρκεί»

Ο κ. Λιασίδης μίλησε και για τις 
ανάγκες σε ανθρώπινο δυναμικό, 
λέγοντας πώς αυτήν τη  στιγμή το 
οργανικό προσωπικό της Πολιτικής 
Άμυνας αποτελείται από 32 άτομα. 
«Λαμβάνοντας υπόψη τις συνεχώς 
αυξανόμενες αρμοδιότητες που 
ανατίθενται στην Πολιτική Άμυνα 
(Πολιτική Προστασία, Κρίσιμες Υπο-
δομές, ενιαίος ευρωπαϊκός αριθμός 
έκτακτης ανάγκης 112, Σύστημα 
έγκαιρης προειδοποίησης κ.λπ), σί-
γουρα το προσωπικό δεν επαρκεί 
και γίνεται μελέτη για καθορισμό 
των αναγκών ώστε να μπορέσει να 
ενισχυθεί το Τμήμα», τόνισε. 

«Ικανοποιητική σε γενι-
κές γραµµές η κατάσταση 
των καταφυγίων»

Η «Σ» έθεσε το ζήτημα των κατα-
φυγίων και ενώπιον του Υπουργού 
Εσωτερικών, Κωνσταντίνου Ιωάννου. 
Όπως ανέφερε, τα καταφύγια προέ-
κυψαν ως ανάγκη το 2000 και βασι-
κός τους σκοπός είναι η δημιουργία 
χώρων, όπου ο άμαχος πληθυσμός 
θα μπορεί να παραμείνει ασφαλής 
και προστατευμένος σε καταστάσεις 
έκτακτης ανάγκης, κατά τις οποίες η 
χώρα βρίσκεται ή οδηγείται σε πόλεμο.

Σημείωσε ότι, αυτήν τη στιγμή, τα 
καταφύγια είναι σε  γενικές γραμμές σε 
ικανοποιητική κατάσταση, ορισμένα 
σε καλύτερη, ενώ άλλα χρειάζονται 

ΥΠΕΣ: Στόχος, η δηµιουργία νέων καταφυγίων και χώρων προστασίας των 
πολιτών, ώστε να καλύπτεται το 70 % του πληθυσµού 

«Ανοχύρωτοι» επτά στους 
δέκα πολίτες σε περίπτωση 
έκτακτης ανάγκης

Κωνσταντίνος Ιωάννου: ∆ίνεται προτε-
ραιότητα στον εντοπισµό χώρων σε περι-

οχές κατά µήκος της Πράσινης Γραµµής, 
σε περιοχές που γειτνιάζουν µε κρίσιµες 
υποδοµές, οι οποίες αποτελούν στόχο σε 

περιπτώσεις εχθροπραξιών, καθώς και σε 
αστικές περιοχές

ΠΕΤΡΟΣ 
ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 
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ΑΠΟΨΗ ΑΝ∆ΡΕΑΣ Σ. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ*
   Εξουσίες Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας και 
Γενικού Εισαγγελέα 

Ηαναφορά περί της 
απόλυτα συνταγματι-
κής αρμοδιότητας του 

Προέδρου για την ανανέωση 
της σύνθεσης του Υπουργικού 
Συμβουλίου αποτελεί ελεύθερη, 
αλλά όχι απόλυτα ορθή ερμηνεία 
του Συντάγματος.

Τούτο, γιατί κατά το Σύνταγμά 
μας διαμορφώθηκε ένα προε-
δρικό σύστημα ιδιόμορφο, όπου 
ο Πρόεδρος δεν εκλέγεται από 
ολόκληρο τον λαό αλλά μόνον 
από τα μέλη της Ελληνικής Κοι-
νότητας (Άρθρο 1) και στην περί-
πτωση προσωρινού κωλύματος 
ή προσωρινής απουσίας αυτού 
δεν τον αναπληροί ή αντικαθιστά ο 
Αντιπρόεδρος (που εκλέγεται από 
την Τουρκική Κοινότητα) αλλά ο 
Πρόεδρος της Βουλής των Αντι-
προσώπων (εκλεγόμενος επίσης 
από την Ελληνική Κοινότητα (άρ-
θρα 62 και 72). Ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας είναι ο αρχηγός της 
Πολιτείας και ο Αντιπρόεδρος ο 
υπαρχηγός της Πολιτείας (άρθρο 
36), αλλά δεν είναι ο αρχηγός ή 
υπαρχηγός της εκτελεστικής 
εξουσίας αντιστοίχως. Η εκτελε-
στική εξουσία δεν ασκείται υπό 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
παρά μόνο για ορισμένα θέματα 
αυτής, που αναγράφονται περι-
οριστικά στο Σύνταγμα (άρθρο 
48), ενώ αλλά ορισμένα θέματα 
ασκούνται από τον Αντιπρόεδρο 
(άρθρο 47). Το δε κατάλοιπο της 
εκτελεστικής εξουσίας ασκείται 
από το Υπουργικό Συμβούλιο.

Μάλιστα, ενώ οι Υπουργοί 
διορίζονται διά της κοινής πρά-
ξης του Προέδρου και Αντιπρο-
έδρου, εντούτοις οι Έλληνες 
Υπουργοί υποδεικνύονται υπό 
του Προέδρου και οι Τούρκοι 
Υπουργοί υπό του Αντιπροέ-
δρου (άρθρο 46) και παύονται 
αντιστοίχως (άρθρο 59/3).

Αυτές οι αντιδημοκρατικές 
συνταγματικές πρόνοιες, καλό θα 
ήταν να λαμβάνονται υπόψη ώστε 
να ενεργεί ο κάθε αξιωματούχος 
χωρίς υπερβολή, αλαζονεία και 
αντιπαραθετική διάθεση.

Το ανεξέλεγκτο του Γενικού 
Εισαγγελέα μια ακόμη βαθιά 
ριζωμένη στην καθημερινότητά 
μας αντίληψη, που έχει προ και-
ρού ανατραπεί με απόφαση της 
Ολομέλειας του τότε Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, το οποίο σε σχε-
τική υπόθεση το 2021 έκρινε:

«Το μονοσήμαντο και το ανε-
ξάρτητο του θεσμού του Γενικού 
Εισαγγελέα δεν παραπέμπει όμως 
και στο ανέλεγκτο. Ήδη από τις 
πρόνοιες του ίδιου του Συντάγ-
ματος, ο Γενικός Εισαγγελέας 
δύναται να ελεγχθεί για συμπε-

ριφορά που, όπως και για τους 
∆ικαστές, θεωρείται ή κρίνεται 
‘‘ανάρμοστος’’ που επιφέρει ως 
συνέπεια της απόλυσή του. Στον 
σύγχρονο κόσμο και τις αντιλήψεις 
περί δικαίου και πολιτειακής νο-
μοτέλειας, κάθε αξιωματούχος του 
κράτους, ακόμη και ο Πρόεδρος 
χώρας, ελέγχονται διότι ουδείς 
είναι υπεράνω του απρόσωπου 
νόμου που εξισώνει τους πολίτες 
κατά ισόνομο τρόπο. Στο Ηνωμένο 
Βασίλειο, για παράδειγμα, ο Γενι-
κός Εισαγγελέας είναι υπόλογος 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τον τρόπο άσκησης των εξουσιών 
του ως μέλος της κυβέρνησης. Η 
πολιτική όμως ουδετερότητα του 
Γενικού Εισαγγελέα στην Κύπρο 
δεν τον απαλλάσσει από τη λο-
γοδοσία ενώπιον του αρμοδίου 

Συμβουλίου κατά το Σύνταγμα». 
Κατά τα άλλα, ουδείς προετοι-

μάζει μια διεκδικητική κατά της 
Τουρκίας στάση σε σχέση με τα 
όσα συμβαίνουν στην Αμμόχω-
στο, ή τον σφετερισμό της ελλη-
νοκυπριακής ιδιοκτησίας στην 
κατεχόμενη περιοχή με τις πα-
ράνομες αναπτύξεις  στην Πύλα, 
τον Άγιο ∆ομέτιο ή τη ∆ένεια. 
Ουδείς μελετά την προώθηση 
της 5ης ∆ημοκρατικής Προ-
σφυγής της Κυπριακής ∆ημο-
κρατίας έναντι της Τουρκικής 
∆ημοκρατίας. Αντίθετα, με την 
ψευδαίσθηση να μην ενοχληθεί 
η Τουρκία και χαθεί ευκαιρία 
για λύση, αφήσαμε χωρίς απο-
τέλεσμα την τόσο χρήσιμη 4η 
∆ιακρατική Απόφαση. 

Πρέπει, ανεξάρτητα με τις 
προσπάθειες του Γενικού Γραμ-
ματέα του ΟΗΕ για προώθηση 
λύσης, να ληφθούν μέτρα τώρα 
κατά της Τουρκίας. Η αδράνεια 
λόγω της εσωστρέφειάς μας και 
των αντιπαραθέσεων, σαφώς 
πρέπει να τερματιστεί!

*∆ικηγόρος – πρώην Βουλευτής

Πρέπει, ανεξάρτη-
τα µε τις προσπά-
θειες του Γενικού 

Γραµµατέα του 
ΟΗΕ για προώθηση 
λύσης, να ληφθούν 

µέτρα τώρα κατά 
της Τουρκίας. Η 

αδράνεια λόγω της 
εσωστρέφειάς µας 

και των αντιπα-
ραθέσεων, σαφώς 
πρέπει να τερµατι-

στεί!

κάποιες βελτιώσεις. «Στα καταφύγια 
γίνονται ανά τακτά χρονικά διαστή-
ματα επιθεωρήσεις από το μόνιμο 
προσωπικό και τους εθελοντές της 
Πολιτικής Άμυνας και, εφόσον πα-
ραστεί ανάγκη, προβαίνουν σε δι-
ορθώσεις», είπε. Για το ζήτημα της 
κατάστασης, στην οποία βρίσκονται 
σήμερα τα καταφύγια, αναφέρθηκε 
και ο κ. Λιασίδης, λέγοντας ότι «θεω-
ρείται ικανοποιητική» και πως «όπου 
κρίνεται αναγκαίο γίνονται συντηρή-
σεις από προσωπικό των δημοσίων 
έργων ή και τους ιδιοκτήτες».

Στη συνέχεια ο κ. Ιωάννου ανα-
φέρθηκε στο πλάνο του Υπουργεί-
ου και για το ενδεχόμενο αύξησης 
των καταφυγίων, σημειώνοντας ότι 
βασική προτεραιότητα της Κυβέρ-
νησης είναι η ενίσχυση της πολιτι-
κής προστασίας και των Εθνικών 
Σχεδίων Έκτακτης ∆ράσης, με 
στόχο την αποτελεσματική πρό-
ληψη, προετοιμασία και ανταπό-
κριση σε περιπτώσεις φυσικών ή 
και ανθρωπογενών καταστροφών 
και την παροχή υπηρεσιών πολι-

τικής προστασίας στον πληθυσμό. 
«Αμέσως μετά την ανάληψη των 
καθηκόντων μου, σε συναντήσεις 
που είχα με την Πολιτική Άμυνα, 
συζητήθηκε το θέμα των κατα-
φυγίων, το οποίο βρίσκεται στις 
προτεραιότητές μου», είπε.

Επεσήμανε ότι, ως άμεση ενέρ-
γεια, κρίθηκε σκόπιμο να προχω-
ρήσουν σε επαναξιολόγηση των 
υφιστάμενων καταφυγίων και 
αποτύπωση της υφιστάμενης κα-
τάστασης, ώστε να καθοριστούν τα 
επόμενα βήματα, σε συνεργασία της 
Πολιτικής Άμυνας και των Τεχνι-
κών Υπηρεσιών του Υπουργείου. 

Πρόσθεσε ότι, μετά από ειση-
γήσεις των αρμοδίων Τμημάτων, 
προωθείται η εντατικοποίηση του 
προγράμματος δημιουργίας κατα-
φυγίων ή και χώρων προστασίας 
των πολιτών, με στόχο να αυξηθεί 
το ποσοστό κάλυψης του πληθυ-
σμού από 30% σε 70%. 

Ο κ. Ιωάννου σημείωσε ότι δίνε-
ται προτεραιότητα στον εντοπισμό 
χώρων σε περιοχές κατά μήκος της 
Πράσινης Γραμμής, σε περιοχές 
που γειτνιάζουν με κρίσιμες υπο-
δομές, οι οποίες αποτελούν στόχο 
σε περιπτώσεις εχθροπραξιών, 
καθώς και σε αστικές περιοχές.

Προωθείται η καταγραφή των υπόγει-
ων χώρων σε υφιστάµενες οικοδοµές,  

σε εκκλησίες και κοινοτικά, δηµόσια και 
ιδιωτικά κτήρια, οι οποίοι ακολούθως θα 

αξιολογηθούν για καθορισµό τους ως 
χώρων προστασίας των πολιτών

Πέρα από την αύξηση των κα-
ταφύγιων, το Υπουργείο προχω-
ρεί και στην καταγραφή  κτηρίων 
που μπορούν να καθοριστούν ως 
χώροι προστασίας. Ο Υπουργός 
ανέφερε ότι,  μετά από συστάσεις, 
προωθείται η καταγραφή των 
υπόγειων χώρων σε υφιστάμε-
νες οικοδομές, σε εκκλησίες και 
κοινοτικά, δημόσια και ιδιωτικά 
κτήρια, οι οποίοι ακολούθως θα 
αξιολογηθούν για καθορισμό τους 
ως χώρων προστασίας των πο-
λιτών. Επιπλέον γίνεται ενημέ-
ρωση της Πολιτικής Άμυνας από 

τις Πολεοδομικές Αρχές και τα 
Επαρχιακά Συμβούλια αναφορικά 
με την ύπαρξη υπόγειων χώρων 
σε νέες αναπτύξεις.

Στο ίδιο θέμα αναφέρθηκε και 
ο κ. Λιασίδης, ο οποίος σημείωσε 
ότι υποβλήθηκαν εισηγήσεις στον 
Υπουργό και έχει καθοριστεί η 
όλη προσέγγιση και τα επόμενα 
βήματα, ενώ όπως είπε με τη βοή-
θεια των εθελοντών της Πολιτικής 
Άμυνας ήδη άρχισε η καταγραφή 
υπόγειων χώρων σε υφιστάμενες 
οικοδομές,  τόσο σε εκκλησίες, 
κοινοτικά και δημόσια κτήρια 

όσο και σε ιδιωτικά κτήρια. «Η 
όλη προσπάθεια θα υποστηρι-
χθεί, πέρα από το προσωπικό της 
Πολιτικής Άμυνας, από εθελοντές 
της Πολιτικής Άμυνας αλλά και 
από τις Τεχνικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Εσωτερικών». Όπως 
εξήγησε, δίνεται έμφαση στη δη-
μιουργία χώρων προστασίας του 
πληθυσμού, στους οποίους δεν 
γίνονται οποιεσδήποτε προσθήκες 
(μεταλλικές πόρτες εισόδου και 
φεγγίτες). Στους χώρους αυτούς 
θα τοποθετηθούν βιολογικές τουα-
λέτες και, αν χρειάζεται, ντεπόζιτα. 

Εκκλησίες και δημόσια κτήρια ως χώροι προστασίας
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Η
άμμος στην 
κλεψύδρα για 
τις επικείμε-
νες εκλογές 
της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης 
μετρά αντίστρο-

φα και το Υπουργείο Εσωτερικών 
έχει ριχθεί σ’ έναν αγώνα δρόμου 
για να προλάβει τα διαδικαστικά. 

Στις 9 Ιουνίου θα ανοίξουν οι 
κάλπες για να εκλέξουν οι πολίτες 
τους εκλεκτούς τους για τους 20 
νεοσυσταθέντες Δήμους. Περιφε-
ρειάρχες, Δήμαρχοι, Αντιδήμαρχοι 
και ο κατάλογος δεν τελειώνει εδώ,  
καθώς θα διεξαχθούν ταυτόχρονα, 
όχι μια, ούτε δύο, αλλά 8 εκλογι-
κές αναμετρήσεις, αφού την ίδια 
ημέρα οι πολίτες θα κληθούν να 
ψηφίσουν και για τις Ευρωεκλογές.  

Από τις 12 Απριλίου θα αρ-
χίσει να εντατικοποιείται η δια-
δικασία. Την ίδια μέρα θα γίνει 
η δημοσίευση των διαταγμάτων 
του Υπουργού Εσωτερικών για τη 
διεξαγωγή των εκλογών, καθώς και 
οι διορισμοί του Γενικού Εφόρου 
Εκλογής, Εφόρων Εκλογής και των 
Βοηθών τους, για να ακολουθήσει 
τις επόμενες μέρες και η υποβολή 
των υποψηφιοτήτων. 

Οκτώ εκλογικές 
αναμετρήσεις 

Ο τρόπος με τον οποίο θα δι-
εξαχθούν οι εκλογές αναμένεται 
να είναι πολυδαίδαλος, με τους 
πολίτες να μην έχουν καλά - καλά 
καταλάβει ποια θα είναι η διαδικα-
σία που θα ακολουθήσουν. 

Ας τα πάρουμε, όμως, από την 
αρχή. Οι εκλογές που θα διεξα-
χθούν την Κυριακή, 9 Ιουνίου 
2024, θα είναι διπλές. Εκτός από 
τις εκλογές για την Τοπική Αυτο-
διοίκηση, θα διεξαχθούν και οι 
Εκλογές Ανάδειξης Μελών του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, που 
θα πραγματοποιηθούν σε όλα τα 
Κράτη Μέλη της Ε.Ε. μεταξύ 6 και 
9 Ιουνίου 2024. 

Ουσιαστικά, θα διεξαχθούν ταυ-
τόχρονα οι ακόλουθες 8 εκλογικές 
αναμετρήσεις:

1. Δημάρχων 
2. Αντιδημάρχων 
3. Δημοτικών Συμβούλων
4. Κοινοταρχών
5. Μελών Κοινοτικών Συμ-

βουλίων
6. Προέδρων Επαρχιακών Ορ-

γανισμών Αυτοδιοίκησης 
7. Μελών Σχολικών Εφορειών 

(για δημαρχούμενες περιοχές) 
8. Μελών Ευρωπαϊκού Κοι-

νοβουλίου. 

Τρεις κατηγορίες 
εκλογικών καταλόγων 

Όσον αφορά τους εκλογικούς 
καταλόγους, θα ισχύουν οι ακό-
λουθες τρεις κατηγορίες:

1. Μόνιμος εκλογικός κα-
τάλογος

Για εγγραφή στον μόνιμο εκλο-
γικό κατάλογο, η οποία παρέχει 
το δικαίωμα συμμετοχής σε όλες 
τις εθνικές εκλογές και απόκτηση 
εκλογικού βιβλιαρίου, ο αιτητής 
πρέπει απαραίτητα να είναι:

(α) Kύπριος Πολίτης,
(β) Να έχει συμπληρώσει το 

18ο έτος της ηλικίας του και
(γ) Να είναι μόνιμος κάτοικος 

Κύπρου τους τελευταίους έξι (6) 
μήνες πριν από την υποβολή της 
αίτησης.

Δικαίωμα εγγραφής στον εκλο-
γικό κατάλογο έχουν και οι νέοι 
που συμπληρώνουν το 18ο έτος 
της ηλικίας τους μέχρι και την ημε-
ρομηνία διεξαγωγής των εκλογών, 
νοουμένου ότι η αίτηση για εγ-
γραφή θα υποβληθεί στο πλαίσιο 
της τελευταίας τριμηνίας πριν από 
τις εκλογές, όπως επίσης και οι 
Τ/κ κάτοχοι δελτίου ταυτότητας 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, με 
διεύθυνση στις ελεύθερες περιοχές.

2. Ειδικός εκλογικός κατάλο-
γος Κοινοτικών Εκλογέων για 
Εκλογές Ανάδειξης Αρχών Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης και Ειδικός 
εκλογικός κατάλογος Κοινοτικών 
Εκλογέων για Εκλογές Ανάδει-
ξης Μελών του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου

Κάθε πολίτης κράτους μέλους 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που κα-

τοικεί στην Κύπρο έχει το δικαίωμα 
του εκλέγειν και εκλέγεσθαι στις 
εκλογές Αρχών Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης και στις εκλογές για την 
ανάδειξη των Μελών Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου, υπό τις ίδιες συν-
θήκες με τους Κύπριους πολίτες.

3. Ειδικός εκλογικός κατάλο-
γος Τουρκοκυπρίων για Εκλογές 
Ανάδειξης Μελών του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου 

Στον Ειδικό Εκλογικό Κατάλογο 
για εκλογείς εγγράφεται αυτόματα 
κάθε πολίτης της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, που, σύμφωνα με τα 
στοιχεία που περιέχει το σύστημα 
αρχείου πληθυσμού: 

(α) Διαμένει σε περιοχές όπου 
η Κυβέρνηση της Δημοκρατίας 
δεν ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο.

(β) Είναι 18 χρονών μέχρι τη 
μέρα διεξαγωγής των Ευρωεκλο-
γών (9 Ιουνίου 2024).

(γ) Κατέχει δελτίο ταυτότητας 
της Κυπριακής Δημοκρατίας, το 
οποίο εκδόθηκε από το σύστημα 
αρχείου πληθυσμού.

Όσοι ψηφοφόροι περιλαμ-
βάνονται στον Ειδικό Εκλογικό 
Κατάλογο, θα μπορούν να ψηφί-
σουν σε Ειδικά Εκλογικά Κέντρα, 
σε διάφορα σημεία κοντά στην 
Πράσινη Γραμμή. 

Τελευταία ημέρα εγγραφής 
στους εκλογικούς καταλόγους για 
τις επερχόμενες εκλογές είναι η 
2α Απριλίου 2024.

Για τις Εκλογές Ανάδειξης Με-
λών Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
μόνο, θα λειτουργήσουν εκλογικά 
κέντρα στο εξωτερικό και συγκε-
κριμένα, σε Ελλάδα, Ηνωμένο Βα-
σίλειο και Βέλγιο, νοουμένου ότι ο 
αριθμός των ψηφοφόρων που θα 
υποβάλουν σχετική δήλωση θα 
υπερβαίνει τους 50. Οι δηλώσεις 
υποβάλλονται, τόσο σε έντυπη, όσο 
και ηλεκτρονική μορφή, στο πλαίσιο 
της τελευταίας τριμηνίας πριν από 
τις εκλογές, δηλαδή μεταξύ 3ης Ια-
νουαρίου και 2ας Απριλίου 2024.

Περί ψηφοδελτίων 
Ανάλογα με τον/τους εκλογι-

κούς καταλόγους, στους οποίους 
οι πολίτες είναι εγγεγραμμένοι, θα 
λαμβάνουν τα εξής ψηφοδέλτια:

(α) Μέχρι 6 ψηφοδέλτια στις δη-
μαρχούμενες περιοχές για εκλογή:

• Ευρωβουλευτών (εκλέγονται 

σε παγκύπρια βάση).
• Προέδρου Επαρχιακού Οργα-

νισμού Αυτοδιοίκησης (εκλέγεται 
από τους εγγεγραμμένους εκλογείς 
της οικείας Επαρχίας).

• Δημάρχου (εκλέγονται σε 
ενιαία εκλογή από το σύνολο των 
εκλογέων του οικείου Δήμου).

• Αντιδημάρχου (εκλέγεται 1 
Αντιδήμαρχος ανά δημοτικό δι-
αμέρισμα ή Δήμο, για τους Δή-
μους Στροβόλου και Πάφου που 
δεν απαρτίζονται από δημοτικά 
διαμερίσματα). Ο Αντιδήμαρχος 

εκλέγεται από τους εκλογείς εκά-
στου εκλογικού διαμερίσματος.

• Δημοτικών συμβούλων 
(εκλέγονται από τους εκλογείς 
κάθε εκλογικού διαμερίσματος).

• Μελών Σχολικών Εφορειών 
(εκλέγονται από το σύνολο των 
εκλογέων του οικείου Δήμου). 

(β) Μέχρι 4 ψηφοδέλτια στις 
Κοινότητες για εκλογή:

• Ευρωβουλευτών
• Προέδρου Επαρχιακού Ορ-

γανισμού Αυτοδιοίκησης
• Κοινοτάρχη
• Μελών Κοινοτικού Συμβουλίου. 
Όσον αφορά τα ειδικά εκλογι-

κά κέντρα για τους κατεχόμενους 
Δήμους και Κοινότητες, οι πολί-
τες θα λαμβάνουν ψηφοδέλτια για 
εκλογή: Δημάρχου, Δημοτικών 
συμβούλων και Μελών Σχολικών 
Εφορειών ή Κοινοτάρχη και Μελών 
Κοινοτικού Συμβουλίου, ανάλογα 
με την περίπτωση.

Έφορος Εκλογών και 
εκλογική διαδικασία 

Η εκλογική διαδικασία, η ψηφο-
φορία, η ανακοίνωση των αποτελε-
σμάτων και φυσικά η ανακήρυξη 
εκλεγέντων και όχι μόνο βρίσκονται 
υπό την επιτήρηση και τον χειρισμό 
του Εφόρου Εκλογών.

Σύμφωνα με το Υπουργείο Εσω-
τερικών και με το οδοιπορικό των 
εκλογών που έχει καθορισθεί:

- Στις 12.04.2024 θα γίνει η 
δημοσίευση των διαταγμάτων 
του Υπουργού Εσωτερικών για 
τη διεξαγωγή των εκλογών, κα-
θώς και οι διορισμοί του Γενικού 
Εφόρου Εκλογής, Εφόρων Εκλογής 
και των Βοηθών τους.

- Στις 24.04.2024 θα πραγματο-
ποιηθεί η υποβολή υποψηφιοτήτων 
για τις Εκλογές ανάδειξης Μελών 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.

- 25.04.2024 είναι προγραμματι-
σμένη η υποβολή υποψηφιοτήτων 
για τις Εκλογές ανάδειξης Προέ-
δρων Επαρχιακών Οργανισμών 
Αυτοδιοίκησης, Δημάρχων, Αντι-
δημάρχων, Δημοτικών Συμβούλων 
και Μελών Σχολικών Εφορειών και

- στις 29.04.2024 η υποβολή 
υποψηφιοτήτων για τις Εκλογές 
ανάδειξης Κοινοταρχών και Μελών 
Κοινοτικών Συμβουλίων.

Όπως προαναφέρθηκε, η ψη-
φοφορία θα διεξαχθεί την Κυρια-
κή, 09.06.2024 και ακολούθως, 
μετά το κλείσιμο των καλπών, 
θα πραγματοποιηθεί η διαλογή 
και καταμέτρηση των ψήφων στα 
κατά τόπους εκλογικά κέντρα. Η 
ανακήρυξη των εκλεγέντων θα 
πραγματοποιηθεί από τον Γενικό 
Έφορο Εκλογής και τους Εφόρους 
Εκλογής τη Δευτέρα, 10.06.2024.

Ανάλογα με τους εκλογικούς καταλόγους, 
στους οποίους οι πολίτες είναι εγγεγραμ-

μένοι, θα λαμβάνουν τα εξής ψηφοδέλ-
τια: μέχρι 6 ψηφοδέλτια στις δημαρχού-

μενες περιοχές για εκλογή και μέχρι 4 
ψηφοδέλτια στις Κοινότητες για εκλογή 

ΠΕΡΙ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ ΚΑΙ ΨΗΦΟΔΕΛΤΙΩΝ

Πολυδαίδαλες διαδικασίες 
Πώς θα διεξαχθούν οι διπλές εκλογές για την Τοπική Αυτοδιοίκηση και την Ευρωβουλή 

ΑΝΤΡΗ 
ΧΑΤΖΗΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ 
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∆
υσεύρετα είναι τα 
μέλη της Αστυνο-
μίας των Ζώων 
στην Κύπρο για 
όσους πολίτες 
προσπαθούν να 
εντοπίσουν το 

σχετικό Τμήμα, ώστε να καταγ-
γείλουν περιστατικά κακοποίη-
σης ζώου. Πριν από λίγες ημέρες 
η «Σημερινή» έφερε στο φως την 
υπόθεση του πυροβολισμού του 
γάτου Matis στον Στρόβολο και τη 
δυσκολία που πέρασε η ιδιοκτή-
τριά του, Στέλλα Μοβίδου, μέχρι 
να βρει το κατάλληλο Τμήμα για να 
καταγγείλει την κακοποίησή του. 
Όπως καταγγέλλει η ίδια, σε όλη 
τη Λευκωσία, μόνο ένας αστυνο-
μικός υπήρχε διαθέσιμος για να 
την εξυπηρετήσει. Σύμφωνα με την 
κτηνιατρική έκθεση, ο Matis έφερε 
σφαίρα από αεροβόλο όπλο στον 
θώρακα και είχε αιμορραγία. «Η 
σφαίρα φαίνεται ότι μπήκε από τον 
λαιμό, από την αριστερή πλευρά, 
πέρασε από την θωρακική κοιλότη-
τα, τραυματίζοντας του πνεύμονες, 
προκαλώντας εσωτερική αιμορραγία 
και ήταν ψηλαφητή στον υποδό-
ριο ιστό στην δεξιά επιφάνια του 
θώρακα. Χορηγήθηκαν φάρμακα 
για αντιμετώπιση της αιμορραγίας, 
αναλγητικά, αντιβιοτικά, οροί και 
βρογχοδιασταλτικά και ο γάτος πα-
ρέμεινε στην κλινική για νοσηλεία». 

Όπως αναφέρει στη «Σ» η κ.  Μο-
βίδου, στην Κύπρο υποτιμούν τα ζώα 
γενικά και ειδικά τους γάτους. Η ίδια 
εξέφρασε την απογοήτευσή της για 
το γεγονός ότι την ημέρα που πήγε 
να καταγγείλει τον πυροβολισμό 
του γάτου της υπήρχε μόνο ένας 
διαθέσιμος αστυνομικός σε όλη την 
πρωτεύουσα για το συγκεκριμένο 
θέμα. «Ένας αστυνομικός τι να σου 
κάνει;», αναρωτιέται, προσθέτοντας 
ότι «πυροβόλησαν τη γάτα τής γει-
τόνισσας και ακόμη περιμένουν 

απάντηση εδώ και δύο χρόνια». 
Η δημοσίευση της επιστολής της 
στον ιστότοπο της «Σημερινής» 
προκάλεσε σωρεία οργισμένων 
αντιδράσεων, αλλά και παράπονα για 
την υποστελέχωση της Αστυνομίας 
Ζώων και την καθυστέρηση στη 
διερεύνηση των υποθέσεων. Πολίτες 
που έτυχαν της ίδιας αντιμετώπι-
σης από την Αστυνομία για τα Ζώα, 
προχώρησαν με τη σειρά τους σε 
νέες καταγγελίες. Μια περίπτωση 

αφορούσε σε δηλητηρίαση γάτου 
χωρίς να απαντά στις κλήσεις το 
Τμήμα, ενώ σε άλλη περίπτωση 
πάλι υπήρχαν αναπάντητες κλή-
σεις και ο καταγγέλλων πήγε στο 
Τμήμα για να δείξει ένα βίντεο με 
κακοποίηση ζώου, το οποίο όμως 
δεν θεωρήθηκε απολύτως αξιόπιστο.  

Τι απαντά η Αστυνοµία 
για τα Ζώα 

Κληθείς να σχολιάσει τα παρά-
πονα των πολιτών για ολιγωρία της 
Αστυνομίας σε κάποιες υποθέσεις, 
ότι ενώ, για παράδειγμα,  έκαναν 
ένα παράπονο δεν είδαν να γίνε-
ται κάτι ή δεν έμαθαν αν η υπόθε-
ση οδηγήθηκε στο δικαστήριο, ο 

Επικεφαλής της Αστυνομίας για τα 
Ζώα, Βύρωνας Βύρωνος, απαντά 
στη «Σ» ότι οι πολίτες μπορούν να 
επικοινωνούν με την Αστυνομία των 
Ζώων ώστε να ενημερωθούν για την 
πορεία της καταγγελίας τους. «Εμείς 
ως Αστυνομία είμαστε στη διάθεση 
του κάθε πολίτη να διερευνήσουμε 
οποιαδήποτε καταγγελία εμπίπτει 
στις αρμοδιότητές μας αλλά και να 
ενημερώσουμε και για την έκβαση 
κάποιας υπόθεσης. Αν οποιοσδήποτε 
επιθυμεί, μπορεί να επικοινωνήσει 
είτε με την Αστυνομία για τα Ζώα 
σε κάθε επαρχία είτε με το Γραφείο 
Πρόληψης Εγκλήματος στο Αρχηγείο 
Αστυνομίας και να του δώσουμε 
την πληροφόρηση που χρειάζεται».

Όπως αναφέρει, σήμερα στην 
Επαρχία Λευκωσίας είναι τοπο-
θετημένα τρία μέλη, στην Επαρχία 
Λεμεσού τέσσερα, στην Επαρχία 
Λάρνακας ένα μέλος, ενώ στις Επαρ-
χίες Μόρφου και Αμμοχώστου από 
δύο μέλη. «Αμέσως μετά την τοπο-
θέτησή τους τα μέλη της Αστυνομίας 
για τα Ζώα  έτυχαν εκπαίδευσης σε 
θέματα διερεύνησης υποθέσεων 
κακομεταχείρισης και κακοποίησης 
ζώων, ώστε να ανταποκρίνονται με 
επάρκεια και αποτελεσματικότητα 
στα καθήκοντά τους».

Ο κ. Βύρωνος διαβεβαιώνει ότι 
τα μέλη της Αστυνομίας των Ζώων 
εργάζονται άοκνα για διερεύνηση 
όλων των παραπόνων που λαμβάνουν 
από τους πολίτες. «Υπάρχουν όμως 
και υποθέσεις που κατά τη διεξαγωγή 
της έρευνας υπάρχει έλλειψη μαρ-
τυρίας που να στοιχειοθετεί κάποιο 
αδίκημα, οπότε αυτό δεν μας επιτρέπει 

να προχωρήσουμε και οι υποθέσεις 
δεν μπορούν να οδηγηθούν ενώπιον 
της ∆ικαιοσύνης και να ασκηθούν 
ποινικές διώξεις. Επίσης υπάρχουν 
πολλές περιπτώσεις που μπορεί η 
καταγγελία να γίνει στην Αστυνο-
μία αλλά η συγκεκριμένη υπόθεση 
να μην εμπίπτει στις αρμοδιότητες 
της Αστυνομίας για τα Ζώα και σε 
τέτοια περίπτωση θα ενημερώσει 
την αρμόδια υπηρεσία, που είναι 
συνήθως είτε το Κτηνιατρείο ή τα 

∆ημαρχεία ή τα Κοινοτικά Συμβού-
λια ή την Υπηρεσία Θήρας. Οπότε 
αντιλαμβάνεστε ότι για το θέμα της 
ευημερίας των ζώων εκτός από την 
Αστυνομία εμπλέκονται και άλλες 
Υπηρεσίες, με τις οποίες υπάρχει 
συνεργασία και για να πετύχουμε 
το έργο μας χρειάζεται συλλογική 
δουλειά από μέρους όλων των 
εμπλεκόμενων υπηρεσιών. Η κάθε 
υπηρεσία έχει ξεχωριστό κομμάτι 
και ρόλο να διαδραματίσει. Να σας 
αναφέρω επίσης ότι υπάρχει στενή 
συνεργασία με ΜΚΟ και Φιλοζωικές 
Οργανώσεις, με τις οποίες γίνεται 
ανταλλαγή τόσο πληροφοριών, γνώ-
σεων αλλά και για οτιδήποτε άλλο 
προκύψει».

∆ιπλασιάστηκαν 
οι ποινικές υποθέσεις

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Αστυνομίας για τα Ζώα, πριν 
από τη σύστασή της για το έτος 
2020 διερευνήθηκαν συνολικά 31 
ποινικές υποθέσεις όσον αφορά 
την ευημερία των ζώων. Ωστόσο, 
από το 2021 μέχρι και το πρώτο 
εξάμηνο του περσινού έτους έχουν 
αυξηθεί οι ποινικές υποθέσεις, οι 
οποίες έχουν διερευνηθεί. Συγκε-
κριμένα, το 2021 διερευνήθηκαν 
72 ποινικές υποθέσεις, το 2022 
διερευνήθηκαν 68 υποθέσεις και 
από 1η Ιανουαρίου 2023 έως 30 
Ιουνίου 2023 διερευνήθηκαν 35 
ποινικές υποθέσεις παγκυπρίως.  

Σημειώνεται ότι, πέραν των 
ποινικών υποθέσεων, τα μέλη 
της Αστυνομίας για τα Ζώα επι-
λήφθηκαν και επιλαμβάνονται 
εκατοντάδων  παραπόνων, για τα 
οποία είτε γίνεται συμμόρφωση 
σύμφωνα με τον νόμο είτε υπάρχει 
εξώδικη ρύθμιση ή πολλές φορές 
τα παράπονα είναι ανυπόστατα. Από 
τους πιο πάνω αριθμούς φαίνεται 
ξεκάθαρα ότι, με τη σύσταση της 
Αστυνομίας για τα ζώα, υπάρχει 
καλύτερη ανταπόκριση στα διά-
φορα περιστατικά και ευαισθησία 
για το θέμα, προστίθεται. 

Ερωτηθείς ο κ. Βύρωνος για το 
αν υπάρχει προφίλ των δραστών 
και θυμάτων, απαντά ότι «όσον 
αφορά τους δράστες, δυστυχώς 
μέχρι στιγμής δεν έχει δημιουρ-
γηθεί βάση δεδομένων με τέτοια 
στοιχεία, τώρα όσον αφορά τα ζώα 
στην πλειοψηφία τους είναι σκύλοι 
και γάτοι. Κλείνοντας, να τονίσω 
ότι το θέμα της κακοποίησης των 
ζώων είναι ένα κοινωνικό ζήτημα, 
που μας αφορά όλους ως κοινωνία. 
Οφείλουμε να αποκτήσουμε φιλο-
ζωική κουλτούρα και νοοτροπία 
εκπαιδεύοντας και διαπαιδαγω-
γώντας αρχικά τους νέους μας. 
Ως Αστυνομία προβαίνουμε κατά 
καιρούς σε ενημερωτικές εκστρα-
τείες μέσω των ΜΜΕ, των Μέσων 
κοινωνικής δικτύωσης, με διαλέξεις 
σε σχολεία αλλά και σε οργανω-
μένα σύνολα, ώστε να υπάρχει 
μεγαλύτερη ευαισθητοποίηση 
για το θέμα», καταλήγει. 

Σκύλοι και γάτες 
είναι η πλειοψηφία 
των ζώων που κα-

κοποιούνται στην 
Κύπρο

Πρόθυµη η Αστυνο-
µία να ενηµερώνει 
τους καταγγέλλο-

ντες για την πορεία 
των υποθέσεων   

∆υσεύρετη η Αστυνοµία Zώων:

Μόλις τρεις 
αστυνοµικοί σε 
όλη τη Λευκωσία
Η υποστελέχωση των Τµηµάτων παγκυπρίως δυσκολεύει όσους 
προσπαθούν να καταγγείλουν την κακοποίηση του ζώου τους 

ΧΑΡΙΣ ΒΩΒΟΥ
vovouc@sigmalive.
com

Ακτινογραφία του πυρο-
βοληµένου γάτου.

Το σφαιρίδιο που 
αφαιρέθηκε από 

τον γάτο.
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Η
Ελληνική Εταιρεία 
Διεθνούς Δικαί-
ου και Διεθνών 
Σχέσεων, το Πο-
λιτιστικό Ίδρυμα 
Ιεράς Μονής 
Κύκκου και ο 

εκδοτικός οίκος «Ι. Σιδέρης» συν-
διοργανώνουν τιμητική εκδήλωση 
στη μνήμη του ομότιμου Καθηγη-
τή του Παντείου Πανεπιστημίου, 
Χριστόδουλου Κ. Γιαλλουρίδη, με 
αφορμή την συμπλήρωση ενός 
έτους μετά την απώλεια του κο-
ρυφαίου διεθνολόγου. 

Η εκδήλωση θα πραγματοποι-
ηθεί την Τετάρτη, 17 Ιανουαρίου 
2024 και ώρα 19:00,  στην Αίθουσα 
Τελετών του Πολιτιστικού Ιδρύ-
ματος Ιεράς Μονής Κύκκου «Αρ-
χάγγελος». Στο πλαίσιο διεξαγωγής 
της εκδήλωσης θα παρουσιαστεί 
ο αφιερωματικός τόμος «Διεθνής 
Πολιτική & Διεθνείς Θεσμοί σε έναν 
κόσμο που αλλάζει» του εκδοτικού 
οίκου «Ι. Σιδέρης». Θα ακολουθήσει 
συζήτηση με θέμα: «Το κυπριακό 
πρόβλημα στο πλαίσιο των σύγ-
χρονων διεθνών εξελίξεων», με 
τη συμμετοχή πανεπιστημιακών 
καθηγητών: Στέλιος Περράκης, 
Γρηγόρης Τσάλτας, Μάριος Ευ-
ρυβιάδης και Ανδρέας Θεοφάνους. 
Συντονιστής: Σάββας Ιακωβίδης.

Έκδοση 
αφιερωματικού τόμου

Αποτίνοντας ελάχιστο φόρο τι-
μής στον επιστήμονα, ακαδημαϊκό 
δάσκαλο, διεθνολόγο, συνάδελφο, 
για τη μακρόχρονη και μεγάλη προ-
σφορά του στον χώρο της επιστήμης 
των Διεθνών Σχέσεων, ο εκδοτι-
κός οίκος «Ι. Σιδέρης» εξέδωσε 
συλλογικό τόμο στη μνήμη του. 
Ο αφιερωματικός τόμος «Διεθνής 
Πολιτική και Διεθνείς Θεσμοί σε 
έναν κόσμο που αλλάζει», η έκδοση 
ενός Liber Amicorum, αποτελεί 

και δείγμα εκτίμησης και αγάπης 
εκ μέρους των συναδέλφων του  
Χριστόδουλου Κ. Γιαλλουρίδη, που 
συμμετέχουν με κείμενά τους. Η 
έκδοση περιλαμβάνει 24 συμμε-
τοχές με πρωτότυπες συνεισφορές 
και συνθέσεις που συμβάλλουν 
στον επιστημονικό / διεπιστη-
μονικό διάλογο και άπτονται 
επίκαιρων ή διαχρονικών διε-
θνών και εθνικών θεμάτων, με 
έμφαση στις διεθνείς σχέσεις, 
στα ελληνο-τουρκικά και στο 
Κυπριακό.

Βιογραφικό
Ο Χριστόδουλος Κ. Γιαλλου-

ρίδης γεννήθηκε στη Μόρφου 
το 1949. Σπούδασε Νομικά στο 
Εθνικό και Καποδιστριακό Πα-
νεπιστήμιο Αθηνών. Πραγματο-
ποίησε μεταπτυχιακές σπουδές 
στα πανεπιστήμια του Tübingen, 

του Freiburg και του Bochum 
της Ομοσπονδιακής Γερμανίας. 
Ειδικεύθηκε στους κλάδους της 
Κοινωνιολογίας, της Πολιτικής 
Επιστήμης, των Διεθνών Σχέσεων 

και του Διεθνούς Δικαίου.
Το 1980 αναγορεύθηκε διδά-

κτορας της Σχολής Κοινωνικών 
Επιστημών του Πανεπιστημίου του 
Bochum με τη διάκριση Magna 
cum Laude. Από το 1986 και για 
τρεις και πλέον δεκαετίες ανήκε στο 
διδακτικό προσωπικό του Παντείου 
Πανεπιστημίου, εκλεγόμενος σε 
όλες τις πανεπιστημιακές βαθμίδες 
μέχρι και αυτή του πρωτοβάθμιου 
καθηγητή, ενώ διετέλεσε ο πρώτος 
Κοσμήτορας της Σχολής Διεθνών 
Σπουδών, Επικοινωνίας και Πο-
λιτισμού.

Δίδαξε διεθνή πολιτική, δι-
αχείριση κρίσεων, εξωτερική 
πολιτική και ΜΜΕ, ελληνοτουρ-
κικές σχέσεις και πολιτιστική 
διπλωματία. Συνεργάστηκε 
ως επισκέπτης καθηγητής με 
το «Ινστιτούτο Έρευνας για τη 
Σύγκρουση και την Ειρήνη» του 

Πανεπιστημίου του Αμβούργου, 
καθώς και με το Πανεπιστήμιο του 
Freiburg. Υπήρξε ιδρυτικό μέλος 
της Ελληνικής Εταιρείας Διεθνούς 
Δικαίου και Διεθνών Σχέσεων, του 
Ινστιτούτου Διεθνών Σχέσεων του 
Παντείου Πανεπιστημίου και του 
Κυπριακού Κέντρου Μελετών. 

Διετέλεσε σύμβουλος των 
Υπουργών Αμύνης και Δημοσίας 
Τάξεως της Ελληνικής Κυβέρνησης 
(1994 - 1996). Στο ίδιο πλαίσιο 
υπήρξε μέλος του Επιστημονι-
κού Συμβουλίου εκπόνησης του 
Δόγματος του Ενιαίου Αμυντικού 
Χώρου Ελλάδας – Κύπρου. Δίδαξε 
στις ανώτατες σχολές όλων των 
κλάδων των Ενόπλων Δυνάμεων 
για πάνω από δυο δεκαετίες. 

Διετέλεσε πρόεδρος του Επι-
στημονικού Συμβουλίου του Ιν-
στιτούτου Αμυντικών Αναλύσεων 
του Υπουργείου Εθνικής Άμυνας, 
διευθυντής του Ευρωπαϊκού Πο-
λιτιστικού Κέντρου Δελφών και 
πρόεδρος του Ελληνικού Ιδρύματος 
Πολιτισμού. 

Συγγραφικό έργο
- Διεθνής πολιτική θεωρία και 

πράξη: Κύπρος, τη υστάτη ώρα
- Το Κυπριακό και το Διεθνές 

Σύστημα, 1945-1974: Αναζητώντας 
θέση στον κόσμο

- Κοπεγχάγη 2009: Ο μακρύς 
δρόμος προς την Ευρώπη

- Μετακεμαλισμός
- Ο Κωνσταντίνος Καραμαν-

λής στον εικοστό αιώνα: Διεθνές 
επιστημονικό συνέδριο: Ζάππειο 
Μέγαρο, 5-9 Ιουνίου 2007

- Κύπρος: Από την αρχαιότητα 
έως σήμερα

- ΧΙΙΙ Διεθνής συνάντηση αρ-
χαίου δράματος 2007: Η γυναί-
κα στο αρχαίο δράμα: Πρακτικά 
συμποσίου

- Η Τουρκία στον 21ον αιώνα: Ο 
μακρύς δρόμος προς την Ευρώπη. 

Τιμητική εκδήλωση στη μνήμη του ομότιμου
Καθηγητή Χριστόδουλου Κ. Γιαλλουρίδη
Και συζήτηση με Πανεπιστημιακούς για το Κυπριακό

Μετά την επιτυχία της 
μνημειακής επετειακής 
έκθεσης Μικρά Ασία: 

Λάμψη – Καταστροφή – Ξεριζωμός 
– Δημιουργία, συνδιοργανωμένη 
από το Μουσείο Μπενάκη και το 
Κέντρο Μικρασιατικών Σπουδών 
στην Αθήνα (Μουσείο Μπενάκη/
Πειραιώς 138), η Λεβέντειος Πι-
νακοθήκη συνδιοργανώνει και 
φιλοξενεί στην Κύπρο μέρος αυτής 
της έκθεσης, που αναδεικνύει τον 
πολιτισμό και ξεδιπλώνει το χρο-
νικό του Eλληνισμού της Μικράς 

Ασίας. Η έκθεση έχει εμπλουτιστεί 
με κειμήλια και μαρτυρίες από 
τους πρόσφυγες που εγκαταστά-
θηκαν και ξεκίνησαν μια νέα ζωή 
στην Κύπρο. Περισσότερα από 
500 εκθέματα και φωτογραφίες 
αφηγούνται και ζωντανεύουν την 
ακμή του Eλληνισμού πριν από 
τους διωγμούς, τη δραματική πε-
ρίοδο 1919-1923, καθώς και την 
εγκατάσταση και την ενσωμάτω-
ση των προσφύγων στην Κύπρο. 
Η έκθεση περιλαμβάνει ποικιλία 
τεκμηρίων: εικόνες, εκκλησια-

στικά και προσωπικά κειμήλια, 
ενδυμασίες, κοσμήματα, χειρο-
τεχνήματα, χάρτες, φωτογραφίες, 
αρχειακό και κινηματογραφικό 
υλικό, εφημερίδες, επιστολές, κάρ-
τες, έγγραφα. Την αφήγηση του 
χρονικού από τη Μικρασία στην 
Κύπρο συμπληρώνουν, οπτικοα-
κουστικό υλικό και αποσπάσματα 
από προσωπικές μαρτυρίες και 
μνήμες, ζωντανεύοντας έτσι το 
πλούσιο εικονογραφικό υλικό 
και τα «σιωπηλά» αντικείμενα. 
Η έκθεση φιλοξενείται στην Αί-

θουσα Προσωρινών Εκθέσεων 
στο ισόγειο της Λεβεντείου Πινα-
κοθήκης. Διάρκεια έκθεσης: 18 
Νοεμβρίου 2023 - 3 Μαρτίου 
2024. Υποστηρικτής:

Πολιτιστικό Ίδρυμα Τράπεζας 
Κύπρου, Τράπεζα Κύπρου. Μό-
νιμος χορηγός αερομεταφορών: 
Aegean. Χορηγός επικοινωνίας: 
Εφημερίδα «Η Σημερινή». Με τη 
στήριξη του Συνδέσμου Φίλων Λε-
βέντειου Δημοτικού Μουσείου και 
Λεβεντείου Πινακοθήκης και του 
Δήμου Λευκωσίας.

Έκθεση: Από τη Μικρά Ασία στην Κύπρο: Λάμψη – Καταστροφή – Ξεριζωμός – Δημιουργία



Υ
πάρχει τελικά ζήτημα 
με τις συντάξεις και 
το Ταμείο Κοινωνι-
κών Ασφαλίσεων; 
Σύμφωνα με την 
τελευταία αναλο-
γιστική μελέτη, 

το Ταμείο παραμένει βιώσιμο 
μέχρι το 2080 και μέχρι τότε δεν 
προκύπτει ανάγκη για αύξηση των 
συνεισφορών. Ωστόσο, η συνεχιζό-
μενη αύξηση του χρέους της Κυ-
βέρνησης προς το Ταμείο, το οποίο 
ξεπέρασε τα 10 δις ευρώ, είναι από 
μόνο του ένα γεγονός που χτυπά 
καμπανάκι. Αυτό άλλωστε έθιξε και 
προ ημερών το ∆ημοσιονομικό 
Συμβούλιο, με τον Πρόεδρό του, 
Μιχάλη Περσιάνη, να τονίζει ότι, 
σε βάθος χρόνου, προκαλεί ανη-
συχία η διαχείριση του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων με το 
χρέος της Κυβέρνησης να έχει 
ξεπεράσει τα 10 δις.

Ειδικότερα αναφερόμενος στο 
συγκεκριμένο ζήτημα, ο κ. Περσι-
άνης σημείωσε ότι «δεν χρειάζεται 
επίλυση τώρα, αλλά χρειάζονται 
αποφάσεις όσο το δυνατόν πιο γρή-
γορα», υπενθυμίζοντας προηγού-
μενές του αναφορές ότι «όσο πιο 
αργά ληφθούν αποφάσεις, τόσο πιο 
επώδυνες θα είναι». Ο Πρόεδρος του 
∆ημοσιονομικού Συμβουλίου ση-
μείωσε ότι το θέμα του ΤΚΑ αποτελεί 
μια διαχρονική πρακτική και δεν 
είναι κάτι καινούργιο. Εξηγώντας τη 
διαφωνία του με αυτήν την πρακτική 
της χρήσης του αποθεματικού του 
ΤΚΑ, ο κ. Περσιάνης σημείωσε ότι 
αυτή «δημιουργεί στρεβλά κίνητρα 
και στερεί από το ΤΚΑ να προχωρεί 
σε δικές του επενδύσεις».

Φθηνός δανεισµός
Κληθείς από τη «Σημερινή» να 

σχολιάσει το συγκεκριμένο θέμα, ο 
οικονομολόγος Γιάννης Τελώνης 
ανέφερε ότι πρόκειται όντως για μια 
πρακτική που ακολουθούν διαχρο-
νικά οι κυβερνήσεις στη χώρα μας 
και αυτό γιατί έχουν την ευκαιρία 
να δανείζονται πολύ φθηνά χωρίς 
να έχουν την υποχρέωση να καλύ-
ψουν άμεσα το χρέος. Όπως είπε, 
χάσαμε μια πολύ καλή ευκαιρία να 
καλύψουμε ένα σημαντικό κομμάτι 
του χρέους με τα χαμηλά έως μη-
δενικά επιτόκια που επικρατούσαν 

για μεγάλο χρονικό διάστημα. Θα 
μπορούσε η Κυβέρνηση να δανειστεί 
φθηνά και να καλύψει ένα μεγάλο 
μέρος του χρέους της. Πλέον, όταν 
θα κληθεί να αποπληρώσει μέρος 
του χρέους της, ή να αναχρηματοδο-
τήσει τον δανεισμό της, θα το κάνει 
με υψηλότερο κόστος, είπε.

Καµπανάκι για το µέλλον
Την ίδια ώρα ο κ. Τελώνης χτυπά 

καμπανάκι, τονίζοντας ότι σε κα-
μιά περίπτωση δεν θα πρέπει να 
αφήσουμε το κυβερνητικό χρέος να 
ξεφύγει. Το πρόβλημα όσο πάει και 
διογκώνεται, επομένως αυξάνεται 
ο κίνδυνος να σκάσει στις επόμενες 
γενιές, σημείωσε. Το παράδειγμα 
της Γαλλίας, σημείωσε, είναι χα-
ρακτηριστικό, καθώς η χώρα κα-
λείται τώρα να βρει άμεσα λύσεις 
για το συνταξιοδοτικό της. «Πρέπει 
να διασφαλίσουμε την ευρωστία 
του Ταμείου σε μακροπρόθεσμο 
ορίζοντα και να μην μεταφέρουμε 
τις υποχρεώσεις στο μέλλον», συ-
μπλήρωσε και προειδοποίησε: «Στο 
απευκταίο σενάριο που το κράτος 
καταστεί αφερέγγυο και δεν μπο-

ρεί δηλαδή να χρηματοδοτήσει τον 
εαυτό του, τότε το χρέος των 10 δις 
θα καταστεί μη εξυπηρετούμενο. 
Επομένως, τώρα που υπάρχει δυ-
νατότητα και μπορεί η Κυβέρνηση, 
καλό θα ήταν σταδιακά να αρχίσει να 
ξεπληρώνει το χρέος της», ανέφερε.

Ελεγχόµενη η κατάσταση
∆ιαφορετική είναι η προσέγγιση 

στο θέμα τού ΓΓ της ΣΕΚ, Ανδρέα 
Μάτσα,  ο οποίος θεωρεί ότι η κατά-
σταση με το ΤΚΑ είναι ελεγχόμενη 
και δεν υπάρχει λόγος ανησυχίας. 
Όπως είπε, σύμφωνα με τις αναλο-
γιστικές μελέτες, το Ταμείο παρα-
μένει βιώσιμο μέχρι το 2080 και 

δεν τίθεται κανένα θέμα μέχρι τότε 
για την αύξηση των συνεισφορών 
εξαιτίας του αποθεματικού που 
υπάρχει. Αυτό, βέβαια, δεν αναιρεί 
την ανάγκη μεταρρύθμισης του 
συνταξιοδοτικού, συμπλήρωσε ο κ. 
Μάτσας, ώστε να καταστεί και πιο 
αποδοτική η επενδυτική πολιτική 
του Ταμείου, όπως είπε.

Αύξηση εισφορών
Αναφορικά με την προ ημερών 

ανακοίνωση των Υπηρεσιών Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων για αύξηση 
των εισφορών στις συντάξεις, ο κ. 
Μάτσας τόνισε ότι πρόκειται για 
μια θεσμοθετημένη πρακτική, που 
γίνεται ανά πενταετία. Όπως είπε, 
η ρύθμιση αυτή έγινε επί Τρόικας 
και προνοεί αύξηση των εισφορών 
κάθε πέντε χρόνια μέχρι το 2039. 
Η αύξηση αφορά τόσο την πλευρά 
του εργοδοτουμένου όσο και του 
εργοδότη, αλλά και του κράτους 
και δεδομένου ότι πρόκειται για το 
ΤΚΑ, ισχύει τόσο για τον ιδιωτικό 
όσο και για τον δημόσιο τομέα. 
Η ρύθμιση αυτή, σημείωσε ο κ. 
Μάτσας,  λαμβάνεται υπόψη στις 

αναλογιστικές μελέτες που γίνονται 
για τη βιωσιμότητα του ΤΚΑ.

Ανελαστικές δαπάνες
Πάντως, πέραν των πιο πάνω, 

αξίζει  να σημειωθεί η ειδική ανα-
φορά τόσο του Μιχάλη Περσιάνη 
όσο και του Γιάννη Τελώνη σε έναν 
παράγοντα που επηρεάζει τα δη-
μοσιονομικά του κράτους και δεν 
είναι άλλος από τις ανελαστικές δα-
πάνες. Και όταν λέμε ανελαστικές 
δαπάνες του κράτους εννοούμε 
κυρίως το κρατικό μισθολόγιο. Ο 
παράγοντας αυτός σε συνδυασμό 
με το χρέος της Κυβέρνησης στο 
ΤΚΑ δημιουργούν αυξανόμενες 
ανησυχίες για τη μελλοντική έκβαση 
των υποχρεώσεων της Κυβέρνησης. 

Χαρακτηριστικά, ο κ. Περσιά-
νης επανέλαβε την ανησυχία του 
για την αύξηση των ανελαστικών 
δαπανών του κράτους, λέγοντας 
πως αυτές «κυρίως στερούν από 
την εκάστοτε κυβέρνηση τον δη-
μοσιονομικό  χώρο να ασκήσει 
πολιτική», την ώρα που «μπαί-
νουμε σε μια χρονιά μεγάλης 
αβεβαιότητας και οι εξελίξεις θα 
είναι κυρίως εξωγενείς». Από την 
πλευρά του, ο κ. Τελώνης σημεί-
ωσε ότι είναι ιδιαίτερα δύσκολο 
να μειωθεί το κρατικό μισθολόγιο 
και, ως εκ τούτου, θα πρέπει να 
επικεντρωθούμε στην αύξηση της 
παραγωγικότητας του δημόσιου 
τομέα. Καταλήγοντας,  πάντως, 
ο κ. Τελώνης θέλησε να επιση-
μάνει ότι δεν είναι όλα ζοφερά, 
επισημαίνοντας ότι η οικονομία 
μας επέδειξε αρκετές αντοχές και 
συνεχίζει την πορεία ανάπτυξης, 
τονίζοντας για μια ακόμη φορά την 
ανάγκη πλήρους αξιοποίησης των 
χρημάτων από το Ταμείο Ανάκαμ-
ψης και Ανθεκτικότητας. 
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ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟ∆ΗΜΟΥ

«Όσο πιο αργά λη-
φθούν αποφάσεις, 
τόσο πιο επώδυνες 
θα είναι»,  ανέφε-
ρε ο πρόεδρος του 

∆ηµοσιονοµικού 
Συµβουλίου

Προσοχή: Να µη σκάσει 
η φούσκα των 10 δις 
του ΤΚΑ στις επόµενες γενιές
Το χρέος της Κυβέρνησης στο Ταµείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει 
ξεπεράσει τα 10 δις και όσο αυτό δεν καλύπτεται, έστω και σταδιακά, 
το πρόβληµα διογκώνεται, µε αποτέλεσµα να αυξάνεται ο κίνδυνος 
η φούσκα να σκάσει στις επόµενες γενιές
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Σύμφωνα με την αρχή «ο ρυπαίνων πληρώ-
νει», το ETS ορίζει μία τιμή στις εκπομπές διο-
ξειδίου του άνθρακα (CO2) από την παραγωγή 

ηλεκτρικής ενέργειας, τις βιομηχανίες που 
είναι υψηλοί χρήστες ηλεκτρικής ενέργειας, 
καθώς και τις αερομεταφορές στην Ευρώπη

Γ
ια περισσότερο από 
μία δεκαετία, η ΕΕ 
εργάζεται για να μει-
ώσει τις εκπομπές 
αερίων του θερμο-
κηπίου (GHG) με τη 
βοήθεια του πρώτου, 

μεγαλύτερου και μακροβιότερου 
διεθνούς συστήματος εμπορίας 
δικαιωμάτων εκπομπής ρύπων 
στον κόσμο. Το Σύστημα Εμπο-
ρίας Εκπομπών (ETS) είναι ένα 
εργαλείο που αναπτύχθηκε για 
τον περιορισμό της ρύπανσης,  
το οποίο υποχρεώνει τους ρυπαί-
νοντες να μειώσουν τις εκπομπές 
τους, δημιουργώντας παράλληλα 
οικονομικά κίνητρα. Σύμφωνα με 
την αρχή «ο ρυπαίνων πληρώνει», 
το ETS ορίζει μία τιμή στις εκπομπές 
διοξειδίου του άνθρακα (CO2) από 
την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, 
τις βιομηχανίες (π.χ. τσιμέντου και 
σιδήρου) που είναι υψηλοί χρήστες 
ηλεκτρικής ενέργειας, καθώς και 
τις αερομεταφορές στην Ευρώπη. 
Βιομηχανίες οι οποίες στο σύνολό 
τους ευθύνονται για περίπου το 40% 
των συνολικών εκπομπών της ΕΕ. 

Κάθε χρόνο, ένας σταθερός 
αριθμός δικαιωμάτων, που είναι 
το νόμισμα της αγοράς εκπομπών 
CO2, εκδίδεται από τo ETS και οι 
εταιρείες που συμμετέχουν, οφεί-
λουν να διαθέτουν αρκετά δικαι-
ώματα ούτως ώστε να καλύψουν 
τις εκπομπές τους, διαφορετικά 
βρίσκονται αντιμέτωπες με την επι-
βολή προστίμων. Εάν μία εταιρεία 
δεν έχει αρκετά δικαιώματα, τότε 
έχει τη δυνατότητα να αγοράσει 
επιπλέον δικαιώματα από άλλο 
συμμετέχοντα, ενώ σε περίπτωση 
που μία εταιρεία δεν κάνει χρήση 

όλων της των δικαιωμάτων, τότε τις 
επιτρέπεται να τα πωλήσει σε άλλο 
συμμετέχοντα. Το ανώτατο όριο που 
τίθεται από την ΕΕ ορίζει τον μέγιστο 
όγκο εκπομπών που μπορούν να 
εκπέμψουν οι συμμετέχοντες κατά 
τη διάρκεια μίας φάσης συναλλα-

γών και αντιστοιχεί στον αριθμό των 
δικαιωμάτων που εκδίδονται για 
τη συγκεκριμένη χρονική περίοδο. 
Ακόμα, το ανώτατο όριο μειώνεται 
ετησίως για να διασφαλιστεί ότι οι 
εκπομπές μειώνονται με την πάροδο 
του χρόνου, δημιουργώντας βεβαι-
ότητα σχετικά με την αναμενόμενη 
έλλειψη δικαιωμάτων. 

Το ETS, το οποίο ξεκίνησε το 
2005, λειτουργεί τώρα στην τέταρτη 
εμπορική του φάση (2021-2030) και 
καλύπτει περίπου το 36% των εκπο-
μπών της ΕΕ, συμπεριλαμβανομέ-
νων  της Ισλανδίας, του Λιχτενστάιν 
και της Νορβηγίας. Ο πλειστηρια-
σμός μέσω του European Energy 
Exchange AG (EEX) είναι η κύρια 
μέθοδος κατανομής δικαιωμάτων 
στο ETS, αντιπροσωπεύοντας έως 
και 57% του ανώτατου ορίου. Ο κα-
νονισμός για τους πλειστηριασμούς 
ορίζει κανόνες που διασφαλίζουν 
ότι οι πλειστηριασμοί διεξάγονται με 

ανοικτό, διαφανή, εναρμονισμένο 
και αμερόληπτο τρόπο. Καθορίζει 
το χρονοδιάγραμμα, τη διαχείριση 
και άλλες πτυχές της δημοπρασίας 
δικαιωμάτων εκπομπών. Από τη 
μέρα λειτουργίας του, το ETS συ-
νέβαλε στη μείωση των εκπομπών 
από σταθμούς ηλεκτροπαραγωγής 
και βιομηχανίας κατά 37,3%, ενώ 
δημιούργησε έσοδα από δημοπρα-
σίες άνω των 152 δισεκατομμυρί-
ων ευρώ, για διανομή στα κράτη 
μέλη. Σε συντριπτική πλειοψηφία, τα 
κράτη μέλη χρησιμοποίησαν αυτά 
τα έσοδα για να χρηματοδοτήσουν 
επενδύσεις στον ενεργειακό μετα-
σχηματισμό και την απαλλαγή από 
τις εκπομπές άνθρακα, καθώς και 
κοινωνικά μέτρα για τη στήριξη της 
πράσινης μετάβασης.

Προκειμένου να επιτευχθεί ο 
στόχος της κλιματικής ουδετερότητας 
μέχρι το 2050, η ΕΕ έχει δεσμευτεί 
να μειώσει τις εκπομπές GHG έως 

το 2030 σε τουλάχιστον 55% κάτω 
από τα επίπεδα του 1990. Ως επα-
κόλουθο, το 2023 το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο και τα κράτη μέλη 
στο Συμβούλιο της ΕΕ ενέκριναν 
το «Fit for 55», μια δέσμη νομοθε-
τικών προτάσεων που σχετίζονται 
με το κλίμα, οι περισσότερες από 
τις οποίες θα τεθούν σε ισχύ από 
το 2024 και εντεύθεν. Σε αυτές πε-
ριλαμβάνεται και η μεταρρύθμιση 
του ETS. Το πεδίο της εμπορίας 
εκπομπών πλέον έχει επεκταθεί στις 
θαλάσσιες μεταφορές στο πλαίσιο 
του υφιστάμενου ETS, ενώ από το 
2027 μέσω της δημιουργίας του 
νέου συστήματος εμπορίας εκπο-
μπών (ETS 2) θα επεκταθεί και στα 
κτήρια, τις οδικές μεταφορές και 
τη βιομηχανία μικρών εκπομπών.

Από τον Ιανουάριο του 2024, το 
ETS θα καλύπτει τις εκπομπές αερί-
ων θερμοκηπίου από τις θαλάσσιες 
μεταφορές και θα διασφαλίζει ότι 
ο τομέας συμβάλλει στους κλιματι-
κούς στόχους της ΕΕ. Οι θαλάσσιες 
μεταφορές είναι ένας σημαντικός 
παράγοντας εκπομπής CO2, 
υπεύθυνος για περίπου το 3-4% 
των συνολικών εκπομπών CO2 
της ΕΕ, αφού περιλαμβάνει όλες 
τις εκπομπές από τα ταξίδια προς 
και από την ΕΕ. Αρχικά, θα αφορά 
μόνο τις εκπομπές CO2 και από το 
2026 τις εκπομπές CH4 (μεθάνιο) 
και N2O (υποξείδιο του αζώτου), 
εκπομπές οι οποίες υπάγονται στο 
GHG. Στην αναθεωρημένη οδηγία 
θα συμπεριλαμβάνονται το 50% των 
εκπομπών από όλα τα μεγάλα πλοία 
(με χωρητικότητα 5,000 G.T. και 
άνω) που ξεκινούν ή τελειώνουν 
εκτός ΕΕ και το 100% μεταξύ δύο 
λιμένων της ΕΕ, ανεξάρτητα από τη 
σημαία που φέρουν. Αυτό θα δώσει 
περαιτέρω κίνητρα για ενεργειακή 
απόδοση, λύσεις χαμηλών εκπομπών 
άνθρακα και μειώσεις στη διαφορά 
τιμής μεταξύ εναλλακτικών καυσίμων 
και παραδοσιακών καυσίμων για 
τη θάλασσα. Οι υποχρεώσεις του 
ETS για τον ναυτιλιακό τομέα θα 
εισαχθούν σταδιακά όπου κατά τη 
διάρκεια μιας αρχικής σταδιακής 
περιόδου, η ναυτιλία θα είναι υπο-
χρεωμένη να διαθέσει δικαιώματα 
μόνο για ένα μέρος των εκπομπών 
τους όπως ορίζεται παρακάτω:

• 2025: για το 40% των εκπο-
μπών τους που αναφέρθηκαν το 
2024.

• 2026: για το 70% των εκπομπών 
τους που αναφέρθηκαν το 2025.

• 2027 και μετά: για το 100% 
των αναφερόμενων εκπομπών 
τους το 2026 και τα επόμενα έτη.

Εν κατακλείδι, το ETS διασφαλίζει 
ότι οι ρυπαίνοντες πληρώνουν για 
τις εκπομπές GHG αναλογικά με τον 
όγκο και την οικονομικά αποδοτική 
παραγωγή τους. Παράλληλα, ελέγ-
χεται η ρύπανση και αναπτύσσονται 
οικονομικά κίνητρα για τη μείωση 
των εκπομπών αερίων. Με την 
επέκτασή του σε νέες βιομηχανίες, 
συμβάλλει στην περαιτέρω μείωση 
των εκπομπών GHG και δημιουργεί 
επιπλέον έσοδα για τη χρηματοδότηση 
της πράσινης μετάβασης στην ΕΕ.

Η συμβολή του 
ETS στην πράσινη 
μετάβαση της ΕΕ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ, 
Advisor II, Risk Con-
sulting, KPMG Cyprus 

ΖΗΤΟΥΝΤΑΙ

Ζητούνται φροντίστριες/φροντιστές για εργασία 
σε σπίτι του ιδρύματος «ΕΛΙΚΑΣ», 
όπου διαμένουν 5 ενήλικα ΑμΕΑ.

Αποταθείτε πριν τις 18/01/24 με email στο 
anna.artemide@gmail.com

 ή στα τηλ. 357-99463131 ή 357-99956903.

ΣΤΟ ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ
Δικαιοδοσία Επικύρωσης Διαθήκης

Αρ. Αίτ.: 430/2023 
Αναφορικά με τον Πέτρο Ελευθερίου, με αρ. Δ.Τ. 001703, 
κάτοικο Νεαπόλεως 3, Τ.Κ. 6036, Λάρνακα, Αποβιώσαντα  

ΔΗΜΟΣΙΕΥΣΗ

Ειδοποιείστε διά του παρόντος ότι μετά παρέλευσιν (8) ημερών από της δημοσί-
ευσης της παρούσας ειδοποίησης θα χορηγηθούν εις τη Διαχειρίστρια Αναστασία 
Ελευθερίου, από τη Λάρνακα, έγγραφα διαχείρισης μετά της διαθήκης προσηρτη-
μένης, της περιουσίας του ως άνω αναφερόμενου αποβιώσαντος, ο οποίος  απε-
βίωσε την 01/12/2023 και ότι η χορήγηση εγγράφων διαχείρισης δύναται να γίνει, 
εκτός εάν εν τω μεταξύ καταχωρηθεί ένσταση (CAVEAT) σύμφωνα με τον νόμο 
της τοιαύτης χορήγησης. 

Λάρνακα, 14/01/2024
ΣΟΦΙΑ Α. ΚΟΥΜΑ
ΔΙΚΗΓΟΡΟΣ 

Το Σύστημα Εμπορίας Εκπομπών (ETS) είναι ένα 
εργαλείο που αναπτύχθηκε για τον περιορισμό της 
ρύπανσης, το οποίο υποχρεώνει τους ρυπαίνοντες 
να μειώσουν τις εκπομπές τους, δημιουργώντας 

παράλληλα οικονομικά κίνητρα
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Ο
τομέας της 
έρευνας και 
της καινοτο-
μίας ως ιδέα 
α κ ο ύ γ ε τ α ι 
«πιασάρικη» 
για οποια-

δήποτε οικονομία και κοινωνία. 
Συνήθως συνδυάζεται με τις προ-
σπάθειες αλλαγής οικονομικών μο-
ντέλων, ενώ πάντοτε η προώθησή 
της βρίσκεται ψηλά στην ατζέντα 
της Κυβέρνησης και των πολιτι-
κών δυνάμεων. Όμως απαιτείται η 
δημιουργία ενός ολοκληρωμένου 
πλαισίου, το οποίο θα επιτρέπει 
την ανάπτυξη του τομέα και πα-
ραγόντων που πρέπει να δρουν 
συνδυαστικά. 

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι ο 
συγκεκριμένος τομέας και η συ-
νεχής αναβάθμιση προϊόντων και 
υπηρεσιών διατηρούν την αντα-
γωνιστικότητα των οικονομιών και 
αποφέρουν  σημαντικά έσοδα τόσο 
στον ιδιωτικό τομέα, όσο και στα 
κρατικά ταμεία. Επιπλέον, βελ-
τιώνουν την ποιότητα ζωής των 
πολιτών, όπως για παράδειγμα με 
την ανακάλυψη νέων εμβολίων και 
φαρμάκων ή την ψηφιοποίηση των 
υπηρεσιών που προσφέρονται από 
το κράτος και τον ιδιωτικό τομέα 
μέσα από τεχνολογικά αναβαθ-
μισμένες εφαρμογές. 

Ενίσχυση και προώθηση 
δράσεων

Η ενίσχυση του συγκεκριμέ-
νου τομέα, εκτός από τη σημα-
ντική επένδυση που απαιτείται, 
προϋποθέτει και τη δημιουργία 
της ανάλογης κουλτούρας στις 
επιχειρήσεις και στην κοινωνία 
(οι εκθέσεις ιδεών που βλέπουν 
το φως της δημοσιότητας πολλές 
φορές δεν είναι αρκετές). Υπάρχουν 
χώρες, όπως για παράδειγμα το 
Ισραήλ, οι οποίες έχουν καταφέ-
ρει να καταξιωθούν ως πρότυπα 
ερευνητικά κέντρα. Η γειτνίαση με 
τη συγκεκριμένη χώρα θα μπο-
ρούσε να δημιουργήσει συνέργειες 
λαμβάνοντας υπόψη τη δυνατότητα 
προώθησης των προϊόντων και 
υπηρεσιών που ενδεχομένως να 
αναπτυχθούν εντός της Ευρωπα-
ϊκής Ένωσης. 

Η προώθηση τέτοιων δράσεων 
απαιτεί σωστό σχεδιασμό και τη 
δημιουργία των απαραίτητων προ-
ϋποθέσεων, όπως για παράδειγμα 
η παροχή κινήτρων σε εταιρείες 
και άτομα που δραστηριοποιούνται 
στον συγκεκριμένο τομέα, το ισχυρό 
θεσμικό πλαίσιο προστασίας των 
επενδυτών, η δυνατότητα εμπορι-
κής εκμετάλλευσης των προϊόντων 
και των υπηρεσιών που αναπτύσ-
σονται και η ύπαρξη υποδομών. 
Ιδιαίτερα σημαντικός παράγοντας 
είναι η διασύνδεση του ερευνητι-
κού έργου με την εμπορική του 
προώθηση, πώς δηλαδή μια νέα 

ιδέα μπορεί να μετατραπεί σε ένα 
προϊόν ελκυστικό σε πολίτες και 
επιχειρήσεις. 

Επιπλέον, είναι απαραίτητο να 
υπάρχουν οι μηχανισμοί χρημα-
τοδότησης αλλά και εξόδου από 
την επένδυση. Για παράδειγμα, η 
χρηματοδότηση των διαδικασιών 
έρευνας και τεχνολογίας σε άλλες 
χώρες γίνεται είτε από επενδυτές, οι 
οποίοι ευελπιστούν στην εμπορική 
εκμετάλλευση των προϊόντων που 
θα αναπτυχθούν ώστε να πωλήσουν 
τις μετοχές τους με κέρδος, ίσως 
και μέσω ιδιωτικής τοποθέτησης 
με την εισαγωγή των μετοχών της 
εταιρείας σε κάποιο χρηματιστήριο, 
είτε από υφιστάμενες εταιρείες, οι 
οποίες προσπαθούν να εμπλου-
τίσουν και να εκσυγχρονίσουν τα 
προϊόντα τους. 

Υπάρχουν επενδυτικά ταμεία 
που επενδύουν σημαντικά ποσά 
στον τομέα και σε νεοφυείς επιχει-
ρήσεις αντιλαμβανόμενα από τη 
μια το ρίσκο που λαμβάνεται (εφό-
σον δεν είναι όλες οι καινοτόμες 
ιδέες και προϊόντα που μπορούν 
να οδηγήσουν στην εμπορευματο-
ποίησή τους και την κερδοφορία) 
και τα υψηλά περιθώρια κέρδους 
σε περίπτωση επιτυχημένης εκ-
μετάλλευσης. 

Οπότε, σημαντικό ρόλο διαδρα-
ματίζει η παρουσία αναπτυγμένων 

μεθόδων χρηματοδότησης και χρη-
ματαγορών. Σημειώνεται, επιπλέ-
ον, ότι είναι δυνατή η εξεύρεση 
χρηματοδότησης από ευρωπαϊκά 
διαρθρωτικά ταμεία, νοουμένου 
ότι τηρούνται οι προϋποθέσεις 
που θέτει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Η Κύπρος 
Η Κύπρος παρέχει σημαντι-

κά φορολογικά κίνητρα στους 
Οργανισμούς που ασχολούνται 
με τον τομέα της έρευνας και της 
καινοτομίας, ενώ παραχωρείται 
φορολογική έκπτωση επί του 
φορολογητέου εισοδήματος για 
επενδύσεις σε τέτοιους οργανι-
σμούς. 

Σε ό,τι αφορά τα έσοδα από 
τα δικαιώματα πνευματικής ιδι-
οκτησίας (Intellectual Property), 
υπάρχει ειδική πρόνοια στον νόμο, 
σύμφωνα με την οποία το 80% 
των εισοδημάτων απαλλάσσονται 
από τη φορολογία, παρέχοντας επι-
πλέον κίνητρο σε Οργανισμούς να 
χρησιμοποιήσουν την Κύπρο για 
εγγραφή τέτοιων δικαιωμάτων. 

Επιπρόσθετα, παρέχονται συ-
γκεκριμένα φορολογικά κίνητρα 
σε περίπτωση που υψηλόβαθμα 
στελέχη εταιρειών ή και ερευνητές 
αποφασίσουν να εγκατασταθούν 
στην Κύπρο. Παρέχεται, δηλαδή, 
φοροαπαλλαγή 50% από τον φόρο 

εισοδήματος όταν τα συνολικά ετή-
σια εισοδήματά τους ξεπερνούν 
τις 55.000 ευρώ. Έχουμε δει τα 
τελευταία χρόνια εταιρείες που 
ασχολούνται κυρίως με τον τομέα 
της πληροφορικής να προχωρούν 
σε μετεγκατάσταση στο σύνολο ή 
μέρους των δραστηριοτήτων τους 
στην Κύπρο. 

Συνήθως η ανάπτυξη της έρευ-
νας και καινοτομίας προϋποθέτει 
την ύπαρξη ενός σύγχρονου και 
εξειδικευμένου πανεπιστημια-
κού ερευνητικού κέντρου. Στην 
Κύπρο υπάρχουν αναπτυγμένα 
εκπαιδευτικά ιδρύματα, με πλούσια 
ερευνητική δραστηριότητα. 

Ωστόσο, όπως αναφέρθηκε πιο 
πάνω, αυτό που χρειάζεται, ως κάτι 
επιπλέον, είναι η διασύνδεσή της 
με την εμπορική εκμετάλλευση. 
Παρά το γεγονός ότι το Υπουρ-
γείο Παιδείας έχει ανακοινώσει 
τον σχεδιασμό για την προώθηση 
της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, 
θα ήταν καλό να εξεταστεί και ο 
σχεδιασμός που προωθεί και το 
αντίστοιχο Υπουργείο στην Ελλάδα 
εφόσον ο προϊστάμενός του έχει 
μεγάλη εμπειρία στην καινοτομία 
και την ψηφιοποίηση. Οπότε ας 
μην «κλείνουμε τ’ αφτιά μας» και 
να αναλύουμε τις αποφάσεις και τις 
ενέργειες άλλων χωρών και ειδικά 
αυτών που γεωγραφικά βρίσκονται 
κοντά μας, διότι ενδεχομένως να 
είναι «Σειρήνες» βελτίωσης. 

Η ερευνητική δραστηριότητα 
συνδέεται πολλές φορές με την 
τεχνολογία και την πληροφορική, 
κυρίως σε ό,τι αφορά τα λογισμικά 
προγράμματα. Υπάρχουν πολλοί 
άλλοι τομείς στους οποίους γίνονται 
τέτοιες δραστηριότητες. Στην περί-
πτωση της Κύπρου είναι σημαντικό 

να αξιοποιηθούν τα χαρακτηριστικά 
στοιχεία της χώρας και ο τοπικός 
χαρακτήρας. 

Εκτός από τα προγράμματα 
που σχετίζονται με την τεχνολογία, 
θα μπορούσαμε να αναπτύξουμε 
ερευνητικά προγράμματα που αφο-
ρούν στη βοτανολογία, τη γεωργία, 
την ιχθυοκαλλιέργεια, τα δασικά 
προϊόντα και την ενέργεια και το 
φυσικό αέριο, όπως η βιομηχανία 
πετροχημικών προϊόντων. 

Η στήριξη των νεοφυών επιχει-
ρήσεων αποτελεί το πρώτο βήμα 
στη διαμόρφωση μιας κουλτούρας 
που θα προάγει την έρευνα και 
τεχνολογία. Παρουσιάσεις και εκ-
δηλώσεις που αφορούν τέτοιου 
είδους προσπάθειες έχουν αυξηθεί, 
ενώ μεγάλοι Οργανισμοί ενίσχυσαν 
τις προσπάθειες στήριξης τέτοιων 
πρωτοβουλιών. Όμως απαιτούνται 
πολλά ακόμη για να μπορέσουμε 
να πούμε ότι έχουμε αναπτύξει 
ένα οικοσύστημα που προωθεί 
την έρευνα και την καινοτομία. 

Αυτό που απαιτείται είναι η 
εκπόνηση μιας ολοκληρωμένης 
στρατηγικής για την ανάπτυξη του 
τομέα, ώστε να γίνει δυνατή, από 
τη μια η προσέλκυση ξένων επεν-
δυτών και ερευνητών και από την 
άλλη, η αξιοποίηση του εγχώριου 
ανθρώπινου δυναμικού και των 
πρωτοβουλιών. 

Πέρα από αυτό, σε μια χρονιά 
που προδιαγράφεται δύσκολη, με 
τη φυγή κάποιων εταιρειών από 
την Κύπρο και τον τομέα των υπη-
ρεσιών να μπαίνει σε μια δύσκολη 
μεταβατική περίοδο, είναι ιδιαί-
τερα σημαντικό να ενισχύσουμε 
την παραγωγική βάση και να 
στοχεύσουμε σε συνεργασίας 
με συγκεκριμένες χώρες. 

Απαιτείται η δημιουργία ενός ολοκληρωμένου πλαισίου, το οποίο 
θα επιτρέπει την ανάπτυξη του τομέα και παραγόντων που πρέπει 
να δρουν συνδυαστικά 

Ο συγκεκριμένος τομέας και η συνεχής ανα-
βάθμιση προϊόντων και υπηρεσιών διατηρούν 

την ανταγωνιστικότητα των οικονομιών και 
αποφέρουν σημαντικά έσοδα τόσο στον ιδιω-

τικό τομέα, όσο και στα κρατικά ταμεία 

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 

Έρευνα και καινοτομία 
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Τ
ο μέτωπο της Ερυ-
θράς Θάλασσας έχει 
εισέλθει στο επό-
μενο στάδιο - την 
άμεση σύγκρουση 
μεταξύ των Χούθι 
και των ΗΠΑ μαζί 

με τους συμμάχους τους. 
Οι Ηνωμένες Πολιτείες και η 

Βρετανία πραγματοποίησαν ξη-
μερώματα Παρασκευής επιθέσεις 
κατά στόχων που συνδέονται με 
τους Χούθι στην Υεμένη. Η επίθεση 
αποτελεί σημαντική μεγάλη κλι-
μάκωση των εντάσεων στη Μέση 
Ανατολή, που σιγοβράζουν μετά 
την επίθεση της Χαμάς στο Ισραήλ 
στις αρχές Οκτωβρίου. Το Brent 
εκτινάχθηκε έως και 2,5% λόγω 
των φόβων ότι θα υπάρξει μεγα-
λύτερη αναστάτωση στη ναυτιλία 
και ότι η σύγκρουση θα μπορούσε 
να εξελιχθεί σε μια ευρύτερη πε-
ριφερειακή σύρραξη. 

Από τα χτυπήματα 5 άτομα 
έχασαν τη ζωή τους και τουλάχι-
στον 6 τραυματίστηκαν. Είναι η 
πρώτη φορά που εξαπολύονται 
πλήγματα εναντίον της ομάδας, η 
οποία στηρίζεται από το Ιράν και 
παρενοχλούσε τη διεθνή ναυτι-
λία στην Ερυθρά Θάλασσα από 
τα τέλη του περασμένου έτους. 
Ο Υπουργός Ενόπλων ∆υνάμε-
ων της Βρετανίας Τζέιμς Χίππεϊ 
χαρακτήρισε την επίθεση ως μια 
«περιορισμένη πράξη αυτοάμυνας», 
ενώ επεσήμανε ότι τα βρετανικά 
αεροσκάφη ξεκίνησαν επιθέσεις 
από τις Βάσεις Ακρωτηρίου και 
έπληξαν δύο στόχους που συμμε-
τείχαν στην εκτόξευση drones και 
πυραύλων στην Ερυθρά Θάλασσα. 

Ο Πρόεδρος των ΗΠΑ Τζο 
Μπάιντεν ξεκαθάρισε πως οι ΗΠΑ 
δεν θα επιτρέψουν σε εχθρικούς 
παράγοντες να θέτουν σε κίνδυνο 
την ελευθερία ναυσιπλοΐας σε μιαν 
από τις πιο κρίσιμες εμπορικές 
διαδρομές του κόσμου.

∆έκα χώρες συμμετείχαν στις 
επιδρομές, σύμφωνα με κοινή δή-
λωση που δημοσίευσε ο Λευκός 
Οίκος,  από τις κυβερνήσεις της 
Αυστραλίας, του Μπαχρέιν, του 
Καναδά, της ∆ανίας, της Γερμανίας, 
της Ολλανδίας, της Νέας Ζηλανδί-
ας, της ∆ημοκρατίας της Κορέας, 

του Ηνωμένου Βασιλείου και των 
Ηνωμένων Πολιτειών.

Τι όπλα χρησιµοποίησαν 
οι ΗΠΑ και το Ηνωµένο 
Βασίλειο;

Το μεγαλύτερο μέρος της δύνα-
μης πυρός προερχόταν από αμε-
ρικανικά τζετ. Οι ΗΠΑ διαθέτουν 
αεροπλανοφόρο στην Ερυθρά 
Θάλασσα, καθώς και αεροπορι-
κές βάσεις στην περιοχή.

Τα πολεμικά πλοία του Πολεμι-
κού Ναυτικού των ΗΠΑ εκτόξευ-
σαν πυραύλους κρουζ Tomahawk, 
οι οποίοι καθοδηγούνται με GPS. 

Αν και δεν έχουν δοθεί συγκε-
κριμένα στοιχεία για το πόσοι πύ-
ραυλοι εκτοξεύτηκαν, οι ΗΠΑ λένε 
ότι χρησιμοποιήθηκαν περισσότερα 
από 100 κατευθυνόμενα βλήματα 
ακριβείας «διαφόρων τύπων».

Το Ηνωμένο Βασίλειο είπε ότι 
έστειλε τέσσερα Typhoon από την 
Κύπρο, που έφεραν κατευθυνό-
μενες βόμβες Paveway IV. 

Αν και το Βασιλικό Ναυτικό έχει 
δύο πολεμικά πλοία στην Ερυθρά 
Θάλασσα, κανένα από τα δύο δεν 
μπορεί να εκτοξεύσει πυραύλους 
χερσαίας επίθεσης και έτσι δεν θα 
είχε εμπλακεί άμεσα στα πλήγματα.

H αντίδραση Χούθι
Ο αναπληρωτής Υπουργός 

Εξωτερικών των Χούθι, Χουσεΐν 
Αλ-Εζί, προειδοποίησε για «βαρύ 
τίμημα» που θα πληρώσουν οι 
ΗΠΑ και το Ηνωμένο Βασίλειο. 
«Η χώρα μας δέχτηκε μια μαζι-
κή επίθεση από αμερικανικά και 
βρετανικά πλοία, υποβρύχια και 
πολεμικά αεροπλάνα… Η Αμερι-
κή και η Βρετανία θα πρέπει να 
προετοιμαστούν να πληρώσουν 
βαρύ τίμημα και να υποστούν όλες 
τις τρομερές συνέπειες αυτής της 
κατάφωρης επίθεσης», δήλωσε 

χαρακτηριστικά.
Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Εξωτερικών του Ιράν, Νάσερ Κα-
ναάνι, εξέδωσε δήλωση λέγοντας 
ότι η χώρα καταδικάζει σθεναρά 
την επίθεση ΗΠΑ-Βρετανίας στους 
Χούθι της Υεμένης. «Θεωρούμε 
ότι είναι ξεκάθαρη παραβίαση 
της κυριαρχίας και της εδαφικής 
ακεραιότητας της Υεμένης και 
παραβίαση των διεθνών νόμων, 
κανονισμών και δικαιωμάτων».

Το οπλοστάσιο 
των ανταρτών

Στο οπλοστάσιο των Χούθι περι-
λαμβάνονται πύραυλοι Typhoon, 
μια τροποποιημένη εκδοχή των 
ιρανικών βαλλιστικών πυραύλων 
Qadr, με βεληνεκές 1.600 με 1.900 

χιλιόμετρα, εξηγεί ο Φαμπιάν 
Χινζ, ειδικός εξοπλισμών στο 
International Institute for Strategic 
Studies. Οι αντάρτες στην Υεμένη, 
που ελέγχουν μεγάλο μέρος στο 
βόρειο τμήμα της χώρας, διαθέτουν 
επίσης τροποποιημένες εκδοχές 
των ιρανικών πυραύλων κρουζ 
Qods. Αυτοί έχουν βεληνεκές 
περίπου 1.650 χιλιόμετρα.

Οι αντάρτες δηλώνουν ότι κα-
τασκευάζουν μόνοι τους drones, 
για τα οποία, σύμφωνα με ειδι-
κούς, χρησιμοποιούν ιρανικά 
εξαρτήματα τα οποία εισάγουν 
παρανόμως. Εξάλλου, οι Χού-
θι διαθέτουν επιθετικά drones 

Shahid -136 βεληνεκούς 2.000 
χιλιομέτρων, τα οποία χρησιμο-
ποιεί και η Ρωσία στον πόλεμό 
της εναντίον της Ουκρανίας. Το 
οπλοστάσιό τους περιλαμβάνει τα 
Samad-3, τα οποία μπορούν να 
μεταφέρουν εκρηκτικά βάρους 18 
κιλών και έχουν βεληνεκές περί-
που 1.600 χιλιόμετρα. Με αυτά τα 
drones έχουν ήδη στοχοθετήσει τα 
Εμιράτα και τη Σαουδική Αραβία.

Η νοµική γνωµάτευση 
Η.Β. για επίθεση 

Σε μια νομική θέση που δη-
μοσιεύθηκε τη Παρασκευή, το 
Ηνωμένο Βασίλειο δήλωσε ότι 
επιτρέπεται βάσει του ∆ιεθνούς 
∆ικαίου να χρησιμοποιεί βία για 
να στοχεύσει τις εγκαταστάσεις των 

Χούθι.  Υπογράμμισε ότι «οι Χούθι 
πραγματοποιούν δεκάδες σοβαρές 
επιθέσεις στη ναυτιλία στην Ερυ-
θρά Θάλασσα για παρατεταμένη 
περίοδο» και «σκάφη με βρετανική 
σημαία, καθώς και πλοία πολλών 
άλλων κρατών, έχουν γίνει αντι-
κείμενο αυτών των επιθέσεων».

«Το ΗΒ επιτρέπεται βάσει του 
∆ιεθνούς ∆ικαίου να χρησιμοποιεί 
βία σε περιπτώσεις όπου η δράση 
για αυτοάμυνα είναι το μόνο εφι-
κτό μέσο για την αντιμετώπιση μιας 
πραγματικής ή επικείμενης ένοπλης 
επίθεσης και όπου η χρησιμοποι-
ούμενη δύναμη είναι απαραίτητη 
και αναλογική. Η κυβέρνηση θα 

ενημερώσει το Συμβούλιο Ασφα-
λείας των Ηνωμένων Εθνών για τις 
ενέργειες που έχει λάβει βάσει του 
άρθρου 51 του Χάρτη των Ηνωμέ-
νων Εθνών», σημειώνεται.

Μπούµερανγκ 
οι επιθέσεις; 

Αναλυτές εκτιμούν ότι οι Χούθι 
δεν θα αποθαρρυνθούν από τις επι-
θέσεις υπό την ηγεσία των Ηνωμέ-
νων Πολιτειών εναντίον τους και θα 
μπορούσαν στην πραγματικότητα 
να ενθαρρυνθούν περαιτέρω. Οι 
ενέργειες της ομάδας στην Ερυθρά 
Θάλασσα, μαζί με τα μηνύματά της 
για την υποστήριξη του λαού της 
Γάζας, ήταν εξαιρετικά δημοφιλείς 
στους Υεμενίτες, ενισχύοντας τη 
στρατολόγηση και επιτρέποντάς 
της να κινητοποιήσει μαζικές συ-
γκεντρώσεις για την υποστήριξη 
του παλαιστινιακού λαού.

Τουρκία - Ρωσία – Χαµάς 
- Χεσµπολάχ 

Αξιοσημείωτη ήταν η στάση του 
Τούρκου Προέδρου, Ρετζέπ Ταγίπ 
Ερντογάν, ο οποίος επέκρινε τις 
επιθέσεις ΗΠΑ και Μ. Βρετανίας, 
λέγοντας: «Επιδιώκουν να μετα-
τρέψουν την Ερυθρά Θάλασσα σε 
λουτρό αίματος».

Η Χεζμπολάχ του Λιβάνου αλλά 
και η Χαμάς αντέδρασαν επίσης 
την Παρασκευή στις αεροπορικές 
επιδρομές και τις καταδίκασαν. Η 
Ρωσία κάλεσε άμεσα σε συνεδρί-
αση του Συμβουλίου Ασφαλείας 
του ΟΗΕ για να συζητήσει τα στρα-
τιωτικά πλήγματα στην Υεμένη. 

Ο παράγοντας 
Σαουδική Αραβία 

Η Σαουδική Αραβία λέει ότι 
παρακολουθεί την κατάσταση με 
«μεγάλη ανησυχία». Το Υπουργείο 
Εξωτερικών του βασιλείου δήλωσε 
στο πρακτορείο ειδήσεων Reuters 
ότι καλεί για αυτοσυγκράτηση και 
«αποφυγή κλιμάκωσης» υπό το φως 
των αεροπορικών επιδρομών που 
εξαπέλυσαν οι Ηνωμένες Πολιτεί-
ες και η Βρετανία. Στο πλαίσιο αυτό, 
αναλυτές εκτιμούν ότι η αστάθεια 
στην περιοχή δεν θα ωφελούσε τη 
Σαουδική Αραβία, της οποίας οι 
πετρελαϊκές υποδομές έχουν επη-
ρεαστεί σημαντικά σε προηγούμενες 
επιθέσεις των Χούθι. Οι Σαουδάραβες 
μπορεί επίσης να έχουν μακροπρό-
θεσμους προβληματισμούς σε αυτές 
τις διαπραγματεύσεις, καθώς θα τους 
ωφελούσε να οικοδομήσουν σχέσεις 
με τους Χούθι και μπορεί να είναι σε 
καλό δρόμο να τους αναγνωρίσουν, 
εκτιμά το Al Jazeera

Αναλυτές εκτιµούν ότι οι Χούθι δεν θα απο-
θαρρυνθούν από τις επιθέσεις υπό την ηγε-

σία των Ηνωµένων Πολιτειών εναντίον τους 
και θα µπορούσαν στην πραγµατικότητα να 

ενθαρρυνθούν περαιτέρω 

Παίρνει φωτιά η παγκόσµια 
οικονοµία και τρέµει η ναυτιλία 
Οι προεκτάσεις από την πειρατεία των Χούθι 
και την ανταπόδοση των κτυπηµάτων ΗΠΑ-Βρετανίας 

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑ∆ΟΣ
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Π
αρά τις διεθνείς 
διπλωματικές 
εκκλήσεις, ο 
πόλεμος στη 
Γάζα εισήλθε 
στον τέταρτο 
μήνα του, χω-

ρίς να διαφαίνεται στον ορίζοντα 
προοπτική για τον τερματισμό του. 
Τα ταξίδια του Αμερικανού Υπουρ-
γού Εξωτερικών Άντονι Μπλίνκεν 
στη Μέση Ανατολή πλέον έχουν 
γίνει ρουτίνα. Τα αποτελέσματά 
τους πάντα αμφιλεγόμενα, καθώς 
η αμερικανική διπλωματία είναι 
καταδικασμένη να ακροβατεί μεταξύ 
της στήριξης στο Ισραήλ και των 
νουθεσιών, όχι για τερματισμό του 
πολέμου,  αλλά για περιορισμό των 
απωλειών. Ο Μπλίνκεν, αν και στις 
αποσκευές του κουβαλάει σχέδια 
για την επόμενη ημέρα για τη Γάζα, 
γνωρίζει καλά ότι στο εσωτερικό 
του Ισραήλ υπάρχουν πολιτικές 
δυνάμεις, οι οποίες όχι μόνο δεν 
είναι πρόθυμες να συζητήσουν  το 
σχέδιο για παλαιστινιακό κράτος, 
αλλά δεν διστάζουν να θέτουν ζήτη-
μα εποικισμού ακόμα και της Γάζας. 

Οι αμερικανικές 
ακροβασίες

Σε ακροβασίες επιδίδεται η αμε-
ρικανική διπλωματία, προσπαθώ-
ντας από τη μια να επιβεβαιώσει τη 
συνεχιζόμενη στήριξη των ΗΠΑ στη 
μάχη του Ισραήλ κατά της Χαμάς, 
και από την άλλη να ασκήσει πιέ-
σεις προς τη μείωση της σφοδρό-
τητας των χτυπημάτων στη Γάζα, 
ειδικά για τον άμαχο πληθυσμό. Στο 
εσωτερικό των ΗΠΑ πληθαίνουν 
οι επικρίσεις κατά της διοίκησης 
Μπάιντεν, κατηγορώντας τον Δη-
μοκρατικό Πρόεδρο ότι έμμεσα ή 
άμεσα υποστηρίζει τη σφαγή των 
Παλαιστινίων και την εθνοκάθαρσή 
τους στη Λωρίδα της Γάζας. 

Πρώτος «ακροβάτης» των ΗΠΑ 
ο Υπουργός Εξωτερικών, ο οποίος, 
μετά την περιοδεία του σε αραβικές 
χώρες για συνομιλίες σχετικά με τα 
σχέδια για τη μελλοντική διακυβέρ-
νηση της Γάζας και την ενσωμάτωση 
στη Μέση Ανατολή, κάλεσε τους 
ηγέτες του Ισραήλ να αποφύγουν να 
προκαλέσουν περαιτέρω κακό στους 

αμάχους στον πόλεμο στη Γάζα και 
να διατηρήσουν ένα μονοπάτι προς 
τη δημιουργία παλαιστινιακού 
κράτους. Κάλεσε μεν σε μείωση 
της σφοδρότητας των χτυπημάτων 
και επέκταση της ανθρωπιστικής 
βοήθειας, εντούτοις διαβεβαίωσε 
ότι η κυβέρνηση Μπάιντεν υπο-
στηρίζει το δικαίωμα του Ισραήλ 
να αποτρέψει μια επανάληψη των 
επιθέσεων και χαρακτήρισε «αβά-
σιμη» την κατηγορία της Νότιας 
Αφρικής για γενοκτονία στη Γάζα. 

Πίσω από αυτές τις προσπάθειες 
κρύβεται η ανησυχία των Αμερι-
κανών για διάχυση του πολέμου 
στην περιφέρεια. Το Ισραήλ στο 
πλαίσιο της νέας του στρατηγικής 
μπορεί να άρχισε να αποσύρει 
ορισμένες δυνάμεις από τη Γάζα, 
εντούτοις ο αριθμός των νεκρών 
Παλαιστινίων δεν μειώνεται. Πα-
ράλληλα, καταγράφονται εντάσεις 
στα σύνορα με τον Λίβανο με τους 
μαχητές της Χεζμπολάχ, με τους 
Ισραηλινούς να μην αποκλείουν 
μετωπική σύγκρουση με τη σιιτι-
κή οργάνωση του Λιβάνου. Αμε-
ρικανοί αξιωματούχοι, πάντως, δεν 
αποκλείουν οι ανακοινώσεις για 
αποχώρηση στρατευμάτων από τη 
Γάζα να συνδέονται με τη διάθεση 
των στρατιωτικών πόρων αυτών για 
μια επιχείρηση στα βόρεια σύνορα. 

Ο Μπλίνκεν κατά την επίσκεψή 
του στο Ισραήλ προσπάθησε να θέσει 
τις βάσεις για την επόμενη ημέρα στη 
Γάζα. Ειδικότερα, φαίνεται ότι μετέφερε 
στους Ισραηλινούς αξιωματούχους 
το μήνυμα ότι «τα υπόλοιπα αραβικά 
κράτη είναι πρόθυμα όχι μόνο να 
ζήσουν με το Ισραήλ, αλλά και να το 
ενσωματώσουν στην περιοχή με τρό-
πο που να καθιστά όλους ασφαλείς». 
Φυσικά, και ο ίδιος αναγνωρίζει ότι 
προϋπόθεση για υλοποίηση αυτού 
του σεναρίου θα είναι η αποδοχή 

από το Ισραήλ της δημιουργίας ενός 
παλαιστινιακού κράτους, μια ιδέα που 
στο παρελθόν βρήκε αντίθετη την 
κυβέρνηση Νετανιάχου, η οποία 
επικαλέστηκε ανησυχίες για την 
ασφάλεια. Ο Μπίμπι ξόδεψε μεγάλο 
πολιτικό κεφάλαιο στην απόρριψη της 
προοπτικής για λύση δύο κρατών, 
ενώ στην κυβέρνησή του βρίσκονται 
πολιτικοί, οι οποίοι διαφωνούν κάθετα 
με κάθε συζήτηση για παλαιστινιακό 
κράτος. Επιπλέον, κάποιοι από τους 
κυβερνητικούς εταίρους υποστηρί-
ζουν την επέκταση του εβραϊκού εποι-
κισμού στη Δυτική Όχθη και πλέον 
στην πληγείσα από τον πόλεμο Γάζα. 

Το απορριπτικό 
μέτωπο στο Ισραήλ

Αναλυτές σημειώνουν ότι τα αμε-
ρικανικά σχέδια δύσκολα μπορούν 
να περάσουν από τον κυβερνητικό 
σχηματισμό του Νετανιάχου, αφού ο 
Ισραηλινός Πρωθυπουργός εκτιμάται 
ότι δεν θα αποξενώσει τις δυνάμεις 
αυτές που θα τον κρατήσουν στην 
εξουσία. Ειδική αναφορά κάνουν 
στους  Ιταμάρ Μπεν Κβιρ και Μπε-
ζαλέλ Σμότριτς, οι οποίοι, σύμφωνα 
με τη Haaretz, «τροφοδοτούν συνε-
χώς διαμάχες μεταξύ Ισραήλ και 
ΗΠΑ, πυροδοτώντας παράλληλα 
τις φλόγες της πόλωσης στο Ισρα-
ήλ. Ο Νετανιάχου φαίνεται να είναι 
αιχμάλωτός τους». 

Στο δημοσίευμα της ισραηλινής 
εφημερίδας σημειώνεται ότι «η 
όρεξή τους για μια μαξιμαλιστι-

κή νίκη και η βραχυπρόθεσμη 
εσωτερική τους πολιτική μπορεί 
να σημαίνει ότι ο Νετανιάχου θα 
έχει συμφέρον να παρατείνει τον 
πόλεμο στη Γάζα για τον υπόλοιπο 
χρόνο. Και δεν μπορεί κανείς να 
αποκλείσει ότι, όντας με την πλά-
τη στον τοίχο, θα αντισταθεί στον 
πειρασμό να εξετάσει την επιλογή 
της περαιτέρω κλιμάκωσης στο 
βόρειο μέτωπο με τον Λίβανο».

Οι κινήσεις αυτές αναμφίβολα δεν 
κινούνται προς την πραγματοποίηση 
των στόχων που είχε κατά νουν ο 
Μπάιντεν κατά τη θητεία του στον 
Λευκό Οίκο. Δεν λησμονούνται οι 
προσπάθειες που έγιναν ήδη επί 
προεδρίας του Ντόναλντ Τραμπ 
για εξομάλυνση των σχέσεων των 
αραβικών κρατών με το Ισραήλ. 
Κομβικής σημασίας η συμφωνία 
που «ψηνόταν» με τη Σαουδική 
Αραβία, η οποία με τις    πολιτικές, 
οικονομικές και αμυντικές πρόνοιές 
της θα βοηθούσε στην επίτευξη 
σταθερότητας στη Μέση Ανατολή.

Η ένταση του πολέμου και οι 
πολιτικές ισορροπίες στο εσωτερικό 
του Ισραήλ σε κάθε περίπτωση 
διαλύουν κάθε προοπτική, έστω για 
συζήτηση της εν λόγω συμφωνίας. 
Ο επικεφαλής της αμερικανικής 
διπλωματίας κατά τη στάση του στο 
Ριάντ σημείωσε ότι «υπάρχει σαφές 
ενδιαφέρον να συνεχίσουμε προς 
την κατεύθυνση της εξομάλυνσης 
των σχέσεων των δύο χωρών», εάν 
και η Σαουδική Αραβία έθεσε ως 

προϋπόθεση τον τερματισμό του 
πολέμου στη Γάζα και την αποδοχή 
ενός πλαισίου για τη δημιουργία 
παλαιστινιακού κράτους. 

Σχέδιο απομάκρυνσης 
των Παλαιστινίων 
από τη Γάζα;

Κατά διαστήματα Ισραηλινοί 
αξιωματούχοι εκφράζουν τη θέση 
ή καλύτερα την προτίμηση στο σε-
νάριο όχι μόνο της απομάκρυνσης 
της Χαμάς από τη Γάζα αλλά και 
των Παλαιστινίων γενικότερα, με 
μερίδα αναλυτών να προειδοποιούν 
ότι αυτές οι δηλώσεις δεν πρέπει να 
εκλαμβάνονται ούτε ως «αφελείς» 
ούτε ότι «γίνονται μόνο για εσωτε-
ρική κατανάλωση». Τις τελευταίες 
ημέρες οι συζητήσεις γύρω από αυτό 
το «σχέδιο» γίνονται εντονότερες. 
Σύμφωνα με τους New York Times, 
σε μια συνεδρίαση του Λικούντ στις 
25 Δεκεμβρίου, βουλευτής ζήτησε 
από τον Νετανιάχου να δημιουργή-
σει μια ομάδα για να διευκολύνει 
την «εθελοντική» αναχώρηση των 
Παλαιστινίων από τη Γάζα. Ο Πρω-
θυπουργός φέρεται να απάντησε 
ότι η κυβέρνηση «εργάζεται» για 
να βρει χώρες πρόθυμες να τους 
δεχτούν. Ενώ για κάποιους φαντάζει 
ακόμα ένα εξωπραγματικό σενά-
ριο, θα πρέπει να ληφθεί υπόψη το 
γεγονός ότι το ισραηλινό σφυροκό-
πημα μετατρέπει τη Γάζα σε μια μη 
κατοικήσιμη περιοχή. Σύμφωνα με 
τα μέχρι στιγμής δεδομένα, το 85% 
των κατοίκων της περιοχής έχουν 
εκτοπιστεί. Ακόμα και να θέλουν να 
επιστρέψουν, ανάλυση της  Wall 
Street Journal αναφέρει ότι το 70% 
των σπιτιών στη Γάζα είτε καταστρά-
φηκαν είτε έχουν υποστεί ζημιές. 

Ο αριθμός των νεκρών αυξάνεται 
και επιδεινώνεται η ανθρωπιστική 
κρίση, την ώρα που η κυβέρνηση 
του Ισραήλ εξαγγέλλει ότι ο πόλεμος 
στη Γάζα θα διαρκέσει για πολλούς 
μήνες ακόμα. Με την κατάσταση για 
τον άμαχο πληθυσμό να χειροτερεύει, 
θεωρείται βέβαιο ότι γειτονικές χώρες 
και ειδικά η Αίγυπτος θα δεχθούν 
ασφυκτικές πιέσεις για φιλοξενία 
των προσφύγων, στο πλαίσιο μιας 
λεγόμενης «εθελούσιας» εξόδου από 
τη Γάζα. Έτσι κι αλλιώς, υπάρχει το 
ιστορικό παράδειγμα της Νάκμπα, 
όταν οι Παλαιστίνιοι έχασαν την 
πατρίδα τους κατά τη διάρκεια και 
στον απόηχο του αραβοϊσραηλινού 
πολέμου του 1948. Τότε, περίπου 
700.000 άνθρωποι εκτοπίστηκαν και 
πολλοί Παλαιστίνιοι πρόσφυγες στο 
εξωτερικό παραμένουν απάτριδες 
μέχρι σήμερα.

Ο αριθμός των νεκρών αυξάνεται και επι-
δεινώνεται η ανθρωπιστική κρίση, την ώρα 

που η κυβέρνηση του Ισραήλ εξαγγέλλει ότι ο 
πόλεμος στη Γάζα θα διαρκέσει για πολλούς 

μήνες ακόμα 

ΔΙΕΘΝΗ 

Με αμερικανικές ευχολογίες και 
σχέδια «εθελούσιου» ξεριζωμού
Ο Ισραηλινός Πρωθυπουργός εκτιμάται ότι δεν θα αποξενώσει τις δυνάμεις 
αυτές που θα τον κρατήσουν στην εξουσία

ΤΕΣΣΕΡΕΙΣ ΜΗΝΕΣ ΠΟΛΕΜΟΥ

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 
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Λέγονται και γράφονται 
διάφορα με αφορμή την 
αλλαγή κλίματος στις ελ-

ληνοτουρκικές σχέσεις και την 
προοπτική έναρξης διαλόγου 
για τη βελτίωση αυτών των σχέ-
σεων,  ιδιαίτερα μετά την πρόσφατη 
επίσκεψη Ερντογάν στην Αθήνα. 
Μάλιστα γίνεται αναφορά ότι, λόγω 
αυτών των εξελίξεων, υπάρχει ο 
κίνδυνος παραγκωνισμού και πε-
ριθωριοποίησης του Κυπριακού.

Ασφαλώς το Κυπριακό είναι 
πρόβλημα εισβολής και κατοχής 
και, ως εκ τούτου, διεθνές πρόβλη-
μα. Δεν αποτελεί σε καμία περί-
πτωση ελληνοτουρκική διαφορά. 
Όμως η Ελλάδα εμπλέκεται, αφού 
η μεγάλη πλειοψηφία του κυπρι-
ακού λαού είναι Έλληνες. Συνε-
πώς δεσμοί αίματος επιτάσσουν 
τη συμπαράσταση της Ελλάδας 
προς την Κύπρο. Αλλά και συμ-
βατικές υποχρεώσεις που πηγά-
ζουν από τη Συνθήκη Εγγυήσεως 
και Συμμαχίας του 1960. Όποτε 
η πραγματικότητα αυτή έτεινε να 
παραβλεφθεί και να διαρρηχθεί, 
όπως ήταν φυσικό, δημιουργούνταν 
σύννεφα και ρωγμές στο ενιαίο 
μέτωπο Κύπρου - Ελλάδας και 
στην αναγκαία εθνική ομοψυχία.

Ένα τέτοιο παράδειγμα υπήρξε η 
συμφωνία Ανδρέα Παπανδρέου και 
Τουργκούτ Οζάλ την 1η Φεβρου-
αρίου του 1988, στο παγκόσμιο 
οικονομικό φόρουμ στο Νταβός 
της Ελβετίας. Η συμφωνία προέ-
βλεπε την «έναρξη διαλόγου προς 
βελτίωσιν του κλίματος ανάμεσα 
στις δύο χώρες». Δεδομένου ότι 
Ελλάδα και Τουρκία είχαν φτάσει 
στα πρόθυρα πολέμου τον προ-
ηγούμενο χρόνο με τα γεγονότα 

του «Πίρι Ρέις» και «Σισμίκ» στο 
Αιγαίο, επέλεξαν να προχωρήσουν 
σε αυτήν τη συμφωνία. Η οποία 
απεκλήθη και συμφωνία περί «μη 
πολέμου».

Επειδή εκείνη η συμφωνία θεω-
ρήθηκε ότι έθετε στο περιθώριο ή 
στο «ράφι», όπως χαρακτηριστικά 
ελέχθη, το Κυπριακό και επειδή 
δικαίως ασκήθηκε κριτική στον 
Ανδρέα Παπανδρέου, τον Ιούνιο 
του ιδίου χρόνου ο Έλληνας Πρω-

θυπουργός, από του βήματος της 
Βουλής των Ελλήνων, αναφώνησε 
το διαβόητο «MEA CULPA».

Είναι πασίδηλο ότι, όσο συνε-
χίζεται η τουρκική κατοχή στην 
Κύπρο, η θεμιτή από πλευράς 
Ελλάδας προσπάθεια βελτίωσης 
των ελληνοτουρκικών σχέσεων δεν 
μπορεί να είναι ούτε ολοκληρωμέ-
νη, ούτε πλήρης, χωρίς την επίλυση 
του Κυπριακού.

Επί τούτου οι δηλώσεις του Έλ-
ληνα Πρωθυπουργού Κυριάκου 
Μητσοτάκη σε προ έτους επίσκεψή 
του στην Κύπρο προς διάψευση 
«ζιζανίων» που διαχέονται περί 
διαφωνιών Κύπρου - Ελλάδας στο 
Κυπριακό, πρέπει να κριθούν ικα-
νοποιητικές. Ενδεχομένως κάποιοι 
να αντιτείνουν ότι πρόκειται για 
«κατά συνθήκην», καθησυχαστικές 

δηλώσεις «ρουτίνας», γνωστές και 
πολλάκις διατυπωθείσες στο πα-
ρελθόν, ακόμη και σε περιόδους 
κρίσεων στις σχέσεις Ελλάδας - 
Κύπρου, αναφορικά με χειρισμούς 
του Κυπριακού.

Ωστόσο, θα πρέπει να τονιστεί 
ότι θα ήταν λάθος να υιοθετούμε, να 
αποδεχόμαστε και να συμμεριζόμα-
στε φήμες περί περιθωριοποίησης 
ή παραγκωνισμού του Κυπριακού 
στον βωμό της αναμενόμενης έναρ-

ξης διαλόγου Ελλάδας - Τουρκίας 
προς εξομάλυνση -  βελτίωση των 
μεταξύ τους σχέσεων. Καμιά Ελλη-
νική Κυβέρνηση, εκλεγμένη από 
τον ελληνικό λαό, δεν μπορεί να 
εγκαταλείψει το πελώριο εθνικό 
θέμα της Κύπρου ή να έχει την 
αυταπάτη ότι μπορούν να επιλυ-
θούν τα Ελληνοτουρκικά, χωρίς 
λύση του Κυπριακού. Κάτι που 
θα αποτελούσε μιαν ανιστόρητη 
μυωπική πολιτική και πλήγμα στο 
αναγκαίο αρραγές εθνικό μέτωπο 
Ελλάδας - Κύπρου.

Θεωρώ, ωστόσο, αναγκαίο 
να επισημάνω ορισμένες θέσεις 
και απόψεις κάποιων εν Αθή-
ναις αμνημόνων, ανιστόρητων 
και αγνωμόνων αλλά και εθνικά 
επικίνδυνων. Αυτές οι απόψεις, που 
ασφαλώς δεν εκφράζουν ούτε την 

επίσημη Ελληνική Κυβέρνηση, 
ούτε οποιαδήποτε συντεταγμένη 
πολιτική δύναμη, πέραν του ότι 
συνιστούν μια ευθεία υπονόμευ-
ση των καθορισμένων διαχρονικά 
στόχων Ελλάδας και Κύπρου ως 
προς το Κυπριακό, αποπνέουν 
και μιαν αντίληψη που τείνει να 
διαγράψει την αυτονόητη ευθύ-
νη του Ελληνισμού απέναντι στην 
Κύπρο. Αλλά και την άδολη και 
ολόψυχη συνδρομή του Κυπριακού 
Ελληνισμού στους διαχρονικούς 
αγώνες του Έθνους.

Και το χειρότερο είναι ότι δη-
λητηριάζουν τις σχέσεις του Μη-
τροπολιτικού και του Κυπριακού 
Ελληνισμού και αποδυναμώνουν 
την αναγκαία ομοψυχία σε αυτήν 
την κρίσιμη εθνική συγκυρία.

Να το διευκρινίσουμε. Όσοι νο-
μίζουν ότι το Κυπριακό «κούρασε» 
και ότι «φτάνει πια, βρε αδελφέ, με 
το Κυπριακό» και «πόσα χρόνια με 
αυτούς του Κύπριους», ασφαλώς 
δεν είναι νοητό να υποβάλλονται 
εφεξής σε λογοκρισία. Είναι όμως 
αναγκαίο να τους υποδειχθεί ότι 
ασχημονούν κατά τρόπο προπετή 
και επικίνδυνο, ενώ αποδεικνύονται 
πολιτικά κοντόφθαλμοι και εθνικά 
μύωπες. Αν, δε, νομίζουν ότι έτσι 
θα αφεθεί ο υπόλοιπος Ελληνισμός 
ανεπηρέαστος, «πλανώνται πλάνην 
οικτράν». Μια τέτοια εξέλιξη θα απο-
τελέσει εφαλτήριο για αποθράσυνση 
των τουρκικών αδηφάγων βλέψεων, 
που θα οδηγήσουν αναπόδραστα 
σε νέες περιπέτειες τον Ελληνισμό. 
Στη Θράκη, στο Αιγαίο, στα νησιά.

Ας εγκαταλείψουν λοιπόν τους 
διαγκωνισμούς επικύψεων προς 
ορισμένους ξένους, που απευθύ-
νουν τις γνωστές «συμβουλές» και 

«παραινέσεις» εκπτώσεων στο Κυ-
πριακό. Ας πάψουν να αναμασούν 
την ολέθρια άποψη, ότι «δεν είναι 
δυνατόν η Κύπρος να μας σέρνει 
σε περιπέτειες».

Τελειώνω με μία σχετική, πάντα 
επίκαιρη, αναφορά του Πρωθυ-
πουργού Ανδρέα Παπανδρέου 
κατά την επίσκεψή  του στην Κύ-
προ το 1982.

«Πράγματι άφρονες αξιωματικοί, 
αφού κατόρθωσαν να υπονομεύ-
σουν τις Ένοπλες Δυνάμεις, παρέ-
μειναν διά της βίας στην εξουσία 
επτά ολόκληρα χρόνια. Και στο 
τέλος της καταστροφικής τους πο-
ρείας παρέσυραν στην καταστροφή 
και τη μεγαλόνησο, την Κύπρο. 
Η ευθύνη είναι δική τους και όχι 
του ελληνικού λαού, ο οποίος δεν 
ήταν σε θέση να εκφράσει τον πόθο 
του για μια Κύπρο ανεξάρτητη, για 
μια Ελλάδα δημοκρατική. Αλλά 
παραμένει αλήθεια ότι είναι ελλα-
δική ευθύνη, όπως και αν συνέβη, 
εάν θέλετε είναι ευθύνη δική μας, 
γιατί δεν κατορθώσαμε να δομή-
σουμε τότε τους δημοκρατικούς 
θεσμούς, σε βάσεις μόνιμες που 
να εγγυώνται πάντα τον σεβασμό 
της λαϊκής κυριαρχίας. Και ένας 
από τους σκοπούς του ταξιδιού μου 
εδώ είναι να επουλώσω αυτό το 
τραύμα και να σας διαβεβαιώσω 
ότι δεν είσαστε μόνοι, ότι η Ελλά-
δα γνωρίζει σήμερα άριστα την 
ευθύνη απέναντι στον Ελληνισμό 
της Κύπρου».

Αυτή η ρήση του Ανδρέα Πα-
πανδρέου θα πρέπει να αποτελεί 
πυξίδα πλεύσης για τη στάση της 
Ελλάδας έναντι της Κύπρου.

*Πρώην Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων

Κύπρος - Ελλάδα και ε/τ σχέσεις 

ΑΠΟΨΗ  
ΔΗΜΗΤΡΗΣ 
ΚΙΤΤΕΝΗΣ*

Οι κοινωνικοί εταίροι συ-
ζητούν αυτές τις μέρες 
πώς θα ρυθμίσουν το 

πέναλτι του 12%, που αφαιρείται 
από τις συντάξεις όσων επιλέγουν 
συνταξιοδότηση στο 63ο έτος της 
ηλικίας τους. 

Πιστεύω ότι είναι χρήσιμο να 
ενημερώσω όσους ενδιαφέρονται 
για τα κοινά, πώς προέκυψε το δι-
καίωμα της σύνταξης στο 63ο έτος 
της ηλικίας και να καταθέσω και 
τη δική μου εισήγηση. 

Η κυβέρνηση Γιώργου Βασι-
λείου (1988-1993),  υλοποιώντας 
προεκλογική υπόσχεση στην 
γυναικεία οργάνωση του ΑΚΕΛ 
(ΠΟΓΟ), μείωσε το έτος συνταξι-
οδότησης για τις γυναίκες από το 
65ο στο 60ό έτος. Ο τότε Υπουργός 

Εργασίας, μ. Τάκης Χριστοφίδης, 
διαφώνησε και παραιτήθηκε. Στη 
θέση του διορίστηκε ο κ. Ιάκωβος 
Αριστείδου.

Το Ανώτατο Δικαστήριο κήρυξε 
τον νόμο αντισυνταγματικό και η 
Κυβέρνηση Βασιλείου αποφάσισε 
την μείωση του έτους συνταξιο-
δότησης για όλους στο 63ο. Στην 
απόφαση αυτή αντέδρασε έντονα 
η ΣΕΚ -με σχετική δήλωσή μου 
στην εφημερίδα ‘’Σημερινή’’- γιατί 
περίπου 20 χιλιάδες εργαζόμενοι 
στον ιδιωτικό τομέα θα έχαναν την 
εργασία τους και θα μετατρέπονταν 
σε χαμηλοσυνταξιούχους. 

Την αντίθεση και τους λόγους 
της αντίδρασης της ΣΕΚ εκφράσα-
με και αναλύσαμε σε συνάντησή 
μας  (του τότε Γ.Γρ . μ. Μιχαλάκη 

Ιωάννου και του υπογράφοντος), 
με τον Υπουργό Εργασίας Ιάκωβο 
Αριστείδου, ο οποίος κατανόησε 
τις αντιδράσεις μας και σε νέα μας 
συνάντηση ανακοίνωσε ότι παρα-
μένει το έτος αφυπηρέτησης στον 
νόμο το 65ο έτος, όπως ζήτησε η 
ΣΕΚ, όμως σε ασφαλισμένους που 
συμπλήρωναν το 63ο έτος θα τους 
παραχωρείτο σύνταξη. 

Αυτό ωφελούσε τόσο τους ερ-
γαζομένους στον ιδιωτικό τομέα 
γιατί ενώ η αφυπηρέτησή τους πα-
ρέμεινε στο 65ο έτος, από το 63ο 
έτος θα έπαιρναν τον μισθό τους 
και επιπλέον τη σύνταξη, αλλά και 
τους εργαζομένους στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα, που αφυπηρετού-
σαν στο 60ό έτος και από το 63ο 
στη σύνταξή τους θα προστίθετο 

και η σύνταξη των Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.

Γίναμε η μόνη χώρα στον κό-
σμο που το έτος αφυπηρέτησης 
ήταν το 65ο έτος, όμως σύνταξη 
διδόταν από το 63ο. Όμως κανένας 
δεν είχε λόγο να αντιδράσει, γιατί 
όλοι ωφελούντο. 

Αυτή η περίεργη και πρωτόγνω-
ρη διευθέτηση παρέμεινε μέχρι την 
οικονομική κρίση του 2011-12,  
οπότε η Τρόικα μάς υποχρέωσε 
να την καταργήσουμε, και σε αυ-
τούς που επέλεγαν εθελοντικά να 
αφυπηρετήσουν και να συνταξιο-
δοτηθούν στο 63ο τούς επεβλήθη 
το πέναλτι του 12%. 

Έχω την ισχυρή άποψη ότι η 
κατάργηση του 12%  οδηγεί στην 
έμμεση μείωση του έτους συνταξι-

οδότησης. Οι μόνοι που θα ωφε-
ληθούν, σε τέτοια περίπτωση, είναι 
όσοι αφυπηρέτησαν πριν το 65ο – οι 
εργαζόμενοι στον ευρύτερο δημόσιο 
τομέα, οι αυτοεργοδοτούμενοι, και 
οι γεωργοί και όχι οι εργαζόμενοι 
στον ιδιωτικό τομέα που παρέμειναν 
στην εργασία τους μέχρι το 65ο έτος 
της ηλικίας τους. Το αντικίνητρο, 
μικρότερο ίσως του 12%, θα πρέ-
πει να παραμείνει. Στο 63ο έτος να 
συνταξιοδοτούνται δίχως πέναλτι, 
μόνο μερικά βαριά επαγγέλματα 
- αυτά που καθορίζει η Διεθνής 
Οργάνωση Εργασίας, ILO.

Την πιο πάνω άποψή μου, μαζί 
με άλλα εργασιακά θέματα, υπέ-
βαλα και στον Υπουργό Εργασίας 
με επιστολή μου στις 10.11.2023.

*Πρώην Γ. Γραμματέας της ΣΕΚ

Μια πονεμένη ιστορία! Το 63ο έτος συνταξιοδότησης

Είναι πασίδηλο ότι, όσο συνεχίζεται η 
τουρκική κατοχή στην Κύπρο, η θεμιτή 

από πλευράς Ελλάδας προσπάθεια βελτί-
ωσης των ελληνοτουρκικών σχέσεων δεν 
μπορεί να είναι ούτε ολοκληρωμένη, ούτε 
πλήρης χωρίς την επίλυση του Κυπριακού

ΑΠΟΨΗ  
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ*
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ΟΠαρθενώνας στέκεται 
ως κορυφαίο μνημείο 
εδώ και 2.500 χρόνια 

και αποτελεί το ύψιστο σύμβολο 
της Δημοκρατίας, της φιλοσοφίας 
και της αρμονίας. Πρόκειται για το 
αξεπέραστο μνημείο-σύμβολο του 
Δυτικού πολιτισμού. Η UNESCO 
επέλεξε τον Παρθενώνα ως έμ-
βλημά της και συμπεριέλαβε τον 
αρχαιολογικό χώρο της Ακρόπολης 
στον κατάλογο με τα μνημεία της 
Παγκόσμιας Πολιτιστικής Κληρο-
νομιάς. Ο Παρθενώνας, επίσης, 
αποτελεί την πρώτη τη τάξει εγ-
γραφή στον Ευρωπαϊκό Κατάλογο 
Πολιτιστικής Κληρονομιάς.

Το γλυπτά του Παρθενώνα δεν 
είναι αυθύπαρκτα έργα τέχνης. Δη-
μιουργήθηκαν ως αρχιτεκτονικά 
και συμβολικά μέρη του ναού της 
Αθηνάς, που χτίστηκε τον 5ον αι. 
π.Χ., στο απόγειο του αρχαίου ελ-
ληνικού πολιτισμού. Η σύλληψη 
της αρχικής ιδέας, υλοποιούμενη 
με την κατασκευή του κτίσματος, 
μετουσιώνεται στην ισορροπία 
διαμέσου της συμμετρίας και 
μορφοποιείται με το τρίγωνο που 
σχηματίζουν οι μετόπες, η ζωφό-
ρος και τα αετώματα. Το μνημείο 
γίνεται πλήρως κατανοητό μόνο 
με τα γλυπτά του και τα γλυπτά 
αυτά αποκτούν την πραγματική 

τους εννοιολογική υπόσταση μόνο 
πλησίον του ναού, στο φυσικό και 
ιστορικό τους περιβάλλον. 

Τα γλυπτά του Παρθενώνα, τα 
περισσότερα διαμελισμένα, βρί-
σκονται σήμερα κυρίως, μεταξύ 
του Μουσείου του Λονδίνου και 
του Μουσείου της Ακρόπολης 
στην Αθήνα. Τα Μάρμαρα του 
Παρθενώνα, που εκτίθενται στο 
Μουσείο του Ηνωμένου Βασιλείου, 

αποτελούν το 50% περίπου του 
συνόλου του γλυπτού διακόσμου 
του Παρθενώνα που σώζεται σήμε-
ρα. Η ανάγκη για την επανένωσή 
τους με το άλλο 45% περίπου που 
βρίσκεται στην Αθήνα αποτελεί 
πολιτιστική επιταγή, που επιβάλ-
λεται να πραγματοποιηθεί. Θα εί-
ναι προς όφελος κάθε επισκέπτη 
(ειδικού ή όχι) που επιδιώκει να 
δει τον Παρθενώνα σε σχέση με 
το ιστορικό του περιβάλλον.

Σύμφωνα με τα παραπάνω, 

γίνεται αντιληπτό το μέγεθος της 
ιεροσυλίας που συνετελέσθη όταν 
με εντολή του Βρετανού διπλωμά-
τη Έλγιν (πρεσβευτής της τότε Μ. 
Βρετανίας στην Κωνσταντινούπολη) 
αφαιρέθηκαν πολυάριθμα γλυπτά 
από τον Παρθενώνα, από τον ναό 
της Απτέρου Νίκης και από άλ-
λους αρχαιολογικούς χώρους. Τα 
γλυπτά τα αγόρασε από τον Έλγιν 
η αγγλική κυβέρνηση το 1816. Η 

πράξη του αυτή τιμήθηκε από την 
αγγλική κυβέρνηση και τα μάρμα-
ρα του Παρθενώνα ονομάστηκαν 
«Ελγίνεια». 

Την αφαίρεση των γλυπτών 
από την Ακρόπολη στιγμάτισαν 
επιφανείς προσωπικότητες των 
Γραμμάτων και της Τέχνης σε όλον 
τον κόσμο, μεταξύ των οποίων και 
ο Λόρδος Βύρων (Lord George 
Gordon Byron VI) στα ποιήματά 
του «Τσάιλντ Χάρολντ» (Childe 
Harold’s Pilgrimage) και «Κα-

τάρα της Αθηνάς» (The Curse of 
Minerva). Την επιστροφή τους 
στην Ελλάδα ζήτησαν κατά και-
ρούς πολλοί άγγλοι ποιητές. Στη 
δεκαετία του 1980 η Υπουργός 
Μελίνα Μερκούρη ξεκίνησε μια 
παγκόσμια προσπάθεια για την 
επιστροφή των μαρμάρων στην 
Ελλάδα, η οποία συνεχίζεται μέχρι 
σήμερα, χωρίς όμως αποτέλεσμα.

Ψάχνοντας τα τετράδια και τις 
σημειώσεις μου, αλλά και τη σχετι-
κή βιβλιογραφία προκειμένου να 
γράψω τα όσα μοιράζομαι σήμερα 
μαζί σας, βρήκα κάτι που διάβασα 
στο παρελθόν και με εντυπωσί-
ασε! Το ανέβασε στη σελίδα της 
μια καλή μου φίλη, η Δέσποινα 
Λοΐζου, στις 17 Δεκεμβρίου του 
2020. Είναι από τη σελίδα «Στιγμές 
που δεν έχω»: «Μόλις χθες γύρισα 
από το Παρίσι. Εκεί επισκέφτηκα 
το μουσείο του Λούβρου. Κάποια 
στιγμή ρώτησα τον υπάλληλο 
στην ελληνική πτέρυγα πού εί-
ναι η Νίκη της Σαμοθράκης, στα 
Γαλλικά, αναφέροντας το όνομα 
στα Ελληνικά. Μου είπε ευγενικά 
αν ρωτάω για την… βικτουάρ ντε 
λα σαμοτράς.

»Τον ρώτησα τότε αν γνωρίζει 
πώς λέγεται το φημισμένο ρολόι 
του Λονδίνου και εκείνος απάντησε 
με έμφαση ‘‘Big Ben’’. ‘‘Γιατί δεν το 

λέτε αυτό grand ben;’’,  τον ρώτη-
σα στα Γαλλικά. ‘‘Γιατί νιώθετε την 
ανάγκη να κλέψετε και το όνομα 
εκτός από το έκθεμα;’’. Κατέβασε 
το κεφάλι. Τον χτύπησα φιλικά 
στην πλάτη. Δεν έφταιγε αυτός, 
εγώ φταίω.

»Η ελληνική πλευρά κατέχει το 
30% του Λούβρου και στην είσοδο 
δεν υπάρχει ούτε καν το ‘‘καλώς 
ήρθατε’’  στα Ελληνικά (ανάμεσα 
σε 20 γλώσσες). Αυτό μπορούμε 
να κάνουμε καθισμένοι σε έναν 
καναπέ, μέσα από μια ιστοσελί-
δα να φωνάζουμε, ‘‘φέρτε πίσω 
τα κλεμμένα’’: Τη νίκη που έγινε 
βικτουάρ, την καρυάτιδα που έγινε 
καριαάιντ...». 

Συμπέρασμα: Δεν είναι μόνο οι 
Άγγλοι που κατάκλεψαν την πολι-
τιστική μας κληρονομιά! Σχεδόν 
όλα τα μουσεία του κόσμου είναι 
γεμάτα με τις κλεμμένες ελληνικές 
αρχαιότητες. 

Βιβλιογραφία: Ε. Κόρκα, Προϊ-
σταμένη της Διεύθυνσης Προϊστο-
ρικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων, 
«Η Επανένωση των Γλυπτών του 
Παρθενώνα», Υπουργείο πολιτι-
σμού, Α’ Έκδοση 2002, Β’ Έκδοση 
Αθήνα 2003. (Εκδόσεις Καπόν).
*Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Θεσσαλί-

ας, από το Μονάγρι Λεμεσού
av.avgoustiνοs@gmail.com 

«Φέρτε πίσω τα κλεμμένα»

Τόμας Μπρους, 7ος Κόμης του Έλγιν: 
Ο ληστής των γλυπτών μαρμάρων 

του Παρθενώνα

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ 
(ΝΤΙΝΟΣ) ΑΥΓΟΥΣΤΗ*

ΑΠΟΨΗ  
ΔΡ ΧΡΙΣΤΟΣ ΑΧΙΛΛΕΩΣ 
ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ*

Φέτος γιορτάζουμε την 77η 
επέτειο της Παγκόσμιας 
Ομοσπονδίας των Συνδέ-

σμων Ηνωμένων Εθνών (WFUNA). 
Όπως είναι γνωστό σε μερικούς, η 
WFUNA ιδρύθηκε τη 2η Αυγού-
στου 1946, στο Λουξεμβούργο, 
από 22 Συνδέσμους Ηνωμένων 
Εθνών. Έκτοτε, αποτελεί τη μο-
ναδική παγκόσμια οργάνωση 
που έχει πρωταρχική αποστολή 
την υπεράσπιση των αρχών και 
σκοπών των ΗΕ. Αποτελείται από 
περισσότερους από 100 εθνικούς 
Συνδέσμους ΗΕ και είναι πολύ 
δραστήρια ανά τον κόσμο.

Ο Σύνδεσμος ΗΕ Κύπρου ήταν 
και είναι πολύ ενεργός στους κόλ-
πους της WFUNA, και ο Ελληνικός 
Σύνδεσμος ΗΕ, του οποίου έχω την 
τιμή να είμαι Επίτιμο Μέλος, είναι 
ιδρυτικό μέλος της Ομοσπονδίας.

Την 11η Νοεμβρίου 2022 
εκλέχθηκα Επίτιμος Πρόεδρος 
της WFUNA.

Επίσης γιορτάζουμε την Ημέρα 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και, όπως 
κάθε χρόνο, γιορτάζουμε την Ημέ-
ρα των ΗΕ. Τα ΗΕ ιδρύθηκαν ως 

διάδοχος της Κοινωνίας των Εθνών, 
την 24η Οκτωβρίου 1945, για να 
«σώσουν τις επερχόμενες γενιές από 
τη μάστιγα του πολέμου, που έφερε 
δύο φορές στη ζωή μας ανείπωτες 
τραγωδίες στην ανθρωπότητα».

Παρόλο που δεν είχαμε Τρίτο 
Παγκόσμιο Πόλεμο από το 1945, 
η κατάσταση στον κόσμο δεν είναι 
τόσο ειρηνική και ενθαρρυντική. 
Μάλλον χειροτερεύει. Ο Γενικός 
Γραμματέας στην ομιλία του ενώπιον 
της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ 
το 2022 άρχισε λέγοντας «Ο κόσμος 
μας βρίσκεται σε μεγάλη αναστά-
τωση». Οι ανισότητες μεγαλώνουν. 
Οι παράνομες πράξεις μεταξύ των 
Κρατών αυξάνονται. Καμία ή ελά-
χιστη ελπίδα μπροστά μας.

Το πρόβλημα που μας ταλανίζει 
επί του παρόντος από τις 24 Φε-
βρουαρίου 2022 είναι ο πόλεμος 
στην Ουκρανία και οι επιπτώσεις 
του. Η τραγωδία, οι εκατόμβες, οι 
καταστροφές, η απώλεια ανθρώ-
πινων ζωών είναι ανήκουστα. Η 
κατάσταση συνεχίζεται και δεν φαί-
νεται να υπάρχει κάποια ελπίδα 
μεσολάβησης. Και δεν πρόκειται 

μόνο για την Ουκρανία. Τώρα είναι 
και η Μέση Ανατολή.

Το πρόβλημα των χιλιάδων 
προσφύγων που εγκαταλείπουν 
την περιοχή δεν αποτελεί πλέον 
μόνο πρόβλημα της Ευρώπης, 
αλλά είναι παγκόσμιο.

Οι ευρωπαϊκές χώρες βρίσκο-
νται σε πολύ δύσκολη κατάσταση 
όσον αφορά την εισροή των προ-
σφύγων, ενώ η τραγωδία αυτών 
των ανθρώπων απαιτεί απ’ όλον 
τον κόσμο να λάβει μέτρα για την 
ανακούφιση του πόνου τους.

Ο Γενικός Γραμματέας, Αντόνιο 
Γκουτέρες, στην ετήσια έκθεσή του 
προς τη Γενική Συνέλευση σχετικά 
με τις εργασίες των ΗΕ, ανέφερε ότι 
«είδαμε μια εικόνα της κόλασης, 
ένα φρικτό τοπίο, συνέπεια του 
συνδυασμού πολλών προβλημάτων 
με τα οποία έχει βρεθεί αντιμέτωπος 
ο κόσμος. (…) Ήταν θύματα ηγετών 
που δεν μπόρεσαν να βρουν τον 
δρόμο της ειρήνης».

Όσον αφορά τα ΗΕ και για να 
παραθέσω απόσπασμα από το βι-
βλίο μου «Τα Ηνωμένα Έθνη από 
μέσα και παρατηρήσεις σχετικά με 

τη θέση και τον ρόλο της Ελλάδας 
και της Κύπρου» (ελληνικό και αγ-
γλικό κείμενο), Αθήνα, Βιβλιοπωλείο 
Εστία, 1975: «Θα ήθελα να τονίσω 
ότι από προσωπική πείρα, πιστεύω 
ότι παρ’ όλα τα μειονεκτήματά του, 
που τα περισσότερα οφείλονται 
στη φύση της διεθνούς πολιτικής 
σκακιέρας, ο ΟΗΕ πρέπει να τύχει 
της υποστήριξης και ενθάρρυνσής 
μας, γιατί αν δεν έχει εκπληρώσει 
τις ελπίδες μερικών ουτοπιστών 
ιδεολόγων μπόρεσε, παρ’όλον τούτο, 
σε πολλές περιπτώσεις, να διατη-
ρήσει την ειρήνη και επίσης, στην 
πράξη, να αναπτυχθεί σύμφωνα με 
τις απαιτήσεις και τα δεδομένα της 
εποχής μας» (ο.π., σελ. 16).

Πολλά θέματα απασχολούν τον 
κόσμο σήμερα και εμείς στην Κύ-
προ προσδοκούμε και στηρίζουμε 
τα ΗΕ για την αντιμετώπισή τους.

Η Κύπρος, από την ανεξαρτη-
σία της, είχε τα ΗΕ και τις αρχές 
τους ως τον ακρογωνιαίο λίθο της 
εξωτερικής της πολιτικής.

Εδώ στην Κύπρο κάνουμε ό,τι μπο-
ρούμε για τη λύση του προβλήματός 
μας. Οι ξένες δυνάμεις δεν πρέπει 

ωστόσο με τις ενέργειές τους να μας 
εμποδίζουν από το να πάμε μπροστά.

Η στάση της Τουρκίας θυμί-
ζει εποχές του 19ου αιώνα και τη  
διπλωματία των κανονιοφόρων 
(gunboat diplomacy). Είναι καιρός 
πλέον οι Μεγάλες Δυνάμεις να 
δουν το μακροχρόνιο συμφέρον 
τους και να παρέμβουν.

**Απόσπασμα από την Ομιλία 
του Δρος Χρίστου Α. Θεοδούλου, 
Προέδρου του Συνδέσμου Ηνωμέ-
νων Εθνών Κύπρου και Επίτιμου 
Προέδρου της Παγκόσμιας Ομο-
σπονδίας των Συνδέσμων Ηνωμένων 
Εθνών (WFUNA), για τον εορτασμό 
της 77ης Επετείου της WFUNA, της 
Ημέρας Ανθρωπίνων Δικαιωμά-
των και της Ημέρας των Ηνωμένων 
Εθνών, την 9η Ιανουαρίου 2024, στο 
Προεδρικό Μέγαρο, στις 6:30 μ.μ.

*Δικηγόρος, Πρόεδρος του Συνδέ-
σμου Ηνωμένων Εθνών Κύπρου και 
Αντιπρόεδρος της Παγκόσμιας Ομο-

σπονδίας των Συνδέσμων Ηνωμένων 
Εθνών (WFUNA), Πρώην Μέλος της 

Γραμματείας του ΟΗΕ στο Τμήμα των 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 

c.a.theodoulou@cytanet.com.cy 

«O Σύνδεσμος Ηνωμένων Εθνών Κύπρου 
και η επικαιρότητα»
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Αναμφίβολα τα δεδομένα 
στην Κύπρο, στο περι-
φερειακό, ευρωπαϊκό 

και διεθνές περιβάλλον είναι 
τέτοια, που δεν επιτρέπουν κα-
νέναν εφησυχασμό. Υπάρχουν 
ζητήματα τα οποία θα πρέπει να 
αντιμετωπισθούν αποτελεσματικά. 
Ταυτόχρονα, ενώ θεωρητικά το 
κράτος είναι σε θέση να ενεργήσει 
για αρκετά θέματα (εξασκώντας τον 
στρατηγικό, κοινωνικό και επιδιαι-
τητικό του ρόλο), είναι κατανοητό 
ότι σε κάποια άλλα, λίγα μπορεί 
να πράξει (όπως, για παράδειγμα, 
αποφάσεις της ΕΕ για συντηρη-
τικές προσεγγίσεις στο μακρο-
οικονομικό επίπεδο). Υφίσταται 
σήμερα ένα ταραχώδες διεθνές 
περιβάλλον, το οποίο επηρεάζει 
κάθε χώρα σε διάφορα επίπεδα. 
Έχοντας όλα αυτά υπ’ όψιν είναι 
απαραίτητο όπως η Κυβέρνηση 
και το ευρύτερο πολιτικό σύστη-
μα ενεργήσουν με τέτοιο τρόπο, 
ούτως ώστε αφενός να επιλύσουν 
προβλήματα και αφετέρου να δη-
μιουργήσουν ευκαιρίες ή/και να 
ελαχιστοποιήσουν το κόστος από 
τυχόν αναταράξεις.

Σύμφωνα με πρόσφατα δημο-
σιεύματα, το κρατικό μισθολόγιο 
έχει εκτοξευθεί σε ψηλά επίπεδα. 
Το 2013 ήταν €2,58 δισεκατομ-
μύρια, ενώ δέκα χρόνια αργότερα 
ανήλθε στα €3,23 δισεκατομμύρια. 
Και τούτο, παρά το γεγονός ότι στις 
αρχές του 2012 οι απασχολού-
μενοι στον δημόσιο τομέα ήταν 
52.267, ενώ με το τέλος του 2023 
ανέρχονταν στους 49.295, ήταν 
δηλαδή λιγότεροι. Προφανώς η 
κατάσταση αυτή είναι ανησυχητική. 
Ένα συναφές ερώτημα που εγεί-
ρεται είναι κατά πόσον το πολιτικό 
σύστημα και οι κοινωνικοί εταίροι 
άντλησαν ουσιαστικά διδάγματα 
από την κατάρρευση του 2013. 
Προφανώς όχι ή τουλάχιστον 
όχι επαρκώς. Θεωρώ ότι από 
την πρώτη μέρα της υιοθέτησης 
του ευρώ (1/1/2008), η Κύπρος 
έπρεπε να είχε υιοθετήσει μια ει-
σοδηματική πολιτική, η οποία θα 
αντικαθιστούσε το σύστημα των 
αυτόματων προσαυξήσεων ανε-
ξαρτήτως οικονομικών συνθηκών 
καθώς και της ΑΤΑ. Αναπόφευκτα 
μια εισοδηματική πολιτική, η οποία 
λαμβάνει υπ’ όψιν τις οικονομικές 
συνθήκες, περιλαμβανομένου και 
του πληθωρισμού, είναι υπέρτερη 
– πιο δίκαιη και πιο αποτελεσμα-
τική. Το ζήτημα αυτό πρέπει να 
απασχολήσει την Κυβέρνηση, το 
πολιτικό σύστημα και τους κοινω-
νικούς εταίρους. 

Με το ίδιο σκεπτικό σημειώνω 
ότι το συνταξιοδοτικό θα πρέπει 
να επαναξιολογηθεί με στόχο να 
καταστεί δικαιότερο. Αναπόφευκτα 
είναι σημαντικό να υπάρχει ελά-
χιστη και μέγιστη σύνταξη. Χωρίς 

να είμαι απόλυτος, ενδεχομένως η 
ελάχιστη σύνταξη, στην παρούσα 
συγκυρία, θα πρέπει να είναι €800 
και η μέγιστη €5.200. Είναι επίσης 
λογικό να αναμένεται η σύνταξη 
ενός εργαζομένου να σχετίζεται με 
τις διαχρονικές περικοπές από τις 
απολαβές του. Υπό αυτή την έννοια 
είναι αδιανόητο ένας εργαζόμενος 
στον ιδιωτικό τομέα με περίπου 
ίδιες απολαβές και υψηλότερες 
εισφορές από έναν συνάδελφό 
του στον δημόσιο τομέα να έχει 

χαμηλότερη σύνταξη. Η αδικία 
καθώς και η στρέβλωση αυτή 
θα πρέπει να εκλείψει.

Οι πρόσφατες αλλαγές στο νομο-
θετικό πλαίσιο για την τριτοβάθμια 
εκπαίδευση στην Ελλάδα αναπό-
φευκτα θα επηρεάσουν και την 
Κύπρο ποικιλοτρόπως. Για χρόνια 
τώρα, η λειτουργία μη κρατικών 
πανεπιστημιακών ιδρυμάτων στην 
Ελλάδα εθεωρείτο αδιανόητη. Με 
τις νέες ρυθμίσεις που προώθησε 
η κυβέρνηση Μητσοτάκη αυτή η 
κατάσταση θα διαφοροποιηθεί. Ση-
μειώνεται συναφώς ότι η ανάπτυξη 
της ιδιωτικής τριτοβάθμιας εκπαί-
δευσης στην Κύπρο στηρίχθηκε 
σε μεγάλο βαθμό από φοιτητές 
από την Ελλάδα. Επισημαίνεται, 
επίσης, ότι ο επίσημος στόχος της 
κυπριακής Πολιτείας για μετατροπή 
της χώρας σε περιφερειακό ακα-
δημαϊκό κέντρο δεν υλοποιήθηκε 

ποτέ, παρά τα άλματα προόδου 
που έχουν γίνει. Στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου έχει προ πολλού αναπτυ-
χθεί μια νοοτροπία (η οποία εξα-
κολουθεί να συντηρείται), βάσει 
της οποίας το κράτος «πρέπει να 
παρέχει απεριόριστους πόρους», 
ενώ στα ιδιωτικά πανεπιστήμια ο 
κερδοσκοπικός χαρακτήρας των 
πλείστων ιδιωτικών ιδρυμάτων εν 
πολλοίς καθόρισε την πορεία τους. 
Με τις υφιστάμενες πρακτικές η 
Κύπρος θα κληθεί να αντιμετω-

πίσει αρκετές προκλήσεις. Και, 
όμως, ο τομέας της τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης έχει μια ξεχωριστή 
σημασία. 

Απαιτείται ορθολογιστική δι-
αχείριση, λογοδοσία, καθώς και 
όραμα για να μπορέσει η Κύπρος 
να εξελιχθεί σ’ ένα πραγματικά πε-
ριφερειακό ακαδημαϊκό κέντρο. 
Για την υλοποίηση του στόχου 
αυτού ο στρατηγικός ρόλος του 
κράτους είναι απαραίτητος. Με-
ταξύ άλλων, θα πρέπει να δοθούν 
ουσιαστικά κίνητρα για συγχώνευ-
ση ιδρυμάτων και ακόμα για την 
ενθάρρυνση μη κερδοσκοπικών 
ιδιωτικών πανεπιστημίων.

Στη σημερινή συγκυρία προ-
κρίνεται η χρήση μη συμβατικών 
μέσων ενέργειας στο πλαίσιο της 
ενθάρρυνσης της πράσινης ανά-
πτυξης. Και ενώ ο στόχος αυτός 
είναι όχι μόνο θεμιτός αλλά και 

επιβεβλημένος, θεωρώ ότι η Κύ-
προς θα έπρεπε προ πολλού να είχε 
ζητήσει ειδικές ρυθμίσεις καθώς, 
μεταξύ άλλων, δεν διακρίνεται για 
το σύστημα δημόσιας συγκοινω-
νίας. Τουλάχιστον ας γίνει έστω 
και τώρα η επιβαλλόμενη αυτή 
ρύθμιση.

Τα τελευταία χρόνια η πώληση 
γης σε ξένους πήρε πρωτοφανείς 
διαστάσεις. Η πρακτική αυτή πρέπει 
να διαφοροποιηθεί. Είναι απαραί-
τητο να υπάρξουν οι ανάλογες ρυθ-
μίσεις για εθνικούς, κοινωνικούς 
αλλά και οικονομικούς λόγους.

Υπογραμμίζεται συναφώς ότι τα 
τελευταία χρόνια σημαντικοί τομείς 
της οικονομίας περιήλθαν υπό τον 
έλεγχο ξένων συμφερόντων. Δεν 
είναι μόνο οι τράπεζες, είναι επί-
σης και, μεταξύ άλλων, ιδιωτικά 
νοσοκομεία και αρκετά ιδρύματα 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. Μπορεί 
να λεχθεί ότι η εξέλιξη αυτή είναι 
αποτέλεσμα της συμμετοχής στη 
μεγάλη ενιαία ευρωπαϊκή αγορά 
καθώς και της παγκοσμιοποίη-
σης. Παρά ταύτα το κάθε κράτος 
έχει τη δυνατότητα επηρεασμού 
καταστάσεων προς εξυπηρέτηση 
των εθνικών του συμφερόντων. 
Στην Κύπρο, αυτό δεν έγινε. Οι 
εξελίξεις αυτές συνέβαλαν επίσης 
στη μείωση της ποιότητας των πα-
ρεχόμενων υπηρεσιών. Αυτό δεν 
πρέπει να αποτελεί έκπληξη καθώς 
είναι απότοκο της επιδίωξης της 
μεγιστοποίησης των κερδών και της 
υλοποίησης ιδιοτελών συμφερό-
ντων. Ένα από τα βασικά ερωτήματα 
που τίθενται είναι κατά πόσον τα 
δεδομένα αυτά είναι αναστρέψιμα. 
Εάν όχι, μπορεί τουλάχιστον να 
προληφθεί περαιτέρω επιδείνωση;

Αναπόφευκτα οι εξελίξεις αυτές 
έχουν οδηγήσει στην αύξηση της 
ανισότητας. Με το ίδιο σκεπτικό 
εγείρεται και πάλιν το ερώτημα κατά 
πόσον η κατάσταση αυτή μπορεί 
να αναστραφεί ή τουλάχιστον να 

μην επιδεινωθεί. 
Τις τελευταίες τρεις δεκαετίες 

επήλθε ουσιαστική μείωση του 
πρωτογενούς και του δευτερο-
γενούς τομέα της οικονομίας. Εξ 
ορισμού η κατάσταση αυτή συνο-
δεύτηκε με την πρωτοφανή άνοδο 
του τριτογενούς τομέα. Ιδιαίτερο 
ρόλο σε αυτήν την εξέλιξη δια-
δραμάτισαν ο τραπεζικός και ο 
χρηματοπιστωτικός τομέας γενι-
κότερα. Μετά την κατάρρευση του 
2013, όμως, ενώ διαφοροποιήθηκε 
δραστικά ο τομέας των υπηρεσι-
ών, δεν επανήλθαν ο πρωτογενής 
και ο δευτερογενής αντίστοιχα. Η 
Κυβέρνηση, η κάθε κυβέρνηση, 
πρέπει να μεριμνήσει ούτως ώστε 
να ενισχυθεί τόσο ο πρωτογενής 
όσο και ο δευτερογενής τομέας. 
Για μια τέτοια εξέλιξη απαιτείται 
προγραμματισμός, σχεδιασμός 
και κίνητρα.

Είναι επίσης καιρός η Κυβέρ-
νηση να προβληματισθεί και να 
προωθήσει νέους μοχλούς οικο-
νομικής μεγέθυνσης στο πλαίσιο 
ενός νέου υποδείγματος για την 
οικονομία, το οποίο να έχει ως 
επίκεντρο τον άνθρωπο και τη 
φιλοσοφία μιας ισοζυγισμένης 
ανάπτυξης. Λαμβάνοντας επίσης 
υπ’ όψιν το γεγονός ότι η Κύπρος 
βρίσκεται σε μια περιοχή η οποία 
διαχρονικά επηρεάζεται από κρί-
σεις, είναι καθοριστικής σημασίας 
να προετοιμάζεται συνεχώς για την 
αντιμετώπιση τέτοιων εξελίξεων. 
Επιπρόσθετα, και πέραν του στόχου 
της επιτυχούς διαχείρισης κρίσεων, 
η Κύπρος καλείται να αναπτύξει 
τομέα δραστηριοτήτων, ο οποίος 
θα συμβάλει ποικιλοτρόπως στην 
αντιμετώπιση ανθρωπιστικών ζη-
τημάτων στην ευρύτερη περιοχή. 
Μια τέτοια εξέλιξη είναι δυνατόν 
να προσελκύσει ένα διαφορετικό 
φάσμα ξένων επενδύσεων.

Θα είναι παράληψη εάν δεν 
υπογραμμισθεί η σημασία των 
δεξαμενών σκέψης. Μέχρι σήμερα, 
ο τομέας αυτός είναι απελπιστικά 
παραμελημένος. Το κράτος πρέπει 
να πράξει παν το δυνατό για τη 
διαφοροποίηση της κατάστασης 
αυτής. Με το ίδιο σκεπτικό ιδιαί-
τερη έμφαση πρέπει να δοθεί και 
στην καινοτομία.

Εν κατακλείδι, είναι σημαντικό 
να κατανοηθεί ότι θα πρέπει να 
διαφοροποιηθούν νοοτροπίες και 
πρακτικές. Για να μπορέσει η Κύ-
προς να επιβιώσει και να ευημε-
ρεί, απαιτείται ένα νέο υπόδειγμα, 
το οποίο να δημιουργεί επαρκή 
αριθμό θέσεων εργασίας και να 
προωθεί την κοινωνική συνοχή. 

*Καθηγητής, Πρόεδρος του Κυπρι-
ακού Κέντρου Ευρωπαϊκών και 

Διεθνών Υποθέσεων, καθώς και του 
Τμήματος Πολιτικών Επιστημών και 
Διακυβέρνησης του Πανεπιστημίου 

Λευκωσίας 

Τι πρέπει να προσέξουμε για την οικονομία

Είναι απαραίτητο όπως η Κυβέρνηση και 
το ευρύτερο πολιτικό σύστημα ενεργή-

σουν με τέτοιο τρόπο, ούτως ώστε αφε-
νός να επιλύσουν προβλήματα και αφετέ-
ρου να δημιουργήσουν ευκαιρίες ή/και να 

ελαχιστοποιήσουν το κόστος από τυχόν 
αναταράξεις

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 

ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ*
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Αναμφίβολα το νέος έτος 
2024 θα είναι η χρονιά 
των μεγάλων προκλήσεων 

για τρεις κυρίως λόγους:
1ον Λόγω των δραματικών 

εξελίξεων που συντελούνται στην 
περιοχή μας αλλά και στο παγκό-
σμιο γίγνεσθαι και θα επηρεάσουν, 
αναμφίβολα, τις πολιτικές και οι-
κονομικές εξελίξεις στην ιδιαίτερη 
πατρίδα μας.

2ον Εξαιτίας μιας σειράς ατυχών 
και καταστροφικών χειρισμών, τόσο 
στο κυπριακό πρόβλημα όσο και 
στην εσωτερική διακυβέρνηση της 
χώρας μας επί σειράν ετών, τα οποία 
επισώρευσαν σημαντικά και ογκώδη 
προβλήματα -και βαρίδια- στη νέα 
κυβέρνηση, τα οποία καλείται να 
διαχειριστεί και να επιλύσει κατά 
την παρούσα πενταετία της. 

3ον Λόγω των αυξημένων 
προσδοκιών που καλλιέργησαν 
στον λαό μας οι εξαγγελίες του 
προεκλογικού προγράμματος του 
Νίκου Χριστοδουλίδη, οι οποίες 
τοποθέτησαν τη χώρα μας στο 
μεταίχμιο από την παρακμή στην 
πορεία της αναγέννησης. 

Οι κυριότερες προκλήσεις της 
χρονιάς που μόλις ανέτειλε είναι 
-κατά την άποψή μου- οι εξής: 

•Κυπριακό: Μετά τη μακρό-
χρονη αποτελμάτωση των συνο-
μιλιών και των συνεπαγομένων 
επιπτώσεων στο εθνικό μας θέμα, 
ο νέος Πρόεδρος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας ανέλαβε μια σειρά 
πρωτοβουλιών σε τοπικό, ευρωπα-
ϊκό και διεθνές επίπεδο με στόχο 
την επανέναρξη των συνομιλιών 
από το σημείο που διακόπηκαν το 
2017 στο Κραν Μοντανά. 

Το βασανιστικό ερώτημα είναι 
πώς θα ανατραπούν τα τετελεσμένα 
που δημιούργησε η αδηφάγος και 
αδίστακτη εξωτερική πολιτική της 
Τουρκίας και των εγκάθετών της 
στην Κύπρο, αλλά, κυρίως, και σε 
ποια κεφάλαια των συνομιλιών 

μπορούμε να υποχωρήσουμε πε-
ραιτέρω, αφού οι κόκκινες γραμμές 
που έθεσε το Εθνικό μας Συμβούλιο 
έχουν παραβιαστεί σε σημείο που 
ήδη έχει υποθηκευτεί η εθνική 
και φυσική μας επιβίωση. 

• Εσωτερική διακυβέρνηση / 
Θεσμοί και αξίες: Η μακρόχρονη 
και άνευ ορίων περιφρόνηση αρχών 
και αξιών και η καταπάτηση ηθικών 
φραγμών από σημαντική μερίδα των 
πολιτικών μας αρχόντων οδήγησαν 
τον  λαό μας στην απαισιοδοξία και 
την αυτοεγκατάλειψη και το πολιτικό 
μας σύστημα σε πλήρη απαξίωση 
από τους πολίτες. 

Ευρισκόμαστε ακόμα στο αρχικό 
στάδιο της αφύπνισης από την ανο-
χή της μακροχρόνιας σήψης που 
επισώρευσαν σε όλα τα μήκη και 
πλάτη της δημόσιας ζωής του τόπου 
μας η περιφρόνηση των θεσμών 
και των αξιών και η καταπάτηση 
κάθε έννοιας δικαίου και ηθικής 

• Λειτουργικότητα του Κράτους 
και των Υπηρεσιών του: Μακρο-
χρόνιες αγκυλώσεις και γραφειο-
κρατικές αντιλήψεις και νοοτροπίες 
εξακολουθούν να ταλανίζουν την 
καθημερινότητα των πολιτών και 
να διαιωνίζουν δυσεπίλυτα προ-
βλήματα των ασθενεστέρων κυρί-
ως τάξεων της Κοινωνίας μας, οι 
οποίες έχουν ανάγκη την κρατική 
μέριμνα και αρωγή. 

Επιβάλλονται δραστικές ενέργει-
ες για την εφαρμογή των πολιτικών 
του εκσυγχρονισμού των Δημοσίων 
Υπηρεσιών, ούτως ώστε να κατα-
στούν αποτελεσματικοί υπηρέτες 
του λαού μας . 

• Μεταναστευτικό:  Επί σειράν 
ετών, σοβαρά λάθη και παραλείψεις 
αλλά και εσκεμμένες καταστροφικές 
πολιτικές κατέστησαν τη χώρα μας 
ξέφραγο αμπέλι στην παράνομη 
– παράτυπη μετανάστευση και δη-
μιούργησαν διεθνώς την εικόνα 
ότι η Κύπρος είναι ο ελκυστικό-
τερος προορισμός για την εισροή, 

εγκατάσταση, δραστηριοποίηση 
και λαθροβίωση οικονομικών με-
ταναστών και δυνητικά αιτητών 
πολιτικού ασύλου. Τα τελευταία, 
εκ πρώτης όψεως, ενθαρρυντικά 
δεδομένα ουδόλως επιλύουν το 
μέγιστο αυτό πρόβλημα και δεν 
πρέπει να μας καθησυχάζουν. 

Αποτελεί αδήριτη ανάγκη η 
σωστή προετοιμασία των δομών 
που θα καταστήσουν εφικτή και 
αποτελεσματική την επιτυχία του 
πολυαναμενόμενου Υφυπουργείου 
Μετανάστευσης και Ασύλου, ούτως 
ώστε να μην καταλήξει γράμμα κενό  
περιεχομένου και… όνειρο απατηλό!

• Δημογραφικό: Το πρόβλη-
μα αυτό, που είναι παράγωγο όχι 
μόνο της παράνομης εισροής και 
εγκατάστασης αλλοδαπών αλλά και 
της αυξανόμενης υπογεννητικότη-
τας της χώρας μας, απειλεί να μας 
καταστήσει, ως Ελληνοκύπριους, 
μειονότητα στην ίδια την πατρίδα 
μας. Ήδη οι αριθμοί επιβεβαιώ-
νουν ότι το 30% των κατοικούντων 
στην Κυπριακή Δημοκρατία είναι 
ξένοι- μη Κύπριοι υπήκοοι.

Ατυχώς μέχρι των ημερών μας όλη 
η προσοχή των πολιτειακών αρχόντων 
επικεντρώνεται μόνο στο μεταναστευ-
τικό και όχι και στη δημογραφική μας 
συρρίκνωση με τη συνεπαγόμενη 
αλλαγή της φυσιογνωμίας του λαού 
μας ως Ελληνοκυπρίων, με ό,τι τούτο 
συνεπάγεται.

• Ευνομία - Τάξη - Εγκληματι-
κότητα - Νεανική Παραβατικότητα:  
Είμαστε όλοι μάρτυρες καθημε-
ρινών και διαχρονικών παραβι-
άσεων της έννομης τάξης τόσο 
σε επίπεδο πολιτικών αρχόντων 
όσο και στο επίπεδο του απλού 
λαού. Η εγκληματικότητα και η 
νεανική παραβατικότητα είναι το 
αποτέλεσμα της περιφρόνησης 
του νόμου και της τάξης και της 
παρατηρούμενης ατιμωρησίας. 

Αποτελεί εκ των ων ουκ άνευ 
προτεραιότητα η ενσυνείδητη καλ-

λιέργεια της κουλτούρας του σεβα-
σμού στους νόμους του Κράτους, 
με παράλληλη αυστηρή τιμωρία 
των ενόχων και συνενόχων εγκλη-
ματικών πράξεων. Η ατιμωρησία 
εκτρέφει το θράσος των επίδοξων 
παραβατών και εγκληματιών και 
πολλαπλασιάζει τους μιμητές της 
ασυδοσίας και της παρανομίας.

• Παιδεία - Ήθη και Έθιμα - Πο-
λιτιστικές Παραδόσεις:  Η Παιδεία 
μας απέτυχε να διαπαιδαγωγεί τους 
αυριανούς πολίτες και να τους σφυ-
ρηλατεί στον επιβαλλόμενο βαθμό 
την αφοσίωση στην Πατρίδα, την 
προσήλωση σε αρχές και αξίες και 
τον κοινωνικό σεβασμό. Τα ήθη, τα 
έθιμα και οι πολιτιστικές παραδό-
σεις αντιμετωπίζονται επιφανειακά 
και κατά το δοκούν σύμφωνα με 
τις εκάστοτε ιδεολογικοπολιτικές 
αντιλήψεις των κρατούντων. 

Επείγει η ριζική αναθεώρηση 
των προτεραιοτήτων του εκπαι-
δευτικού μας συστήματος, ούτως 
ώστε να καλλιεργεί τους σωστούς και 
«χρηστούς» πολίτες παράλληλα με τις 
εκπαιδευτικές και μαθησιακές τους 
ανάγκες. Φρονώ ότι η απειθαρχία 
στους σχολικούς χώρους αποτελεί 
την απαρχή της νεανικής παραβα-
τικότητας μέσα αλλά και έξω από τα 
σχολεία. Γιατί απλούστατα οι νεαροί 
παραβάτες είναι ή υπήρξαν κάποτε 
και μαθητές στα σχολεία μας .

• Οικονομία - Μεσαία Τάξη 
- Κοινωνική Πολιτική: Οι κατα-
στροφικές εξελίξεις που σημει-
ώθηκαν κατά καιρούς στο οι-
κονομικό στερέωμα της χώρας 
μας (Χρηματιστήριο, Τράπεζες, 
Συνεργατισμός, Κυπριακές Αερο-
γραμμές, χρεόγραφα κ.λπ. κ.λπ.) 
επέφεραν καταλυτικά πλήγματα 
στην οικονομία του τόπου μας και 
συρρίκνωσαν τη μεσαία τάξη, που 
αποτέλεσε διαχρονικά ένα μονα-
δικό επίτευγμα της Πατρίδας μας. 

Μια θαρραλέα κοινωνική πολι-
τική θα βοηθήσει στην αναζωογό-

νηση της τρωθείσας μεσαίας τάξης, 
που αποτέλεσε για δεκαετίες τη 
ραχοκοκκαλιά της οικονομίας μας.

• Προσφυγική Πολιτική – Τ/κ 
περιουσίες: Σημαντική διαχρονική 
αποτυχία όλων των κατά καιρούς 
κυβερνήσεων αποτέλεσε η κακή 
διαχείριση των τ/κ περιουσιών, οι 
οποίες θα μπορούσαν να αποτελέ-
σουν ένα σχετικό αντιστάθμισμα 
για την απώλεια των περιουσιών 
των εκτοπισμένων συμπολιτών 
μας μετά την τουρκική εισβολή 
του 1974. Αντί τούτου έπεσαν σε 
χέρια επιτήδειων και αδίστακτων 
πλουτοκρατόρων. 

Δυστυχώς, παρά τις αλλεπάλ-
ληλες κατά καιρούς προσπάθειες 
των Κυβερνήσεων μας δεν έχουν 
επιτευχθεί ουσιαστικά διορθωτικά 
μέτρα, με αποτέλεσμα περιουσίες 
δισεκατομμυρίων να τυγχάνουν 
εκμετάλλευσης από επιτήδειους, 
οι οποίοι δεν απώλεσαν ούτε μια 
σπιθαμή γης στις κατεχόμενες πε-
ριοχές της πατρίδας μας.

Αυτές και όχι μόνον είναι οι 
κυριότερες προκλήσεις που κα-
ταγράφονται και που χρήζουν 
άμεσης αντιμετώπισης και θαρ-
ραλέων χειρισμών τόσο από τη 
νέα Κυβέρνηση της χώρας μας 
όσο και από το σύνολο των πο-
λιτικών δυνάμεων, ανεξάρτητα 
από ιδεολογικές και κομματικές 
καταβολές και τοποθετήσεις. 

Γιατί, αν το σκάφος βυθιστεί, 
θα συμπαρασύρει στον βυθό κυ-
βερνώντες και κυβερνωμένους, 
συμπολιτευόμενους και αντιπολι-
τευόμενους, δικαίους και αδίκους. 

Η χώρα μας και η Κοινωνίας 
μας ευρίσκονται στην δωδεκάτην. 

Το 2024 ας αποτελέσει την απαρχή 
της εθνικής, πολιτικής και κοινωνικής 
αναγέννησης και ανασυγκρότησης 
λαού, Κράτους και ηγεσίας. 

*Αντιπρόεδρος Κεντρικού Συμβουλί-
ου του Κυπριακού Κέντρου Μελετών 

(ΚΥ.ΚΕ.Μ.)

2024: Οι μεγάλες προκλήσεις 
ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
ΜΟΡΦΙΤΗΣ*

ΑΠΟΨΗ  
ΣΟΦΙΑ 

ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ

ΑΘΗΝΑ - Πριν από λίγο καιρό, 
πραγματοποιώντας την προσφι-
λή πεζή διαδρομή μου από την 
Αγία Παρασκευή στον γειτονικό 
δήμο Χολαργού, έγινα αυτήκοος 
μάρτυρας σοκαριστικού διαλόγου 
μεταξύ δύο εφήβων αγοριών, 13 
-14 ετών, που περνούσαν εκείνη 
τη στιγμή τυχαία από δίπλα μου: 
«Μετά το σχολείο, έχουμε κανονίσει 
να παίξουμε ξύλο την Πέμπτη»! 

Το έλεγαν μεταξύ τους τόσο 
φυσικά και οικεία, λες και ανα-
φέρονταν σε προγραμματισμένο 

παιχνίδι ή εκδήλωση! Πόση αφύ-
σικη οικειότητα απέκτησαν αυτά 
τα παιδιά με τη βία (πότε… πρόλα-
βαν;) τη στιγμή που θα έπρεπε να 
απολαμβάνουν την αθωότητα της 
ηλικίας τους, να αποτρέπουν με 
κάθε τρόπο και να καταγγέλλουν 
άμεσα οποιαδήποτε μορφή της, 
πρωτίστως στους γονείς και τους 
καθηγητές τους. 

Όταν παιδιά ή έφηβοι… προ-
γραμματίζουν εντελώς φυσικά να 
παίξουν ξύλο μετά το σχολείο, τότε 
το κακό έχει ήδη συντελεστεί και 

προχωράει… ακάθεκτα! 
Οι γονείς πρέπει να είναι έμπρα-

κτα δίπλα στα παιδιά τους, να τους 
ενσταλάζουν από την πρώτη στιγ-
μή τον σεβασμό και την αγάπη 
προς τους άλλους, έτσι ώστε να… 
κόβεται μαχαίρι από την παιδική 
τους ήδη ηλικία η οποιαδήποτε 
σκέψη για άσκηση βίας, λεκτικής, 
ψυχολογικής και σωματικής. 

Να μην τα παραμελούν εξαιτίας 
των επαγγελματικών υποχρεώσεών 
τους, να μην τα κακοποιούν λεκτικά, 
ψυχολογικά ή σωματικά, να είναι 

απλά στοργικοί και καλοί γονείς…
ένα παιδί που έχει απορροφήσει 
και αποκρυσταλλώσει στην ψυχή 
του αγάπη και σεβασμό για τους 
άλλους, ποτέ δεν θα καταφύγει 
μελλοντικά σε οποιασδήποτε 
μορφής βία. 

Οι δάσκαλοι και οι καθηγητές 
στα σχολεία οφείλουν να έχουν τα 
μάτια τους ορθάνοιχτα και, οτιδή-
ποτε ύποπτο πέσει στην αντίληψή 
τους, να το καταγγέλλουν στο… 
δευτερόλεπτο! 

Αλλά και τα ίδια τα παιδιά, αν 

έχουν πέσει θύματα οποιασδήποτε 
μορφής βίας, πρέπει να βρίσκουν 
το θάρρος να μιλήσουν και να το 
καταγγείλουν χωρίς φόβο παντού: 
στους γονείς, τους καθηγητές, τους 
συμμαθητές, τους φίλους, τους 
συγγενείς, τους γείτονες ή την 
Αστυνομία. 

Τα παιδιά είναι απλώς παιδιά 
και ΟΧΙ σάκοι του μποξ, που ο 
καθένας μπορεί να «χτυπά» ανεξέ-
λεγκτα και ατιμώρητα, βγάζοντας 
τα άρρωστα απωθημένα του είτε 
είναι συμμαθητής είτε γονιός… 

Τα παιδιά δεν είναι σάκοι του μποξ - όχι στη βία
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Η Primetel, κορυφαίος πάρο-
χος τηλεπικοινωνιακών λύσεων, 
βρίσκεται στην ευχάριστη θέση 
να ανακοινώσει την προσθήκη 
του κ. Avo Guezukutchukian 
στην ομάδα Primetel Business, 
ο οποίος ανέλαβε τη θέση του 
Senior Sales Account Manager. 
Ο κ. Avo Guezukutchukian, έχο-
ντας υπηρετήσει επιτυχώς για 
12 συναπτά έτη τον ρόλο αυτό, 
φέρνει μαζί του την πλούσια 
εμπειρία και εξειδίκευσή του 
στον χώρο των τηλεπικοινωνι-
ών. Ο κ.  Avo Guezukutchukian 
δήλωσε: «Με μεγάλη μου χαρά 

εντάχθηκα στη μεγάλη οικογένεια 
της Primetel, καθώς οι στόχοι μου 
για περαιτέρω ανάπτυξη συνά-
δουν απόλυτα με το όραμα της 
Primetel Business για την παροχή 
ολοκληρωμένων, αξιόπιστων και 
ποιοτικών υπηρεσιών σε επιχει-
ρηματικούς πελάτες στην Κύπρο 
και το εξωτερικό. Ανυπομονώ να 
γίνω κι εγώ κομμάτι της Primetel 
Business εμπειρίας εξυπηρέτη-
σης, αυτή που έχει κάνει όλα αυτά 
τα χρόνια σημαντικούς πυλώνες 
του κυπριακού επιχειρείν να την 
επιλέγουν ως τον τηλεπικοινω-
νιακό τους πάροχο».

Οι Υπεραγορές Αλφαμέγα 
δίνουν στους πελάτες τους τη 
δυνατότητα να απολαύσουν 
στιγμές οικιακής πολυτέλειας 
καθώς, μέσω του προγράμμα-
τος ανταμοιβής Stick & Win, 
προσφέρουν μοναδικά προϊόντα 
του γαλλικού οίκου Geneviève 
Lethu. Με 50 χρόνια ιστορίας, 
η εταιρεία Geneviève Lethu 
δημιουργεί υψηλής ποιότη-
τας και αισθητικής σερβίτσια, 
εξοπλισμό κουζίνας και είδη 
σπιτιού, εμπνευσμένα από τη 
φύση, την τέχνη, τα χρώματα, τη 
γαλλική ιστορία και τον μποέμ 
σχεδιασμό. Συγκεντρώνοντας 
ψηφιακά κουπόνια μέσω των 
αγορών τους, οι πελάτες των 
Υπεραγορών Αλφαμέγα έχουν 
τη δυνατότητα να εξασφαλίσουν 
εντελώς δωρεάν ή σε μειωμένη 
τιμή πετσέτες χεριών και σώ-
ματος, χαλάκια μπάνιου, αλλά 
και υπέροχα κλινοσκεπάσματα, 
κατασκευασμένα με τις άρι-
στες προδιαγραφές του οίκου 
Geneviève Lethu.

Συγκεκριμένα, μέσα από το 

δημοφιλές πρόγραμμα αντα-
μοιβής των Αλφαμέγα, Stick & 
Win, οι πελάτες μπορούν να 
αποκτήσουν: Πετσέτα χεριών 
(50x100cm), Χαλάκι μπάνιου 
(50x80 cm), Πετσέτα μπάνιου 
(70x140 cm), Σετ μαξιλαροθήκες 
σε γκρι απόχρωση (65x65cm), 
Σετ μαξιλαροθήκες σε φυσική 
απόχρωση (65X65cm), Παπλω-
ματοθήκη σε γκρι απόχρωση 
(240x220cm) και Παπλωμα-
τοθήκη σε κρεμ απόχρωση 
(240x220 cm). Η προσφορά ξε-
κίνησε στις 8 Ιανουαρίου 2024 
και διαρκεί μέχρι τις 28 Απριλί-
ου 2024 ή μέχρι εξαντλήσεως 
των αποθεμάτων. Κάθε ψηφιακό 
κουπόνι αποκτάται με αγορές 
αξίας €10 σε μία απόδειξη, ενώ 
δυνατότητα συμμετοχής έχουν 
μόνο όσοι είναι εγγεγραμμένοι 
στο πρόγραμμα επιβράβευσης 
Alphamega Family. Απαραίτητη 
προϋπόθεση για την πίστωση 
των κουπονιών στην εφαρμογή 
Stick & Win είναι η παρουσίαση 
της αυθεντικής απόδειξης στα 
κέντρα εξυπηρέτησης πελατών. 

Το Σχέδιο Επαγγελματικών 
Συντάξεων Smart Future της 
Eurolife έχει λάβει στα φετινά IPE 
European Pension Fund Awards 
το Silver Category Award – Passive 
Management. Σύμφωνα με τους 
κριτές των βραβείων, η προσέγγιση 
του Smart Future στη δημιουργία 
ενός αποτελεσματικού και χαμηλού 
κόστους Συνταξιοδοτικού Σχεδίου 
ήταν υποδειγματική.  

Το βραβείο έρχεται ως ανα-
γνώριση των προσπαθειών και 
των κορυφαίων επιδόσεων της 
Eurolife και αποτελεί μια έγκυρη 
και ανεξάρτητη αναγνώριση των 
πλεονεκτημάτων της επενδυτικής 
προσέγγισης του Smart Future στη 
διαχείριση των Επενδυτικών Τα-
μείων. Τα βραβεία IPE European 
Pension Fund Awards αποτελούν 
την κορυφαία διάκριση στο είδος 
τους και είναι η μεγαλύτερη ετήσια 
συγκέντρωση συνταξιοδοτικών τα-
μείων στην Ευρώπη. Επιβραβεύουν 
την αριστεία και την καινοτομία 
στον τομέα των συντάξεων στην 
Ευρώπη, δημιουργώντας ένα ετήσιο 
σημείο αναφοράς που επιτρέπει 
στους παρόχους συντάξεων να 
συγκρίνουν τις επιδόσεις τους σε 
σχέση με τον ευρύ ανταγωνισμό 
σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Τα βρα-
βεία IPE European Pension Fund 
Awards αναγνωρίζουν κάθε χρόνο 
τα επιτεύγματα των διαφορετικών 

συνταξιοδοτικών ταμείων σε όλη 
την Ευρώπη και αναδεικνύουν την 
αριστεία και τα ταμεία που αποτε-
λούν σημείο αναφοράς. Τα φετινά 
IPE Awards προσέλκυσαν περισ-
σότερες από 340 συμμετοχές σε 40 
κατηγορίες, με εκπροσώπηση 22 
χωρών, με τους συμμετέχοντες να 
διαχειρίζονται περιουσιακά στοιχεία 
€1,89 τρισεκατομμυρίων. 83 κριτές 
συμμετείχαν στην αξιολόγηση των 
συμμετοχών, καθένας από τους 
οποίους έφερε εξειδικευμένες 
γνώσεις στο αντικείμενο. Η τελε-
τή απονομής των βραβείων IPE 
Awards 2023 πραγματοποιήθηκε 
στις 28 Νοεμβρίου, στη Βιέννη. Το 
Σχέδιο Επαγγελματικών Συντάξεων 
Smart Future απευθύνεται σε επι-
χειρήσεις ανεξαρτήτως μεγέθους 
και κλάδου και αποτελεί κοινό έργο 
δύο κορυφαίων εταιρειών στην 
κυπριακή αγορά -  της Eurolife 
και του Κυπριακού Οργανισμού 

Επενδύσεων και Αξιών Λίμιτεδ 
(CISCO). Το Smart Future έχει, 
διαχρονικά, αποδόσεις που ξε-
χωρίζουν στην τοπική αγορά. Οι 
εργοδότες μπορούν να προσφέ-
ρουν μια πραγματική «λύση αξίας» 
στο προσωπικό τους,  καθώς το 
Smart Future περιλαμβάνει μια 
ολοκληρωμένη λύση για τους 
εργαζομένους, ώστε να αποτα-
μιεύουν αποτελεσματικά για τη 
συνταξιοδότησή τους. Το Smart 
Future είναι ένα καινοτόμο και 
ευέλικτο συνταξιοδοτικό πρόγραμ-
μα, που παρέχει σε κάθε μέλος 
τη δυνατότητα επιλογής τεσσάρων 
επενδυτικών ταμείων, καθώς και 
μια αυτοματοποιημένη επιλογή 
που προσαρμόζει αυτόματα το 
προσωπικό προφίλ κινδύνου/
απόδοσης κάθε μέλους, με βάση 
τα χρόνια που απομένουν μέχρι 
τη συνταξιοδότηση. 

Η Υφυπουργός Ναυτιλίας Μα-
ρίνα Χατζημανώλη βρίσκεται στην 
Ιαπωνία, όπου θα πραγματοποιήσει 
σειρά συναντήσεων με πλοιοκτή-
τες, στελέχη ναυτιλιακών εταιρειών, 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων και 
ναυπηγείων. Η επίσκεψη εντάσσεται 
στο πλαίσιο των εντατικών προσπα-
θειών προβολής και ενίσχυσης του 
κυπριακού νηολογίου αλλά και γενι-
κότερα της κυπριακής ναυτιλίας, με 
στόχο την προσέλκυση ναυτιλιακών 
εταιρειών στην Κύπρο και πλοίων 
στο κυπριακό νηολόγιο. Στο πλαίσιο 
της επίσκεψής της στην Ιαπωνία, 
η Υφυπουργός θα παραστεί στις 
εκδηλώσεις ονοματοδοσίας δύο 

νεότευκτων φορτηγών πλοίων της 
εταιρείας Safe Bulkers, τα οποία 
έχουν κατασκευαστεί σύμφωνα με τα 
υψηλότερα πρότυπα και τις σύγχρο-
νες περιβαλλοντικές  προδιαγραφές 
και θα νηολογηθούν στο κυπριακό 

νηολόγιο πλοίων. Στα δύο πλοία θα 
δοθούν τα ονόματα «Αμμόχωστος» 
και «Κερύνεια», σε μια σημαντική 
συμβολική πράξη μνήμης από την 
εταιρεία, 50 χρόνια μετά την εισβολή 
της Τουρκίας στην Κύπρο. 

O πιο incredible χριστουγεν-
νιάτικος διαγωνισμός στο Nicosia 
Mall με την υποστήριξη της Τρά-
πεζας Κύπρου έχει ολοκληρω-
θεί. Το φανταστικό δώρο ήταν 
ένα ταξιδιωτικό κουπόνι από τo 
ταξιδιωτικό γραφείο Top Kinisis, 

αξίας 10 χιλιάδων ευρώ. Ο μεγά-
λος νικητής είναι ο κ.  Αναστάσιος 
Ζαχαρόπουλος. Το Nicosia Mall 
και η Τράπεζα Κύπρου ευχαρι-
στούν όλους όσοι συμμετείχαν 
στον διαγωνισμό και εύχονται 
Καλή Χρονιά.

Οι Υπεραγορές Αλφαμέγα ανταμεί-
βουν τους πελάτες τους με προϊό-
ντα του οίκου Geneviève Lethu 

Ο Avo Guezukutchukian είναι 
ο νέος Senior Sales Account 
Manager της Primetel

Διάκριση του Smart Future της Eurolife 
στα Ευρωπαϊκά IPE Pension Fund Awards

Στην Ιαπωνία η Υφυπουργός Ναυτιλίας στo πλαίσιo 
προώθησης και προβολής της κυπριακής ναυτιλίας 

Ο μεγάλος νικητής από το Nicosia Mall 
και την Τράπεζα Κύπρου
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Συνεχίζοντας τη σημαντική και 
διαχρονική της στήριξη προς τον 
Αντικαρκινικό Σύνδεσμο Κύπρου, 
η Lidl Κύπρου χορηγεί τις δύο με-
γάλες φιλανθρωπικές συναυλίες με 
στόχο την οικονομική ενίσχυση του 
Συνδέσμου, το Σάββατο, 20 Ιανουα-
ρίου, στο Δημοτικό Θέατρο Στροβό-
λου, στη Λευκωσία και την Κυριακή, 
21 Ιανουαρίου, στο Θέατρο Ριάλτο, 
στη Λεμεσό. Οι ξεχωριστές αυτές 
φιλανθρωπικές συναυλίες αφορούν 
την ανατρεπτική συνύπαρξη της 
Κιθαριστικής Ορχήστρας Κύπρου 
με τον Νίκο Πορτοκάλογλου, σε 
ένα μουσικό υπερθέαμα. Μια σύγ-
χρονη ερμηνευτική προσέγγιση, 
με έναν από τους σημαντικότερους 
τραγουδοποιούς και ερμηνευτές της 
γενιάς του, υπό την καλλιτεχνική 
διεύθυνση του Αντώνη Κοϊζά. Η 
διεύθυνση ορχήστρας και ενορχη-
στρώσεις ανήκουν στον Αντώνη 
Μυτακίδη, ενώ σολίστ των συναυλι-
ών θα είναι οι Γιώργος και Στέλιος 
Γκόλγκαρης, το Cyprus Guitar Trio 

και η Μαρίνα Βερζανλή στο τρα-
γούδι με τη συμμετοχή καθηγητών 
και σπουδαστών πανεπιστημίων, 
ωδείων και μουσικών σχολείων, 
που θα αποτελέσουν το δυναμι-
κό των 200 κιθάρων επί σκηνής. 
Για περισσότερα από 10 χρόνια, 
η Lidl Κύπρου βρίσκεται σταθε-
ρά στο πλευρό του Αντικαρκινικού 
Συνδέσμου Κύπρου καλύπτοντας 
το Επισιτιστικό Πρόγραμμα του Κέ-
ντρου Ανακουφιστικής Φροντίδας 
«Αροδαφνούσα», καθώς και στηρί-
ζοντας το Πρόγραμμα Υιοθέτησης 
Δωματίων του εν λόγω Κέντρου, 
ενώ στηρίζει και διοργανώνει συχνά 
σειρά φιλανθρωπικών ενεργειών 
για συγκέντρωση σχετικών πόρων, 
όπως και οι συγκεκριμένες συναυ-
λίες. Η συναυλία πραγματοποιείται 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Περί 
Διενέργειας Εράνου Νόμου και τη 
σχετική Άδεια Εράνου με αριθμό 
Ν.Π. 73/2023 που χορηγήθηκε 
από το Υπουργείο Εσωτερικών για 
την περίοδο 01/01-30/06/2024.

Την πιστοποίηση «Εργοδότης 
Ισότητας» έλαβε από τον Εθνικό 
Φορέα Πιστοποίησης Επιχειρή-
σεων για 3η συνεχόμενη φορά η 
Alpha Bank Cyprus Ltd για την 
Εφαρμογή Καλών Πρακτικών για 
την Ισότητα των Φύλων στο Ερ-
γασιακό Περιβάλλον. Το σχετικό 
πιστοποιητικό παρέλαβε ο Chief 
Human Resources Officer της Τρά-
πεζας, Θεοφάνης Λούμπας, από τον 
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, Γιάννη Παναγιώτου, 
κατά τη διάρκεια ειδικής τελετής που 
πραγματοποιήθηκε στη Λεβέντειο 
Πινακοθήκη. Η Τράπεζα λαμβάνει 
την πιστοποίηση ως «Εργοδότης 
Ισότητας» από το 2015, καθώς εφαρ-
μόζει διαδικασίες και πρακτικές 
σε όλους τους τομείς δραστηριό-
τητας, οι οποίες συνάδουν με τα 
κριτήρια του Κυπριακού Μοντέ-

λου Πιστοποίησης. Η ανανέωση 
της πιστοποίησης ως «Εργοδότης 
Ισότητας» επιβεβαιώνει τη δέσμευση 
της Τράπεζας να θέτει τα θέματα 
ανθρώπινου δυναμικού πολύ ψηλά 
στις προτεραιότητές της, δίνοντας 
έμφαση στην αρχή της ισότητας 
μεταξύ ανδρών και γυναικών στον 
επαγγελματικό χώρο και στις ίσες 
ευκαιρίες εργασίας. Οι στόχοι του 
Μοντέλου Πιστοποιήσεως αφορούν 
στη: Δέσμευση για ίση μεταχείριση 
μεταξύ ανδρών και γυναικών στο 
εργασιακό περιβάλλον. Εφαρμο-
γή αξιοκρατικών διαδικασιών για 
πρόσληψη, αξιολόγηση και ανέλιξη 
Προσωπικού. Ισορροπία ανάμεσα 
στην επαγγελματική και οικογε-
νειακή ζωή των Εργαζομένων. 
Εφαρμογή της αρχής ίσης αμοιβής 
μεταξύ ανδρών και γυναικών για 
ίδια εργασία ή εργασία ίσης αξίας.

Συναυλία «200 Κιθάρες 
με τον Νίκο Πορτοκάλογλου» 

 Alpha Bank Cyprus Ltd: Πιστοποί-
ηση ως «Εργοδότης Ισότητας» 

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

Λευκωσία 
Σαριμπέκοβα Κριστίνα: Διγενή 
Ακρίτα 42, Ενορία Αγ. Βασιλεί-
ου (απέναντι από Αμερικανικό 
Ιατρικό Κέντρο), Στρόβολος. 
Τηλ.: 22270277. 
Αθανασιάδου Δέσποινα: Λεωφ. 
Αθαλάσσας 132 Δ (διαγωνίως 
Υπουργείου Δικαιοσύνης, έναντι 
Titan Furniture), Στρόβολος. 
Τηλ.: 22427707, 22431301. 
Περδίκη Κωνσταντίνα: Μετο-
χίου 34E (πλησίον Υπουργείου 
Υγείας -παλιό Γιώρκειο ξενο-
δοχείο, δίπλα από σάντουιτς 
Αφροδίτης), Λευκωσία. Τηλ.: 
22770009, 22770030. 
Χατζηαποστόλου  Γεώργιος: 
Λεωφόρος Λάρνακος 75Δ 
(κοντά στο ζαχαροπλαστείο 
«Oriental»), Λευκωσία. Τηλ.: 
22100029, 22105263. 
Αντωνίου Ιωάννης: Γιάννου 
Κρανιδιώτη 64, Λατσιά. Τηλ.: 
22481370, 22481233. 

Λεμεσός 
Τοουλιά Παναγιώτα: Ναυπλίου 28 
(έναντι Πολυκλινικής ΥΓΕΙΑ), Λεμε-
σός. Τηλ.: 25350829, 25715141. 
Παναγή Χρύσω: Γεωργίου 
Α› 99 (παραλιακός δρόμος, 

100μ. απέναντι από ξενοδοχείο 
Apollonia), Γερμασόγεια. Τηλ.: 
25322237, 25105074. 
Παπαφυλακτού - Τερίδη Ελένη: 
Λεωφ. Ομονοίας 37 (δίπλα από 
ζαχαροπλαστείο ΕΡΜΗΣ), Λεμε-
σός. Τηλ.: 25567526, 25714469. 
Καραγιάννης Χαράλαμπος: 
Πέτρου Τσίρου 41 & Λεκορπου-
ζιέ (150μ. βόρεια Debenhams 
Apollon), Λεμεσός. Τηλ.: 
25336176, 25394850. 

Λάρνακα 
Ιωαννίδου Χρυστάλλα: 1ης 
Απριλίου 29, Λάρνακα. Τηλ.: 
24650565, 99917405. 
Γεωργίου Λευτέρης: Λεωφ. 
Αγίων Αναργύρων 50 (πλησίον 
Τεχνικής Σχολής), Λάρνακα. 
Τηλ.: 24631390, 99533388. 

Πάφος 
Νικολαΐδου Κωνσταντία: Γωνία 
Νίκου Νικολαΐδη και Γεωργίου 
Χ. Ιωαννίδη κατ. 5, Elysia Park,  
Pafilia (Περιοχή Universal), Πά-
φος. Τηλ.: 26935642, 26933793. 

Παραλίμνι 
Πογιατζή Ειρήνη: Λεωφ.Πρωτα-
ρά 191, κατάστημα 2 (πλησίον 
ΜΕΤΡΟ), Παραλίμνι. Τηλ.: 
23250200. 

Έσοδα
Ο Σύνδεσμος Γονέων του Δη-

μόσιου Νηπιαγωγείου Πόλης 
Χρυσοχούς διοργάνωσε Φιλαν-
θρωπικό Δείπνο στο ξενοδοχείο 
«Άνασσα», στην Πάφο, στις 17 
Ιουνίου 2023. Τα έξοδα ανήλθαν 
στις €7.150,  ενώ τα έσοδα στις 
€8.680. Τα καθαρά έσοδα των 
€1.530 δόθηκαν στο Ίδρυμα 
Ταμείο Ημέρας Αγάπης Παιδιού.

Εκδήλωση - Τυχεροί 
λαχνοί

Το Ίδρυμα Ανδρέα Κ. Πα-
πακώστα είχε εκδήλωση (Αρ. 
άδειας 56/2023) το Σάββατο, 
18 Νοεμβρίου 2023, στο Royal 
Hall, στη Λευκωσία. Η εκδήλωση 
περιελάμβανε απογευματινό τσάι 
με καλλιτεχνικό πρόγραμμα και 
κλήρωση λαχνών. Οι εισπράξεις 
ανήλθαν στο ποσό των €9.900, τα 
έξοδα στο ποσό των €659 και το 
καθαρό πλεόνασμα στο ποσό των 
€9.241. Τα έσοδα θα διατεθούν 
για τις υποτροφίες πανεπιστημια-
κών σπουδών άπορων, άριστων 
μαθητών. Οι ακόλουθοι αριθμοί 
λαχνών έχουν κερδίσει: 466, 831, 
948, 725, 2701, 1382, 462, 478, 
1295, 682, 1235, 501, 704, 2146, 
914, 3083, 1683, 2171, 3017, 
2501, 909, 2248, 1255, 2453, 
1441, 373, 631, 237, 770, 051, 
280, 3375, 2403, 2868, 2614, 
1160, 1555, 598, 3381, 2860, 
2771, 2808, 995, 925, 2990, 
2968, 2984, 2963, 596, 2811, 
2883, 588, 0080, 0688, 2209, 
616, 0043. 

Εκδρομές 
Το Ινστιτούτο Ελληνικού Πολι-

τισμού διοργανώνει  δύο εκδρο-
μές στην Ελλάδα την περίοδο  της 
Αποκριάς/Καθαράς Δευτέρας  και 
καλεί τους ενδιαφερόμενους να 
δηλώσουν το συντομότερο συμ-
μετοχή στο τηλέφωνο 96674383 
ή στο Skylab Travel, 22775639. 
Τριήμερη εκδρομή 16-18 Μαρ-
τίου,  Καρναβάλι «Γιαννίτσαροι 
και Μπούλες», Νάουσα – Πιερία – 
Ακτές Ολύμπου – Φαράγγι Ενιπ-
πέα - Λιτόχωρο - Χιονοδρομικό 
3-5 Πηγάδια. Τιμή €395,  δια-
μονή σε επιλεγμένο ξενοδοχείο 
3*. Πενθήμερη εκδρομή 17-21 
Μαρτίου Θαλασσινό Καρναβάλι 
Χαλκίδας, Βλάχικος Γάμος Θήβας 
Καθαρά Δευτέρα και εξορμήσεις 
σε Λίμνη Πλαστήρα – Τρίκαλα – 
Αλπική Πίνδο - Μετέωρα. Τιμή 
€580. Διαμονή ένα βράδυ  σε 3*/ 
4* στην Εύβοια και  τρία βράδια 
στο επιβλητικό Kazarma Lake 
Resort & Spa 5*  φτιαγμένο από 
πέτρα και ξύλο στην ελατοσκέπα-
στη  Λίμνη Πλαστήρα. Οι τιμές 
είναι ανά άτομο σε δίκλινο και 
περιλαμβάνουν, αεροπορικό με 
φόρους και βαλίτσα, διαμονή με 
πρόγευμα, αρχηγό/συνοδό, ΦΠΑ 
και περιηγήσεις/εκδρομές  με 
πολυτελές λεωφορείο βάσει του   
αναλυτικού προγράμματος  που 
είναι αναρτημένο στην ιστοσελίδα 
www.iep.org.cy. 

ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ: ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για παιδιά, 
23849400, ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ 
ΛΗΤΩ, Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286, Παραλίμνι. 
ΛΑΡΝΑΚΑ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 24636343, ΙΑΤΡΙΚΟ 
ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ ΜΑΡΙΝΑ, Παύλου 
Βαλδασερίδη 10, 6018, Λάρνακα. 
ΛΕΜΕΣΟΣ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 25200194, 

MEDITERRANEAN HOSPITAL, 
Στυγός 9, 3117, Αγία Φύλα.
ΛΕΥΚΩΣΙΑ: ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά, 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408, Έγκωμη.
ΠΑΦΟΣ: ΠΙ για ενήλικες & ΠΙ 
για παιδιά, 26 848113,  ΙΔΙΩ-
ΤΙΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕ-
ΛΙΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021, Πάφος. 

Το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο 
Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) διοργανώνει τε-
λετή ονοματοδοσίας του Κτηρίου 
της Πρυτανείας σε «Κτήριο Πρυ-
τανείας  Χριστόδουλος Σώζος» και 
κατάθεση θεμέλιου λίθου του Κτη-
ρίου Εργαστηρίων του Τμήματος 
Καλών Τεχνών του Πανεπιστημίου. 
Η ονοματοδοσία και η κατάθεση 
του θεμέλιου λίθου θα γίνουν από 

τον Πρόεδρο της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, Nίκο Χριστοδουλίδη. 
Η τελετή θα πραγματοποιηθεί την 
Τετάρτη, 10 Ιανουαρίου 2024 και 
ώρα 5:30 μ.μ., στο Αμφιθέατρο 1 
του Κτηρίου του ΤΕΠΑΚ «Τάσσος 
Παπαδόπουλος», που βρίσκεται 
στην οδό Θέμιδος και Ιφιγενείας 
γωνία, στη Λεμεσό. Θα ακολου-
θήσει δεξίωση.

ΤΕΠΑΚ: Τελετή  ονοματοδοσίας 
και κατάθεση θεμέλιου λίθου 
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Πάµπος Χρι-
στοδούλου και 
Αυγουστή πή-

ραν τρόπαια και 
έκατσαν έκαστος 

στον πάγκο τριών 
µεγάλων οµάδων 

Η
απόλυση Σωφρό-
νη Αυγουστή 
διέγραψε και 
το τελευταίο 
όνομα Κύπριου 
προπονητή από 
πάγκο μεγάλης 

ομάδας στην τρέχουσα περίοδο. 
Και μάλλον κλείνει και τον κύκλο 
(που δεν ήταν μικρός) της θητείας 
του σε κορυφαίο επίπεδο. Ίσως 
μάλιστα να βάλει και στο συρτάρι 
για σημαντικό διάστημα το πρότζε-
κτ «Κύπριος τεχνικός σε μεγάλη 
ομάδα» ή Κύπριος ελίτ τεχνικός 
ανάμεσα στους ξένους.  Όχι για-
τί δεν υπάρχουν καλοί τεχνικοί, 
υπάρχουν και παραϋπάρχουν. 
Υπήρχαν πάντα. Αλλά πολλές 
φορές δεν παίρνουν ευκαιρίες, 
δεν τυγχάνουν εμπιστοσύνης. 
Υπάρχουν οι συγκυρίες, οι συν-
θήκες, οι συναισθηματισμοί κ.λπ. 

Στον 21ον αιώνα
Λοιπόν, μετά τους δύο γκουρού 

της σύγχρονης εποχής (από τα τέλη 
των 80ς και φυσικά γεμάτα στα 
90ς),  Μιχαηλίδη και Μουσκάλλη, 
άρχισαν φυσικά να προκύπτουν 
στις αρχές του αιώνα φερέλπιδες 
Κύπριοι προπονητές.  Έτσι για να 
κάνουμε το οδοιπορικό να θυμίσου-
με: Ο Νίκος Ανδρονίκου αρχίζει να 
δείχνει έργο στον Εθνικό Άσσιας. 
Του δίνει τη μεγαλη ευκαιρία ο 
Χριστόφορος Τορναρίτης στον 
Ολυμπιακό και η αλήθεια για 

3-4 χρόνια είχε δημιουργήσει ένα 
πολύ καλό όνομα. Η εξαιρετική 
δουλειά του Πανίκου Ορφανίδη 
στη Νέα Σαλαμίνα το 2003-2005  
δημιούργησε, επίσης, προσδοκίες 
για τον μυστακοφόρο και νεαρό 
τότε τεχνικό. Που διατηρούσε ένα 
χαμηλό προφίλ και κέρδιζε εντυ-
πώσεις. ∆εν του βγήκε το βήμα 
παραπάνω στην ΑΕΛ. Την ίδια 
εποχή ο Μάριος Κωνσταντίνου 
δημιουργεί από το πουθενά έναν  
καταπληκτικό ∆ιγενή Μόρφου. 
Τον έβλεπες και δεν πίστευες. Το 
διαβατήριο για κάτι καλύτερο. Ο 
Μάριος δεν έκανε βήμα,άλμα επί 
κοντώ έκανε, αφού από τον ∆ιγε-
νή βρέθηκε στον Αρχάγγελο και 
στον ΑΠΟΕΛ. Πιθανότατα δεν ήταν 
έτοιμος για κάτι τέτοιο, εξ ου και 
η βραχύβεια παρουσία του. Που 
ουσιαστικά έβαλε φρένο και στην 
καριέρα του ως προπονητή 1ης 
κατηγορίας. Στα μέσα της δεκαετίας 
του ‘80 άρχισε δειλά-δειλά να κά-
θεται στους πάγκους ο Νικόδημος 
Παπαβασιλείου. Όταν μερικά χρό-
νια μετά είχε τη μεγάλη πρόκληση, 
ο Απόλλωνας δεν ήταν σε καλά 
φεγγάρια. Πάντως πιστώνεται με 
την επιλογή Παπουλή. Προς το 
τέλος των 00ς αντιλαμβάνονται 
όλοι πως ακόμη και σε επίπεδο 
∆όξας, υπάρχει ένας τεχνικός που 
έχει κάτι ξεχωριστό. Πάμπος Χρι-
στοδούλου.

Ο Πάµπος
Το πήγε σιγά-σιγά, όπως έπρεπε. 

Από ∆όξα, Ολυμπιακό. Έκανε και 
εκεί καλή ομάδα. Έβρισκε καλούς 
παίκτες, με τον «Καραβίδα» βρή-
κε τις άκρες στην Πορτογαλία και 
όταν ο «Λέων» βρυχήθηκε και τον 

κάλεσε, ήταν έτοιμος. Αυτό που 
έκανε ο Πάμπος στην ΑΕΛ, με το 
συμπάθιο, είναι ό,τι πιο σπουδαίο 
έγινε τα τελευταία  20 χρόνια. Με 
βάση τα χρήματα και τις συνθή-
κες. Ομάδα από το μηδέν. Πήρε 
πρωτάθλημα και μπήκε σε όμιλο. 
Έπαιζε πρέσινγκ στο Τσίρειο από 
την Κακορατζιά και στο ΓΣΠ από τη 
Νήσου. Λογικά ήταν περιζήτητος 
για να πάει Ανόρθωση, Ομόνοια, 
αλλά και να έχει ενδιάμεσα και την 
επιτυχή πορεία στην Εθνική. Θα 
μπορούσε να ριζώσει εκεί. Γιατί το 

άστρο του έσβησε νωρίτερα από 
την ώρα του, ρωτήστε τον ίδιο (για 
την Εθνική τον ατζέντη του). Πα-
ράλληλα με τον Πάμπο, έκανε το 
ξεπέταγμά του ο Νεόφυτος Λάρκου. 
Που,  χωρίς σημαντική προπονη-
τική εμπειρία, αλλά με καλό όνομα 
στον χώρο, βρέθηκε εν μιά νυχτί 
να αντικαθιστά στην Ομόνοια τον 
Ντούσαν Μπάγεβιτς και να δια-
χειρίζεται παίκτες εκατομμυρίων. 
Έκατσε αρκετά, πήρε δύο κύπελλα, 
ενώ στη σύντομη καριέρα του ως 
προπονητής έκατσε για λίγο και 
σε πάγκο άλλης μεγάλης ομάδας, 
της Ανόρθωσης. Υπάρχει φυσικά 
και ο Χριστάκης Χριστοφόρου, με 

πέρασμα από τον πάγκο του Απόλ-
λωνα με επιτυχίες, κάποια φοβερά 
αποτελέσματα στην Ευρώπη και 
φυσικά το πέρασμα στην Εθνική 
να κοσμεί το βιογραφικό του. Σε 
ζόρικες εποχές ανέλαβε την Ομό-
νοια ο Κώστας Καϊάφας. Μία ανάσα 
ή ένας Τούντορ ήταν το εμπόδιο 
από το να στείλει την ομάδα σε 
όμιλο Ευρώπης. Αλλά δεν υπήρξε 
συνέχεια σε άλλο μεγάλο σύλλογο. 
Ο Νίκος Παναγιώτου, οδηγώντας 
τον Ερμή σε μεγάλη επιτυχία το 
2014 (Ευρώπη και Σούπερ Καπ), 
έδειχνε να έχει μέλλον. ∆εν του 
έκατσε μεγάλη ευκαιρία. Σε μεγάλη 
ομάδα δούλεψε για λίγο ο Σάββας 
Πουρσαϊτίδης, που με τη σοβαρή 
δουλειά στη  Σαλαμίνα πήρε την 
ευκαιρία στον ΑΠΟΕΛ, αλλά με 
άσχημο τέλος. Ο Λιάσος Λουκά  
έκανε λίγους μήνες στην έναρξη 
της έκρηξης του Άρη.  Ευκαιρία 
είχε και ο Μακρίδης, δεν την άρ-
παξε. Ξεχάσαμε κάποιον; Αν ναι, 
απολογούμαστε. 

Ο Σωφρόνης
Ο Αυγουστή ήταν στο προσκήνιο 

για μία επταετία. Με νορμάλ ανέλι-
ξη. Βοηθός στον Απόλλωνα, παίρ-
νει προαγωγή, τα πάει καλά, πάει 
μόνιμος και αρχίζει. Μία καριέρα 
στους «κυανόλευκους» που πήραν 
τρόπαια, έκαναν κάποια μεγάλα 
ευρωπαϊκά ματς, έπαιξαν για ένα δι-
άστημα φοβερή μπάλα. Μετά ΑΕΚ, 
ΑΠΟΕΛ, Ομόνοια. Είναι εξαιρετικό 
βιογραφικό. Σε επίπεδο μεγάλων 
ομάδων, μοναδικό. Θα έχει άλλη 
ευκαιρία;  ∆ύσκολο. Θα έχει άλλος, 
άλλη ευκαιρία; ∆ύσκολο. Αυτήν 
τη στιγμή, ο μοναδικός Κύπριος 
κόουτς στο πρωτάθλημα που άρχισε 

να γεμίζει όλα τα κουτάκια απαι-
τήσεων είναι ο Χριστοδούλου της 
Νέας Σαλαμίνας. Η δουλειά του 
βγαίνει στο γήπεδο, η συμπεριφο-
ρά του στη γραμμή είναι άψογη, 
επικοινωνιακά είναι πολύ καλός 
(μετρημένος και εύστοχος). Γενικά, 
όμως, για να ξεπεταχτεί κάποιος 
προπονητής και να μπει ή να 
ξαναμπεί στη μύτη των ξένων σε 
πρωταγωνίστρια ομάδα, θα πρέπει 
να δοθεί ευκαιρία. Νομίζω πως 
ίσως μόνο η ΑΕΛ θα μπορούσε 
να το κάνει, έχει ακόμη 1-2 χρόνια 
για να βρυχηθεί πραγματικά. Αυτά 
εντός συνόρων

Εξ αλλοδαπής; 
Στη Ρουμανία η FSCB (η ορί-

τζιναλ Στεάουα), έκλεισε το πρώτο 
μέρος του ρουμανικού πρωταθλη-
ματος με 8 βαθμούς διαφορά από 
τη 2η ομάδα. Μετά από 21 αγώνες. 
Της μένουν άλλοι 19 (εννέα στην 
κανονική περίοδο και 10 στα πλέ-
ι-οφ). Θυμάμαι ένα βράδυ πριν 
από 11 μήνες, εδώ στο Sigma, τον 
Ηλία να μου αναφέρει ότι συζητά 
με τη Στεάουα. Αμαρτία μου εξο-
μολογημένη, για μερικά δευτερό-
λεπτα σκέφτηκα ότι μιλούσε με την 
ομάδα που είναι στη 2η κατηγορία 
(η νοοτροπία μας βλέπετε). Ήταν 
με την ορίτζιναλ βέβαια. Πήγε, 
έκλεισε, παραλίγο να κάνει την 
ανατροπή στην περσινή χρονιά 
και να σηκώσει το πρωτάθλημα, 
θα το κάνει -όπως όλα δείχνουν- 
φέτος. Ένας Κύπριος τεχνικός, που 
βασικά έκανε μερικά ματς ως πρώ-
τος τεχνικός στην ΑΕΚ και έδειξε 
λάμψη ταλέντου στο ∆ασάκι, κάνει 
θραύση στη Ρουμανία. Μήπως θα 
βρει ευκαιρία κάποια στιγμή εδώ;

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙ∆ΗΣ

14.01.2024

Ο επόµενος; Θα υπάρξει 
και πότε; Μήπως από 
την.... εξωτερική;
Για αρκετά χρόνια, εδώ και µία εικοσαετία (µετά την εποχή Μιχαηλίδη-
Μουσκάλλη), έλαµψε για λίγο ή πολύ το άστρο Κυπρίων προπονητών. 
Αυτήν τη στιγµή, τα πράγµατα φαίνονται ζόρικα 
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